
За месяц да абвяшчэння лаўрэатаў самай 
прэстыжнай прэміі ў свеце – Нобелеўскай прэміі 
– беларуская пісьменніца Святлана Алексіевіч 
лідзіруе ў спісе букмекераў на атрыманне 
ўзнагароды ў галіне літаратуры. 

Брытанская букмекерская кампанія Ladbrokes 
працягвае прымаць стаўкі. На дадзены момант у 
катэгорыі «Нобелеўская прэмія ў галіне літаратуры» 
першым радком пазначана Святлана Алексіевіч.

Вось як выглядае першая дзясятка на Ladbrokes 

за месяц да рашэння Шведскай каралеўскай 
акадэміі:

1.Святлана Алексіевіч (Беларусь) – 5/1
2.Харукі Муракамі (Японія) – 6/1
3.Нгугі Ва Тхіёнг’а (Кенія) – 7/1
4.Філіп Рот (ЗША) – 8/1
5.Джойс Кэрл Оўтс (ЗША) – 12/1
6.Адуніс (Сырыя) – 16/1
7.Ісмаіл Кадарэ (Албанія) – 16/1
8.Юн Фосэ (Нарвегія) – 20/1
9.Ко Ун (Паўднёвая Карэя) – 20/1
10.Пэтэр Гандке (Аўстрыя) – 20/1.
Нагадаем, што Святлана Алексіевіч апошнія 

два гады нязменна ўваходзіла ў тройку фаварытаў 
букмекерскіх кампаній на атрыманне прэміі. 
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Шум на пустым месцы
Адгудзелі забітыя бітком трыбуны 35-тысячнай “Арэны-Львоў”, якая літаральна патанала ў бел-чырвона белых і жоўта-блакітных сцягах,  

і “загудзеў” інтэрнэт. Маўляў, на ўкраінска-беларускай мяжы лютуюць айчынныя памежнікі,  
якія быццам бы з асаблівай пільнасцю даглядаюць беларускіх балельшчыкаў…

Спачатку інфармацыя з’явілася на 
інтэрнэт-старонцы беларускага фанац-
кага партала. Адзін з балельшчыкаў 
напісаў: “Спачатку памежнік запытаў, 
ці не з футбола мы едзем, пасля чаго 
перапісаў нумарныя знакі машыны”.

Яшчэ адзін заўзятар паведаміў: 
“Ехалі сёння праз Гарадзішча (памежны 
пераход у Брэсцкай вобласці. – Аўт.). 
Трэслі грунтоўна і доўга. Для запалох-
вання стаялі два памежнікі ў поўнай 
экіпіроўцы. Пыталіся пра футбол, шукалі 
сімволіку, але не знайшлі”.

Пазней у інтэрнэце з’явілася фота з 

памежнай беларускай станцыі Гарынь: 
на пероне стаяць узброеныя людзі ў 
камуфляжы.

Адным словам, навіны інтэрнэт-
прасторы сведчылі нібыта пра тое, 
што ў шэрагі беларускіх памежнікаў 
залезлі адэпты “русского мира” і 
на беларуска-ўкраінскае братэр-
ства заўзятараў яны гатовы адказаць 
напоўніцу. Але…

Па шчырасці, нам так і не ўдалося 
знайсці ніводнага заўзятара, які быў бы 
ссажаны з цягніка ці не прапушчаны 
пры ўездзе ў Беларусь на ўласным аўто. 

Гэтак жа, як і не ўдалося пацвердзіць 
сведчанні аб тым, што нашы памежнікі 
прама ў цягніках быццам бы складалі 
нейкія спісы тых, хто вяртаўся з фут-
бола.

Напрыклад, балельшчык Уладзімір 
Говар, які вяртаўся з матча ў Львове, 
распавёў карэспандэнту “Народнай 
Волі” наступнае: “Вяртаўся з футбо-
ла цягніком Чарнаўцы–Магілёў. На 
беларускай мяжы быў у панядзелак ноч-
чу. Памежнікі і мытнікі паводзілі сябе 
карэктна, ніякіх прэтэнзій не мелі, ніякіх 
пытанняў не задавалі”.

На шум, які ўзняўся вакол вяртан-
ня беларусаў са Львова, абсалютна спа-
койна адрэагаваў і Дзяржпагранкамітэт 
нашай краіны. Так, прэс-сакратар 
гэтага ведамства Аляксандр Цішчанка 
адзначыў, што ніводны балельшчык, які 
вяртаўся з Украіны ў Беларусь, на мяжы 
не зведаў ніякіх нязручнасцяў: “Гэта 
шум на пустым месцы. Усё было куды 
больш проста і прыстойна”.

Ён нагадаў, што дадатковыя 
меры бяспекі заўжды прымаюцца 
пры перасоўванні вялікай колькасці 
заўзятараў, фанацкіх груповак на буй-

ныя спартыўныя мерапрыемствы. “Гэта 
сусветная практыка”, – адзначыў ён.

Ад сябе дададзім: у сённяшніх умо-
вах было б дзіўна, калі б ахову беларуска-
ўкраінскай мяжы не ўзмацнілі. Усё 
ж такі ў нашых паўднёвых суседзяў 
вядуцца баявыя дзеянні, па тэрыторыі 
Украіны “гуляе” шмат зброі. Зразумела, 
што нашы памежнікі павінны прымаць 
усе меры, каб гэтае “багацце” не трапіла 
ў Беларусь. Тым і тлумачыцца больш 
пільны надгляд пасажыраў, што вярта-
юцца з суседняй краіны.

Антон ВIТАЛЬЕЎ.

5 верасня ў Львове беларуская зборная 
па футболе саступіла камандзе Украіны з лікам 
1:3 і страціла ўсе шанцы на выхад у фінальную 
частку Еўра-2016. Але матч у пэўным сэнсе стаў 
гістарычным і беспрэцэдэнтным. Бо футбол – гэта 
ўсяго 90 хвілін гульні, а братэрства народаў – гэта 
назаўсёды.

Балельшчыкі каманд, якія яшчэ пару гадоў 
таму біліся да крыві і ў гэтым супрацьстаянні 
іх нават АМАП не заўсёды мог супакоіць, зараз 
дэманструюць сапраўднае братэрства, салідарнасць 
і падтрымку адзін аднаго. Перад пачаткам матча 
яны разам здалі кроў для пацярпелых у зоне 
антытэрарыстычнай аперацыі, потым – прайшлі 

сумесным маршам да арэны, на якой праходзіла 
гульня, а падчас матча абменьваліся патрыятычнымі 
лозунгамі і “крычалкамі”. “Слава Украіне!” – 
крычаў беларускі сектар фанатаў, “Жыве Беларусь!” 
– адказвалі ўкраінцы. “Трымайцеся, браты!” – такі 
банер вывесілі нашы балельшчыкі, а ўкраінцы ў 
сваю чаргу адказалі банерам з “Пагоняй”… 

Прэзідэнт Украіны Пётр Парашэнка пасля 
гульні падзякаваў балельшчыкам за такія шчырыя 
праявы салідарнасці. Гэты матч быў нечым 
значна большым, чым проста спорт. Гэта была 
дэманстрацыя сапраўднага братэрства. Шчырага, 
вялікага і непераможнага!

Гэта было высакародна і прыгожа. Да слёз. 

АфіцыЙНА

Шасцёрка
10 верасня Цэнтрвыбаркам 

плануе абвясціць, хто стане кан-
дыдатам у прэзідэнты на маючых 
адбыцца выбарах. 

Дакументы на рэгістрацыю 
падалі нават тыя, хто, як 
дакладна вядома, не сабраў 
неабходнай колькасці подпісаў 
выбаршчыкаў за сваё вылу-
чэнне, – Віктар Цярэшчанка 
і  Жанна Раманоўская. 
Навошта яны гэта робяць, калі 
відавочна, што кандыдатамі ў 
прэзідэнты зарэгістраваны не 
будуць? Напэўна, каб лішні 
раз засвяціцца ў СМІ, пра-
цягнуць сваю “хвіліну сла-
вы”. Так, паводле звестак 
ЦВК, дастатковую колькасць 

сапраўдных галасоў за сваё 
вылучэнне сабралі толькі чаты-
ры прэтэндэнты. У Віктара 
Цярэшчанкі тэрытарыяльныя 
камісіі прызналі сапраўднымі 
толькі каля сямі тысяч подпісаў. 
Жанна Раманоўская здала ў 
выбаркамы ўсяго… 780 подпісаў. 
І тым не менш гэтыя персанажы 
па-ранейшаму спрабуюць пры-
цягнуць да сябе ўвагу.

Такім чынам, у ЦВК паступілі 
заявы ад шасці чалавек, якія 
хочуць стаць кандыдатамі ў 
прэзідэнты Беларусі. Гэта Таццяна 
Караткевіч, Сяргей Гайдукевіч, 
Мікалай Улаховіч, Аляксандр 
Лукашэнка, Віктар Цярэшчанка і 
Жанна Раманоўская. 

ДАРЭЧы
Частка здадзеных за Віктара Цярэшчанку подпісаў 

была наўмысна сфальсіфікавана. Пра гэта паведаміла 
старшыня Цэнтрвыбаркама Лідзія Ярмошына.

Паводле заявы старшыні ЦВК, частка подпісаў, 
якая была прадстаўлена ініцыятыўнай групай 
Віктара Цярэшчанкі, з’яўляецца не проста недаклад-
най, а наўмысна сфальсіфікаванай. «Адна рэч, калі ў 
подпісах даты прастаўлены не ўласнаручна. Але калі 
подпіс скапіраваны на ксераксе альбо з’яўляецца подпісам 
неіснуючай асобы, калі подпісы выкананы за грамадзян 
іншымі асобамі, гэта вельмі сур’ёзнае правапарушэнне», – 
патлумачыла Лідзія Ярмошына.

ВіЗіТ

З надзеяй з Еўропы
У Мінск прыехала дэлегацыя 

Парламенцкай асамблеі Савета 
Еўропы.

Паводле інфармацыі прэс-
службы ПАСЕ, мэтай візіту, 
які працягнецца па 10 верасня, 
з’яўляецца ацэнка перадвы-
барнай кампаніі і палітычнага 
клімату напярэдадні прэзідэнцкіх 
выбараў.

У дэлегацыю, якую 
ўзначальвае прадстаўніца Арменіі 
Арпінэ Хаванісян, уваход-

зяць дэпутаты Ёнас Гунарсан 
(Швецыя), Марылуіза Бек (ФРГ), 
Рэа Дэнэмэч (Турцыя), Андрэй 
Гунько (ФРГ) і дакладчык ПАСЕ 
па сітуацыі ў Беларусі Андрэа 
Рыгоні (Італія).

На 8–9 верасня запланаваны 
сустрэчы дэлегацыі са старшынямі 
абедзвюх палат Нацыянальнага 
сходу, міністрам замежных спраў 
Уладзімірам Макеем і старшы-
нёй Цэнтрвыбаркама Лідзіяй 
Ярмошынай. Дэлегацыя з ПАСЕ 

таксама сустрэнецца з асноўнымі 
ўдзельнікамі прэзідэнцкай 
выбарчай кампаніі або іх 
прадстаўнікамі, лідарамі апазіцыі, 
кіраўніком Белтэлерадыёкампаніі, 
прадстаўнікамі СМІ, няўрадавых 
арганізацый і дыпламатычнага 
корпусу.

Нагадаем, што дэлегацыя 
ПАСЕ ў складзе 11 чалавек так-
сама возьме ўдзел у назіранні за 
тым, як пройдуць прэзідэнцкія 
выбары 11 кастрычніка.

СКАНДАЛ

Правакацыя супраць мовы?
Учора зранку інтэрнэт-

прастору ўзарваў фрагмент даку-
мента “Формы и методы реали-
зации молодежной политики в 
городе Гродно», апублікаваны на 
сайце сярэдняй школы №22 гэта-
га абласнога цэнтра. Звяртаў на 
сябе ўвагу параграф паперчыны,  
пазначаны лічбай 7.

Гаворка там ішла пра “некон-
структивные молодежные орга-
низации», якія дзейнічаюць у 
горадзе. У іх лік былі ўключаны 
“Маладыя дэмакраты”, “Моладзь 
БНФ”, “Школа маладых 
журналістаў” і іншыя. Грамадская 
дзейнасць гэтых суполак была 
пазначана як шкодная з’ява, 
накіраваная выключна на тое, 
каб атрымліваць фінансаванне з 
Захаду. 

Для сучасных рэалій – 
нічога дзіўнага, сенсацыйнага. 
Але далей дакумент утрымліваў 
такую бязглуздзіцу, што нават у 
нашым грамадстве, дзе родная 
мова не без папушчальніцтва 
ўлад знаходзіцца ў заняпадзе, 
гэта выклікала абурэнне. Больш 
за тое,  недаўменне: каму 
спатрэбіліся размовы пра 
беларускі нацыяналізм?!

Цытую:
“В последнее время получило 

активное развитие новое направ-
ление  среди неконструктивных 

организаций – популяризация 
белорусского языка, традиций и 
обрядов, презентации книг. Таким 
образом данные организаторы 
пытаются подменить сокро-
венные для белорусов ценности 
и подать обществу всю белорус-
скую культуру только с узкого 
националистического угла зрения. 
Таким ярким образцом являет-
ся деятельность курсов “Мова 
Нанова”,  раздача вышиванок  
и т.д.”.

Праўда, калі гэты “опус” 
з’явіўся ў інтэрнэце, менш як 
праз гадзіну скандальны абзац 
з дакумента знік. А яшчэ праз 
некаторы час з сайта школы 
дакумент увогуле быў выдалены 
цалкам.

Каму належыць аўтарства 
гэтай дзіўнай паперы? Як яна 
апынулася на сайце сярэдняй 
навучальнай установы?  

Завуч па пазакласнай рабоце 
СШ №22 Гродна Таццяна Бурба 
сцвярджае: гэта камп’ютарны 
вірус.

– Усе на вушах, – шчы-
ра прызналася яна ў тэлефон-
най размове з карэспандэнтам 
“Народнай Волі”. – Адкуль 
толькі нам ужо не тэлефанавалі! 
Вірус трапіў па электронцы, 
а адказваць – школе. Мы ўжо 
атрымалі па шапцы.

– З аддзела адукацыі 
тэлефанавалі?

– І не толькі.
– Дык усё ж такі як дакумент 

трапіў на сайт школы?
– Як мы зараз паглядзелі, гэта 

прыйшло на сайт па электроннай 
пошце як метадычная рассыл-
ка да Года моладзі. Паднялі ўсю 
перапіску. Аказваецца, быў вірус, 
і ўся ўваходная дакументацыя да 
мая не захавалася. Таму адкуль 
прыйшоў гэты ліст, сказаць не 
магу. 

– Ліст незразумела ад каго 
атрымалі, але перш, чым паставіць 
на сайт, чыталі яго?

– У тым жа і справа, што 
гэта такі хітры вірус, што ліст 
аўтаматычна загрузіўся на сайт.

Цяпер нам адусюль тэле-
фануюць. Было загадана пры-
браць увесь артыкул. Там спа-
чатку ідзе нармальны тэкст з 
правільнымі статыстычнымі 
дадзенымі, і раптам – гэты абзац. 
Тое, што там напісана, поўная 
бязглуздзіца. Незразумела, 
адкуль што ўзялося… Цяпер ідзе 
разбіральніцтва. Будзем далей 
высвятляць, адкуль нам такі 
“дакумент” трапіў.

Цікава, ці высветляць? Бо ўсё 
ж такі спасылацца на нейкі пол-
тэргейст у такіх справах – гэта 
зусім несур’ёзна.

Чаму вучыць «Мова Нанова»?
ДА ВеДАмА

“Мова Нанова”, што ўзгадваецца як 
“неконструктивная организация»,  – бясплатныя 
курсы беларускай мовы, існуюць са студзеня 2014 
года  і маюць дзяржаўную рэгістрацыю “Сацыяльна-
культурная ўстанова развіцця беларускай мовы і 
культуры “Мова Нанова”. 

Як сцвярджаюць заснавальнікі курсаў,  
штотыдзень заняткі  наведвае каля 650 студэнтаў. 
Курсы дзейнічаюць у Мінску, ва ўсіх абласных 
гарадах, а таксама ў Астраўцы, Бабруйску, Баранавічах 
і Маладзечне. З’яўленне курсаў тлумачыцца проста: 
“Час прызнацца, што нам пара вучыць беларускую 
мову нанова! Такія прыклады – калі народ адраджаў 
паўзабытую мову – ёсць у гісторыі, і яны натхняюць!»

Лепшую ацэнку курсаў, зразумела, даюць тыя, хто 

іх наведваў. Напрыклад, на пачатку гэта года кіраўнік 
прыватнай сеткі паліўных станцый «А-100» Ірына 
Валадзько на адным з сайтаў у сваёй аўтарскай калон-
цы прызналася: “Вось ужо амаль паўгода мы ладзім для 
супрацоўнікаў бясплатныя курсы беларускай мовы разам 
з таленавітымі выкладчыкамі курсаў «Мова Нанова», і 
я не зманю, калі скажу, што каля 70 працэнтаў нашых 
аператараў ужо стараюцца размаўляць на роднай 
мове”. “Я хачу адзначыць дзіўную тэндэнцыю: «родная 
мова» зрабіла нешта асаблівае – сёння да нас пачынае 
прыходзіць больш кліентаў”, – прызналася Валадзько.

Хіба гэта не канструктыўны прыклад стаўлення 
да свайго, роднага, да сваіх каранёў? Хіба гэта не 
высакародная справа?

Вольга ГРЫНЯВIЦКАЯ.

ГОНАР НАцыі

Cвятланін 
дзень

«Долой олигархов!  
Верните 

украденный 
миллиард!»

Под такими лозунгами на 
улицы молдавской столицы выш-
ли десятки тысяч человек, воз-
мущенные коррупцией в высших 
эшелонах власти и бездействием 
правительства в решении насущ-
ных вопросов в одной из бедней-
ших европейских стран. 

Тысячи участников акции 
протеста требуют отставки прези-
дента и досрочных выборов.

К вечеру, как сообща-
ет  Молдавская служба Радио 

мОЛДОВА

«Свободная Европа», манифе-
станты установили около 30 пала-
ток и заявили, что не уйдут, пока 
власти не начнут выполнять их 
требования.

Митинг организован 
Гражданской платформой 
«Достоинство и правда».

По оценкам полиции, на 

Площади Великого национально-
го собрания находилось около 60 
тысяч кишиневцев. В принятой 
ими резолюции митинга содер-
жится требование досрочных 
выборов, отставки президента 
Николае Тимофти и всех руково-
дителей органов правопорядка и 
юстиции.

ТРеВОЖНО

Вооруженный мятеж в Таджикистане
Таджикистан оказался в центре внимания мировых СМИ: в республике в очередной раз произошел вооруженный 

мятеж и в настоящее время проводится силовая операция по поимке рассеявшихся в горах боевиков. 
По информации МВД страны, в ночь 

на 4 сентября было совершено два воору-
женных нападения – на центральный аппа-
рат Минобороны страны в Душанбе и ОВД 
города Вахдат, что в 20 километрах от тад-
жикской столицы. Были убиты милицио-
неры, захвачен большой арсенал оружия и 
боеприпасов.

В тот же день МВД заявило, что эти атаки 
были организованы и совершены под руко-
водством замминистра обороны республи-
ки, генерал-майора Абдухалима Назарзода 
(известного как Ходжа Хаким) – члена Партии 
исламского возрождения Таджикистана и 
бывшего сторонника Объединенной таджик-
ской оппозиции (ОТО), реинтегрированно-
го в состав Вооруженных сил на основании 
мирного соглашения 1997 года. За несколь-
ко часов до этого заявления Назарзода был 
освобожден от занимаемой должности с фор-
мулировкой «за совершение преступлений». 
Бывшему замглавы Минобороны и части 

его сообщников после нападений удалось 
скрыться в Ромитском ущелье, что в 50 кило-
метрах восточнее Душанбе. 

Пока известно, что от рук мятежников 
погибли как минимум девять сотрудников 
органов внутренних дел и еще шестеро полу-
чили ранения. Потери со стороны бандгруп-
пировки составили 17 человек убитыми, 39 
боевиков задержаны, изъято более 500 еди-
ниц оружия и боеприпасов. Некоторые из 
сообщников Назарзода добровольно сложи-
ли оружие. Среди них – младший брат экс-
замминистра Мирзохаёт Назаров, который 
отделился от группировки и сдался право-
охранительным органам.

В воскресенье по каналам таджикско-
го телевидения МВД сообщило о задер-
жании еще двух офицеров Минобороны 
Таджикистана – за «содействие и причаст-
ность» к вооруженным нападениям: замко-
мандира по политико-воспитательной работе 
десантно-штурмовой бригады, подполковни-

ка Мустафо Назарова и старшего инспектора 
управления финансов и бюджета этого ведом-
ства, майора Насима Юсуфова. По данным 
МВД, эти люди знали о планируемых нападе-
ниях, но не сообщили об этом властям.

Президент Таджикистана Эмомали 
Рахмон ответил на мятеж визитом в город 
Вахдат. Он заложил камень в строительство 
нового здания ОВД вместо обстрелянного 
и заверил жителей, что операция по задер-
жанию оставшихся на свободе мятежников 
завершится в ближайшие дни и все они 
«ответят перед законом». Своим визитом 
в эпицентр событий президент как бы дал 
понять, что ситуация в стране стабильная 
и находится под контролем властей. Как 
сообщают душанбинцы, внешне в Душанбе 
все выглядит спокойно и ничто, кроме уси-
ленных нарядов милиции, не указывает на 
то, что в нескольких десятках километров 
от столицы идет силовая спецоперация по 
поимке беглых боевиков.

Обострение ситуации в 
Таджикистане прокомментировал 
Секретариат Организации Договора о 
коллективной безопасности (ОДКБ), 
который назвал происходящее в стране 
«бандитскими разборками» и внутрен-
ним делом Таджикистана. На 15 сен-
тября в Душанбе намечен саммит этой 
организации, членом которой, напом-
ним, является и Беларусь.

Тем ВРемеНем

ВыБАРы: ХРОНіКА

Фальстарт?
Баранавіцкі праваабаронца 

Сяргей Гоўша накіраваў скаргу ў 
Цэнтральную выбарчую камісію, 
у якой указвае, што яшчэ не 
зарэгістраваны кандыдаты ў 
прэзідэнты, а ў Баранавічах ужо 
пачалася агітацыя за дзеючага 
прэзідэнта.

Праваабаронца адзначае, што 
ў афіцыйнай газеце Баранавіцкага 
гарвыканкама “Наш край” 
№65 ад 2 верасня 2015 года 
змешчана інфармацыя аб пачатку 
грамадска-культурніцкай акцыі 
“Мы – разам”, якую распачало 
Беларускае тэлебачанне. У 
сваім артыкуле “Беларусь, 
якую мы выбіраем” гарадская 
газета паведамляе пра канцэрт 
папулярных беларускіх артыстаў, 
якія выступілі перад жыхарамі і 
гасцямі горада.

Сяргей Гоўша звяртае ўвагу 
ЦВК, што намеснік старшыні 

аблвыканкама Мікалай Токар, 
вітаючы артыстаў і гледачоў 
перад канцэртам, назваў цяпе-
рашнюю палітыку Аляксандра 
Лукашэнкі  сацыяльна-
эканамічнай творчасцю і асабліва 
падкрэсліў, што сёння краіна 
знаходзіцца напярэдадні важ-
нейшай сацыяльна-палітычнай 
падзеі – выбараў прэзідэнта 
Беларусі. У сваім выступленні 
чыноўнік выказаў упэўненасць, 
што жыхары Брэстчыны адда-
дуць свой голас за захаванне 
самых галоўных каштоўнасцяў: 
міру, стабільнасці і незалежнасці. 
Праваабаронца Сяргей Гоўша 
лічыць, што гэта непрыхаваная 
агітацыя за дзеючага прэзідэнта, 
якая распачалася датэрмінова. 
Грамадскі актывіст просіць 
Цэнтральную выбарчую камісію 
прыняць меры да парушальнікаў 
закона.

НАДВОР’е

Вось і восень
На бягучым тыдні ў Беларусі 

чакаецца няўстойлівае надвор’е. 
Як паведаміў начальнік службы 
гідраметэаралагічных прагнозаў 
Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролі 
радыеактыўнага забруджвання і 
маніторынгу навакольнага ася-
роддзя Дзмітрый Рабаў, у першай 
палове тыдня пад уздзеяннем 
халоднага паветра з Балтыкі тэм-
пература будзе на 1–3 градусы 
ніжэй за норму.

У аўторак 8 верасня амаль 
па ўсёй Беларусі пройдуць даж-
джы, удзень месцамі навальніцы. 

Тэмпература паветра ўначы 
складзе 6–11 градусаў вышэй за 
нуль, удзень – 12–18. У сера-
ду, 9 верасня, кароткачасовыя 
дажджы ў дзённыя гадзіны праг-
назуюцца на большай частцы 
тэрыторыі нашай краіны. Уначы 
будзе 4–9 цяпла (месцамі – да 
11), удзень – 12–17.

З чацвярга ночы стануць 
больш халоднымі, а ўдзень крыху 
пацяплее. У начныя гадзіны 10 
верасня чакаецца 4–9 градусаў са 
знакам плюс, у дзённыя – 13–18. 
Магчымы кароткачасовыя даж-
джы, але толькі месцамі.
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Чарга кавалераў
Валянціна Уладзіміраўна 

сустракае мяне на вуліцы і 
запрашае ў хату. Унутры чыста 
і ўтульна. Шмат розных кве-
так, фотаздымкі і вялікі стос 
газет. У асноўным – незалежныя 
выданні. 

– Газеты чытаю абавяз-
кова, – распавядае Валянціна 
Уладзіміраўна. – Калі спёка моц-
ная была, дык днём з хаты не 
выходзіла. Тое-сёе яшчэ сама магу 
рабіць. Ежу гатую самастой-
на, кветкі падвязваю, паліваю... 
Яны мяне любяць, а я іх. Калі ўжо 
цяжкая работа, то сацыяльны 
работнік дапамагае.

Валянціна Быкава пакутуе на 
зрок. Некалькі год таму ў Мінску 
ёй зрабілі аперацыю. Але з часам 
бачыць стала ўсё горш і горш. 
Нягледзячы на ўзрост, Валянціна 
Уладзіміраўна садзіць некалькі 
баразён бульбы. З сямі баразён 
выкапала ўжо пяць.

– Вады прынесці ці дроў зімой 
мне ўжо дапамагаюць, – кажа 
Валянціна Уладзіміраўна. – У 
краму ці аптэку я не хаджу. Што 
папрашу, тое і прынясуць...

Заказы на магазін сястра 
вядомага пісьменніка робіць 
невялікія. Купляе малочныя пра-
дукты, хлеб, часам нешта мяс-
ное. Валянціна Уладзіміраўна 
гаворыць, што цяпер у крамах 
можна купіць што заўгодна, але 
галоўная ежа для яе – малако і 
бульба. Невялікай пенсіі ў два 
мільёны, паводле слоў Валянціны 
Быкавай, на жыццё хапае...

– Раніцай бульбы звару, кубак 
малака ці кефіру вып’ю, – распа-
вядае Валянціна Уладзіміраўна. – 
Моднае адзенне я даўно не купляю. 
Вядома, у маладосці нешта набы-
вала, і Васіль шмат чаго мне 
прысылаў.

– Напэўна, прыхільнікі ў чар-
гу выстройваліся? – цікаўлюся ў 
Валянціны Уладзіміраўны, гле-
дзячы на фотаздымак прыгожай 
брунеткі.

– Кавалераў хапала (смя-
ецца). І мясцовыя былі, і нават 
з горада прыязджаў адзін. Я ўсё 
выбірала, каб па душы быў. 

– А што не падабалася ў хлоп-
цах?

– Адзін невысокі, другі непры-
гожы (смяецца)... Напэўна, 
кахання не было. Таму замуж 
выйшла позна – усё кавалераў 
выбірала.

Нежаночая праца
У Ваўчо з Бычкоў Валянціна 

Уладзіміраўна пераехала да мужа 
Аляксандра. Узгадвае, што замуж 
выйшла ўжо ў 45 год. Да вяселля 
працавала рахункаводам у калга-
се. Пасля іх аб’яднання прыйш-
лося пайсці на палявыя работы. 
Акрамя гэтага дапамагала баць-
кам трымаць уласную гаспадарку. 

– Па-рознаму прыходзілася, 
– узгадвае Валянціна 
Уладзіміраўна. – Як цямнела, 
дадому вярталася. Бацькі ўжо 
старыя былі, шмат хварэлі, але 
трымалі карову, свіней...

Пасля смерці таты Валянціна 
Уладзіміраўна, маці і малод-
шы брат Мікалай практычна 
засталіся без гаспадара. Паводле 
слоў Быкавай, Мікалай быў 
вельмі хваравіты і ад гэтага 
пакутаваў усё жыццё. Гаспадарка 
звалілася на плечы Валянціны 
Уладзіміраўны. 

– Сама касіла, секла дровы, 
агарод даглядала, – распавя-
дае Валянціна Быкава. – У той 
час ніхто дровы ж не выпісваў. 
Усё самі рабілі. Памятаю, пілы 
кароткай не было і прыходзілася 
мне пілаваць доўгай пілой, якая на 
дваіх... Прызвычаілася неяк, а што 
рабіць было?! На карову накасіць 
трэба было. Нагаравалася, канеш-
не...

Пасля пераезду ў Ваўчо да 
мужа працы менш не стала. 
Праўда, Аляксандр загадаў, каб 
жонка звольнілася з калгаса і 
займалася толькі хатняй гаспа-
даркай. Трымалі кароў, свіней, 
кур...

Як узгадвае Валянціна 
Уладзіміраўна, Аляксандр ужо 
быў жанаты першым шлюбам. 
Але жонка забрала дваіх дзяцей 
і з’ехала да другога ў Смаленскую 
вобласць. 

Першыя гады ўсё было добра. 
Жылі разам з дачкой Аляксандра 
ад першага шлюбу. Дзяўчына 
збегла ад маці і айчыма і вярну-
лася ў Ваўчо. Завесці сваіх дзя-
цей у Валянціны і Аляксандра не 
атрымалася.

– Памятаю, сваты прыехалі 
да нас у Бычкі, – распавядае 
сястра Васіля Быкава. – Адзін з іх 
ну вельмі ўжо Шурку расхвальваў. 
Чалавек ён сапраўды вельмі пры-
гожы і рукасты быў. І шафёрам 
мог, і зваршчыкам умеў працаваць. 
Я яшчэ падумала: рознае бывае 
ў жыцці, што з жонкай пер-
шай разышліся. Аднаго сваты не 
сказалі – выпіць вельмі ён любіў! 
Пастаянна яму бутэлька патрэб-
на была...

З мужам Валянціна 
Уладзіміраўна пражыла больш за 
10 год. Пасля яго смерці засталася 
жыць у хаце адна. Прызнаецца, 
што дагэтуль падтрымлівае 
добрыя адносіны з дачкой 
Аляксандра, у якой ужо свая 
сям’я. З роднымі пляменнікамі 
– сынамі Васіля Быкава – 
Валянціна Уладзіміраўна зносін 
не мае.

З успамінамі  
пра Васіля

Зараз у Ваўчо жывуць у 
асноўным пенсіянеры. Моладзь 
у вёсках не затрымліваецца. 
Валянціна Уладзіміраўна пры-
знаецца, што часам адной 
робіцца сумна. Удзячна знаёмым 
журналістам Глебу Лабадзенку і 
Сяргею Шапрану, якія тэлефа-
нуюць, пішуць лісты і прыязджа-
юць.

Час ад часу, калі ніхто 
не наведвае, навальваюцца 
ўспаміны.

– Калі я замуж выйшла, то 

напісала Васілю ў Гродна, – узгад-
вае Валянціна Уладзіміраўна. 
– Маўляў, маці засталася жыць 
адна ў Бычках (потым яе сюды 
перавезлі). У той час машы-
ну цяжка было знайсці. Васіль 
прыехаў да Ушачаў, а адсюль ужо 
пешшу да Бычкоў. Цераз луг, праз 
кусты, па снезе ледзь дабраўся да 
хаты. Ён нас вельмі любіў. Калі ў 
Балгарыі служыў, пасылкі,  грошы, 
лекі бацькам часта адпраўляў.

А бацькоў, нават калі ўжо 
дарослы быў, увесь час называў 
татулька і мамачка. Тата паліў, 
і Васіль яму цыгарэты модныя 
заўсёды прысылаў. Таўстыя такія, 
з палец...

Валянціна Уладзіміраўна 
адзначае, што ёй прыемна 
бачыць цікавасць да творчасці 
старэйшага брата. Узгадвае: калі 
Васіль Быкаў служыў у войску 
і пісаў лісты, то амаль у кож-
ным нагадваў, што сястры трэ-
ба хадзіць у школу і вучыцца. 
Валянціна Быкава не раз брала 
ўдзел у розных імпрэзах, прысве-
чаных творчасці Васіля Быкава. 

– І ў Мінску я пра Васіля рас-
павядала, і ў Полацку, – гаво-
рыць Валянціна Уладзіміраўна. – 
Вельмі чытаць брат любіў. Кніг у 
бібліятэцы набярэ і чытае. Бацька 
яму кажа: “Васька, кладзіся 
спаць!..”А ён усё роўна чытае. 
Кнігі пра прыгоды вельмі любіў 

Пасля вайны, узгадвае 
Валянціна Быкава, яна разам з 
сяброўкай паехала працаваць 
у Падсвілле. На Ушаччыне ў 
тыя часы панаваў голад. Адтуль 
дзяўчына шмат пісала старэйшаму 
брату. Атрымаўшы доўгачаканы 
адпачынак, Васіль Уладзіміравіч 
накіраваўся да сястры...

– Памятаю, мы з сяброўкай 
ноччу ў канторы дзяжурылі, 
– узгадвае Валянціна 
Уладзіміраўна. – Чуем: нехта  
ў дзверы грукае. Адчынілі, глядзім –  
а на парозе чалавек у ваенным 
шынялі. А сяброўка як закрычыць: 
“Валя, дык гэта ж Васіль!” І мы 
бягом да яго абдымацца і цала-
вацца! А ён кажа: “Вы, напэўна, 
галодныя?” Завёў у мясцовы 
рэстаран. Накарміў, і нават 
выпілі мы крыху ўсе разам. А 
потым глянуў на мае ногі (а я ўсю 
зіму ў туфлях адхадзіла – абутку 
на зіму ніякага не было), адчыніў 
свой чамадан і дастаў мне боты 
хромавыя (выцірае слёзы). Вельмі 
добры быў. 

На развітанне Валянціна 
Уладзіміраўна распавядае пра 
мясцовае жыццё. На лёс сястра 
вядомага беларускага пісьменніка 
не скардзіцца. Адзінае, ад 
чаго апошнім часам пакутуе 
пенсіянерка, – гэта высокі ціск 
і болі ў сэрцы. Прызнаецца, што 
на лекі грошай траціцца больш, 
чым на прадукты. 

– Але што рабіць – 
узрост, – гаворыць Валянціна 
Уладзіміраўна. – Жыву памалень-
ку. Трымаюся.

– Шмат газет у вас у хаце, 
сочыце за падзеямі ў краіне? – 
яшчэ раз цікаўлюся ў Валянціны 
Уладзіміраўны. 

–  Тэлевізар гляджу рэдка. 
Раней Радыё Свабода слухала. Але 
зламаўся мой прымач, і майстар 
сказаў, што ўжо нельга адраман-
таваць. Васіль свае творы там 
чытаў. Любіла слухаць...

Раман ВАСЮКОВIЧ. 
Фота аўтара.
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ПРыВАТНАе ЖыццЁ

АДКРыццЁ СеЗОНА

Сергей 
НЕРОВНЫЙ

мыСЛИ ВСЛУХ

О хороших  
и плохих 

вождях

БеЛАРУСЬ–еС

Б е Л А Р у с ь Б е Л А Р у с ь

В предыдущем номере мы 
остановились на том, что мар-
шал Победы и министр обо-
роны СССР Г.Жуков после 
того, как дважды спас ново-
явленного вождя трудящихся 
масс Хрущева от политического 
небытия, а по сути от гибели, 
вознамерился оттеснить своего 
друга от кормила власти и стать 
новым вождем. С этой целью 
он, используя свое возросшее 
влияние, стал потихоньку отжи-
мать власть у партии. Требовал 
у Хрущева передать в ведение 
армии пограничные войска, 
войска МВД и КГБ, запретил 
начальнику главного политу-
правления А.Желтову инфор-
мировать ЦК обо всем, что 
происходит в войсках. В конце 
концов приказал начальнику 
ГРУ Штеменко в абсолютной 
тайне готовить в Подмосковье 
команду спецназовцев-голово-
резов. Удайся Жукову заговор, 
СССР, не исключено, стал бы 
государством военной диктату-
ры.

По некоторым дан-
ным, Хрущеву повезло. 
Неприметный чиновник 
Буланов, ответственный за 
партийные взносы, по чистой 
случайности заподозрил нелад-
ное с этим законспирирован-
ным полком спецназа и донес 
Хрущеву. Никита Сергеевич 
информацию проверил и 
понял: если не принять сроч-
ные меры против Жукова, тот 
власть возьмет.

Нужно признать, что 
Хрущев в то время в аппаратной 
игре дураком не был и сумел 
переиграть Жукова. Не выдав 
себя, Хрущев обласкал Жукова: 
мол, Константиныч, выручай, 
сплавай в Югославию к Тито, 
поговори с ним, только ты смо-
жешь его убедить поддержать 
нас в трудное время, не нужно 
ему заигрывать с капиталиста-
ми. А мы тебе, мол, кораблей 
в эскорт дадим сколько нужно. 
И Жуков купился. Одним из 
сопровождающих Жукова был 
тот самый товарищ Буланов.

Через некоторое вре-
мя после начала визита в 
Югославию корабли по коман-
де Хрущева ушли – Жуков 
узнал об этом в последний 
момент. Примчался в Кремль, 
а там высокие товарищи его от 
должности министра обороны 
уже освободили. Так как опе-
рация была продумана, никто 
за Жукова вступиться не успел. 
Танки остались в боксах.

Хрущев торжествовал. 
На радостях провел фести-
валь молодежи со всего мира, 
запомнившийся всплеском в 
Москве венерических заболе-
ваний, взорвал на Новой земле 
«Кузькину мать» в 53 мегатон-
ны, запустил Гагарина в кос-
мос, вспахал целину. Разместил 
ракеты на Кубе, что едва не 
привело мир к ядерной войне. 
Ударился в кукурузоразведение. 
И пообещал полуголодному 

народу коммунизм к 1 января 
1980 года.

Но так как с экономикой в 
Стране Советов было неважно, 
Хрущев решил повысить благо-
состояние народа за счет выка-
чивания из недр нефти и про-
дажи ее богатеньким буржуям. 
Одна беда: советская промыш-
ленность не могла выпустить 
трубы большого диаметра – это 
умели делать немцы из ФРГ, 
которых мы победили. К сло-
ву, советская промышленность 
не могла выпустить и достой-
ные легковушки, холодильни-
ки, телевизоры, магнитофоны, 
обувь и одежду, прочие товары 
ширпотреба. Не могла произве-
сти достаточно колбасы, мяса, 
молока, сметаны и прочего. 
Только танков, бронемашин, 
самолетов, пушек, подводных 
лодок у нас было с избытком.

Народ, измученный вой-
ной, по-прежнему жил пло-
хо. Ждал, пока товарищи из 
Кремля уломают капитали-
стов продать нам необходимые 
трубы, чтобы качать на Запад 
нефть.

Хрущева триумфы в 
Космосе, в ракетостроении, в 
ядерной области вознесли так, 
что он перестал чувствовать 
землю под ногами. Стал настоя-
щим вождем. Самовлюбленным 
и не терпящим возражений. И 
не заметил, как окружение ста-
ло шептаться. А если окружение 
начинает шептаться, значит, 
на горизонте замаячил новый 
вождь. Его имя известно всем 
– Брежнев. Лидер застойного 
времени, герой анекдотов и 
отец беспутной дочери Галины. 
Просто хороший человек.

Осенью 1964 года Хрущева, 
превратившегося в Нарцисса, 
сместили, вызвав из Пицунды, 
где он расслаблялся после 
праведных трудов. В результа-
те заговора его даже не уби-
ли – до самой смерти в 1971 
году он под присмотром КГБ 
выращивал помидоры на даче. 
Это говорит о том, что Брежнев 
был человеком добрым, даже 
душевным. Правда, восстание 
в Чехословакии подавил. Но 
это любя, переживая за тамош-
ний пролетариат, власть из рук 
которого хотели вырвать бур-
жуи.

Брежнев взял власть вовре-
мя. Как раз осенью 1964 года 
западные немцы продали СССР 
необходимые трубы. И на Запад 
пошла нефть. Казна стала стре-
мительно пополняться нефте-
долларами. Уровень жизни 
советского народа стал расти. 
И он поверил, что коммунизм 
не за горами. Еще немного, еще 
чуть-чуть… Догоним и перего-
ним. Всех. И будет нам простое 
коммунистическое счастье. От 
каждого – по возможностям, 
каждому – по потребностям.

Достиг ли его СССР во гла-
ве с новыми вождями? Об этом 
читайте в следующем номере.

«Если хотите построить социализм, 
 то выберите страну, которую не жалко».

Бисмарк

На мінулым тыдні Беларусь наведаў каардынатар федэральнага ўрада Германіі па міжграмадскім супрацоўніцтве  
з Расіяй, краінамі Цэнтральнай Азіі і “Усходняга партнёрства” Гернат Эрлер.

Гернат ЭРЛЕР: 
«Выбары стануць лакмусавай 
паперкай для ацэнкі шанцаў  

на перазагрузку адносін 
Беларусь–ЕС»

Візіт доўжыўся адзін дзень, але быў 
вельмі насычаны. Нямецкі дыпламат 
паспеў сустрэцца з міністрам замежных 
спраў уладзімірам Макеем (ён назваў гэту 
гутарку грунтоўнай), прадстаўнікамі апазіцыі 
(першай на сустрэчу была запрошана Таццяна 
Караткевіч, але яна, спаслаўшыся на справы, 
не прыйшла на сустрэчу), палітолагамі і 
незалежнымі журналістамі.

Свой дыялог з прадстаўнікамі СМІ 
Гернат Эрлер  пачаў з таго, што растлумачыў: 
падставай для тэрмінова арганізаванага 
візіту ў Мінск стала вызваленне 22 жніўня 
палітвязняў. 

«Мы доўгія гады фармулявалі нейкае 
пэўнае патрабаванне, яно  было звязана з 
палітвязнямі, – растлумачыў  чыноўнік. – Яны 
сапраўды былі перашкодай для нармалізацыі 
адносін паміж нашымі краінамі. Гэта прывяло 
нават да асаблівага статусу Беларусі ў 

рамках “Еўрапейскага партнёрства”. Беларусь 
з’яўляецца адзінай краінай, якой з боку 
Еўрапейскага Саюза нават не было зроблена 
прапановы аб асацыяцыі з ЕС. І калі пасля 
гэтага шматгадовага патрабавання яно ўсё ж 
такі выканана, разумна не проста маўчаць у 
якасці рэакцыі, а пацвердзіць, што рух пачаўся 
ў правільным накірунку».

Паводле слоў прадстаўніка Германіі, 
вызваленне палітвязняў – крок, які «адкрывае 
магчымасці для таго, што ў міжнародным 
плане называюць перазагрузкай адносін». 
Аднак, заўважыў ён, «хацелася б, каб гэты 
першы крок меў працяг». І падкрэсліў, што 
вырашальнай падзеяй для магчымасці 
перазагрузкі адносін ЕС–Беларусь стануць 
маючыя адбыцца прэзідэнцкія выбары ў 
Беларусі, менавіта яны стануць “лакмусавай 
паперкай для ацэнкі шанцаў на перазагрузку” 
гэтых адносін.

Гернат Эрлер  нагадаў, што да 30 
кастрычніка павінна быць прынята 
рашэнне па пытанні аб санкцыях ЕС у 
дачыненні да Беларусі. «Калі ацэнка 
выбараў будзе станоўчай, будзе адкрыты 
шлях у накірунку прыпынення санкцый і 
пачатку палітычнага дыялогу па сутнасці”, 
– адзначыў дыпламат. І ўдакладніў, што 
можа атрымаць Беларусь у рамках гэтага 
дыялогу.

 «Мы гатовы прыйсці да супрацоўніцтва 
па цэлым шэрагу накірункаў, якія ўяўляюць 
цікавасць для Беларусі, – рэзюмаваў Гернат 
Эрлер, – у тым ліку па перамоўным працэсе 
аб палягчэнні візавага рэжыму, магчымасці 
правядзення ў наступным годзе інвестыцыйнай 
канферэнцыі, аказанні падтрымкі Беларусі 
па ўступленні ў Сусветную гандлёвую 
арганізацыю».

Марыя ЭЙСМАНТ.

НА ЗАмеТКУ

Как будут проводиться 
теледебаты кандидатов в президенты

Теледебаты проводятся на телеканале 
«Беларусь 1» Белтелерадиокомпании 3 октя-
бря 2015 года. Начало теледебатов в 17.00.

Для теледебатов отводится 60 минут 
эфирного времени, если количество желаю-
щих участвовать в них кандидатов в прези-
денты будет менее пяти, и 90 минут эфирного 
времени, если их будет пять и более.

Кандидат в президенты, желающий уча-

ствовать в теледебатах, не позднее 18 сентября 
2015 года подает в Белтелерадиокомпанию 
письменное заявление. В случае отказа в 
дальнейшем от участия в теледебатах кан-
дидат в президенты не позднее чем за день 
до их проведения информирует об этом 
Белтелерадиокомпанию.

Теледебаты проводятся при участии в них 
не менее двух кандидатов в президенты.

Кандидат в президенты вправе уполно-
мочить для участия в теледебатах доверен-
ное лицо. Неучастие кандидата в президенты 
в теледебатах не влечет увеличения объема 
эфирного времени, предоставляемого канди-
дату бесплатно.

Порядок проведения теледеба-
тов и ведущий (ведущие) определяются 
Белтелерадиокомпанией.

АДКРыТым ТЭКСТАм

Пасядзелкі  
на цвіках

Віталь 
ГАРБУЗАЎ

Многае з таго, што адбываецца ў Беларусі 
цягам апошніх 20 гадоў, нагадвае змест вядо-
мага анекдота. Некалькіх чалавек розных 
нацыянальнасцяў прымушалі ўседзець на 
крэсле, у якое быў убіты цвік. Абурыліся ўсе, 
акрамя памяркоўнага беларуса, які паёрзаў-
паёрзаў на крэсле дый вымавіў: “А можа, так 
і трэба?”

Гэты “барадаты” анекдот успомніўся 
напярэдадні чарговай электаральнай кампаніі 
пад назвай “прэзідэнцкія выбары”. 

Напэўна, не стану ў вачах чытачоў вялікім 
прарокам, калі скажу: яе вынік быў вядомы 
яшчэ да старту. У кастрычніку бягучага года 
пераможцам будзе аб’яўлены кандыдат, які 
безальтэрнатыўна кіруе краінай з 1994 года – 
21 год.

Ці варта яшчэ раз разважаць пра хібы ў 
выбарчым заканадаўстве, у якім не праду-
гледжана норма аб уключэнні ў склад выбар-
чых камісій УСІХ узроўняў прадстаўнікоў 
КОЖНАГА кандыдата, не адменена 
датэрміновае галасаванне, няма допуску неза-
лежных назіральнікаў да рэальнага падліку 
галасоў?..

Ці варта яшчэ раз даводзіць тэзу пра безда-
паможнасць беларускай апазіцыі, якая за гэты 
час так і не змагла ўзняць шырокія масы, каб 
разам патрабаваць унясення змен у Выбарчы 
кодэкс?.. (Тым больш што зараз беларускую 
апазіцыю, дакладней тыя парэшткі, што 
ад яе засталіся, не папракае толькі лянівы. 
Не выключаю, што сваркі-разборкі паміж 
прадстаўнікамі апазіцыі ў рэшце рэшт прывя-
дуць да яе самазнішчэння.)

Упэўнены: палітычныя перамены рана ці 
позна ў Беларусі адбудуцца. І прынясуць іх у 

краіну не апазіцыйныя структуры, а звычай-
ныя людзі, мы з вамі. І здарыцца гэта толькі 
тады, калі большасці з нас, вобразна кажучы, 
надакучыць сядзець на цвіках – то бок цяр-
пець. Калі ў рэшце рэшт у нашых галовах 
пераможа здаровы сэнс.

Асабіста мне здаровы сэнс падказвае, што 
знаходжанне аднаго і таго ж, няхай сама-
га вартага і самага працавітага, чалавека на 
пасадзе кіраўніка краіны цягам 20 з лішнім 
гадоў – гэта зашмат.

21 год – дастатковы тэрмін для таго, каб 
рэалізаваць усе свае палітычныя праграмы 
і памкненні. Карацей, гэтага было дастат-
кова для паляпшэння жыццёвага ўзроўню 
беларусаў.

Ці палепшылася нашае жыццё так, як нам 
тое абяцалі?

Выступаючы з праграмным зваротам 
да беларусаў напярэдадні свайго чацвёртага 
тэрміну, кіраўнік дзяржавы казаў: “Памер зар-
платы ў Беларусі да 2015 года павінен наблізіцца 
да 1 тысячы долараў у эквіваленце”.

Згодна з апошнімі афіцыйнымі дадзенымі, 
сярэдні заробак у Беларусі за ліпень бягу-
чага года склаў 458 долараў у эквіваленце. 
Гэтая лічба была агучана яшчэ да чарговай 
дэвальвацыі нацыянальнай валюты – на 
сённяшні дзень даходы беларусаў меншыя за 
названую суму і яшчэ далей ад запаветнай 
тысячы “зялёных”. 

Яшчэ ў 2011 годзе Лукашэнка запэўніваў, 
што цэны больш расці не будуць, “бо ім няма 
куды расці”. Але кошты не прыслухаліся да 
яго слоў.

У сапраўды дэмакратычнай краіне ў такой 
сітуацыі кіраўнік дзяржавы разам з Кабінетам 

міністраў павінен быў бы звярнуцца да люд-
зей: “Прабачце, я не справіўся, няхай спра-
буюць іншыя…” Прэзідэнт – гэта не цар і 
не Бог, гэта менеджар, наняты народам. І 
калі менеджар не спраўляецца, народ можа і 
павінен яго звольніць і наняць іншага.

А што ж маем мы? Наш нязменны “менед-
жар” ва ўсіх бедах вінаваціць каго заўгодна, 
толькі не сябе. Надвор’е, чыноўнікаў, “народ-
зец”, за які яму бывае сорамна. Памятаеце, як 
ён абураўся: “Як мне было сорамна за беларускі 
народ, калі я прыехаў у Казахстан і ўсе ў мяне 
пытаюцца, што ў вас там адбываецца?”.

І на гэтым фоне беларусы, нібыта нацыя 
мазахістаў, працягвае абіраць аднаго і таго ж 
кіраўніка.

Насуперак здароваму сэнсу за яго галасу-
юць студэнты, у якіх былі адабраны льготы, 
галасуюць інваліды, значная частка якіх такса-
ма засталася без падтрымкі дзяржавы, галасу-
юць пенсіянеры, гатовыя душыцца на ўласных 
агародах, каб сэканоміць хоць мізэрную 
капейку на “чорны дзень”, галасуюць маладыя 
сем’і, якія дзесяцігоддзямі стаяць у чэргах на 
атрыманне хоць нейкага жылля, галасуюць 
беспрацоўныя, якія зараз павінны плаціць за 
права не працаваць, галасуюць маладыя мамы, 
месячнай дапамогі якіх ледзь хапае на пам-
персы для дзіцяці, галасуюць рабочыя, якіх 
скарачаюць-звальняюць у мэтах аптымізацыі 
вытворчасці, галасуюць прадпрымальнікі, 
задушаныя падаткамі… Хіба ж гэта лагічна?

Мы жывём бы ў тым анекдоце. Жывём 
з нямым пытаннем на вуснах: “А можа, так 
і трэба?” Дык можа, усё ж такі прыйшоў час 
закончыць пасядзелкі на цвіках і пачаць у 
рэшцэ рэшт людзьмі звацца?..

РеЗОНАНС

«После выхода из тюрьмы  
мужа не взяли на работу даже дворником»

С болью и тоской прочла 
последнее слово бывшего предсе-
дателя правления Белкоопсоюза 
сергея сидько. С болью – за оче-
редную жертву «успешной работы 
по борьбе с коррупцией», с тоской 
– оттого, что за державу обидно, 
что творится такой беспредел и 
вседозволенность. Страшно даже 
представить, что почти сутки в 
квартире людей, еще ни в чем 
не обвиненных, чинился дикий 
погром. Ломали, крушили, выво-
рачивали  в поисках меченой 
тысячи долларов. Которую так, 
кстати, и не нашли.

Почти 10 лет назад по такому 
же сценарию (пресловутый опе-
ративный эксперимент) в одноча-
сье рухнула спокойная и счастли-
вая жизнь нашей семьи. Мой муж 
Анатолий Радионенко в то время 

работал в Барановичском гори-
сполкоме в должности началь-
ника управления архитектуры и 
градостроительства. Он был глав-
ным архитектором города. Я – 
пенсионерка, бывший педагог по 
классу фортепиано. У нас двое 
сыновей и скромная квартира в 
большом доме. Муж проработал 
19 лет, на протяжении которых на 
него не пала даже тень подозре-
ния в противоправной деятельно-
сти! Правда, из-за своей принци-
пиальности и неподкупности он 
не особо ладил с руководством. 
Дважды его увольняли по наду-
манным основаниям, а он, упря-
мый, восстанавливался через суд. 
А такое не прощается…

И вот в отношении него реши-
ли провести оперативный экспе-
римент, так сказать, «проверку на 

вшивость». Для реализации плана 
взяли наемного провокатора, при-
кинувшегося богатым предприни-
мателем, который через знакомых 
нашел выход на моего мужа, при 
помощи которого якобы собрал-
ся получить участок земли, есте-
ственно, намекнув, что собирается 
щедро рассчитаться.

Но дело в том, что вопрос 
выделения земельных участков 
не входил в должностные обязан-
ности моего мужа, для решения 
такого вопроса в каждом испол-
коме существует землеустрои-
тельная служба. Но разве такая 
мелочь может помешать поса-
дить неугодного? Состряпали 
«функциональные обязанности», 
в которые незаконно включили 
пункт «Выбирает и предостав-
ляет земельные участки под все 

виды строительства». Денежные 
фальшивки, предложенные мое-
му мужу в качестве благодарно-
сти, были им тут же разоблачены, 
поскольку он ни у кого ничего не 
просил, он понял, что это про-
вокация, но ничего не успел сде-
лать. В гараж, куда он заехал по 
делу и где ему сунули доллары, 
немедленно ворвались опера-
тивники. Схватив обратно свои 
бумажки, они устроили дикий 
погром в гараже, а затем, уже 
после ареста мужа, взятого яко-
бы с поличным, произвели обыск 
в квартире – примерно такой 
же, как в квартире Сидько. Что 
искали – толком не объяснили, 
буркнули только: «ценные бума-
ги, деньги, золото, бриллианты». 
Естественно, ничего не нашли, 
но, уходя, оскорбили: мол, успела 

спрятать. А прятать было нече-
го. Ценные бумаги – это наши 
с мужем грамоты и похвальные 
листы за отличную учебу наших 
детей, золото – это два обручаль-
ных кольца да золотая медаль 
нашего младшего сына, а брил-
лианты – это наши дети и внуки.

Эта дикая «взятка» – един-
ственный эпизод в уголовном 
деле, хотя на этапе предваритель-
ного следствия были опрошены 
около 200 предпринимателей, 
причем допросы проводились с 
пристрастием, типа «если не при-
знаешься, что носил взятку архи-
тектору, разгромим все твои тор-
говые точки».

И тем не менее приговор был 
суров: 6,5 года лишения свобо-
ды с конфискацией имущества и 
лишением права занимать опре-

деленные должности сроком на 
5 лет. Последнее могли бы и не 
вменять, поскольку после выхо-
да из тюрьмы мужа не взяли на 
работу даже дворником на стан-
цию переливания крови, куда он 
пошел по объявлению в газете. 
Был архитектором, а стал изгоем 
с волчьим билетом…

Радует только то, что его 
не смогли сломать морально. С 
первой минуты ареста и по сей 
день мы с мужем ведем неравную 
борьбу за справедливое решение, 
за оправдание. Выйдя из тюрьмы 
через 3,5 года, он собрал все необ-
ходимые доказательства своей 
невиновности и непричастности 
к преступлению, навязанному ему 
провокационным путем. В фев-
рале 2010 года Генеральной про-
куратурой Республики Беларусь 

по его жалобе был вынесен про-
тест на обвинительный приговор 
в связи «с отсутствием состава 
преступления».

Но судами протест отклоня-
ется по каким-то надуманным 
основаниям. Плевать на растоп-
танную, оскверненную жизнь 
какого-то мелкого чиновни-
ка, главное – сохранить лицо и 
честь мундира наших доблестных 
борцов с коррупцией. И вот что 
характерно: «неприкасаемые» не 
занимаются отловом мелкой рыб-
ки, это удел службы МВД, тут 
идет охота на «крупную дичь», 
так, чтобы сразу – «громкое дело» 
и, соответственно, повышение 
по службе, награды и так далее, 
одним словом, полное создание 
видимости успешной работы по 
борьбе с коррупцией. И никто не 

в состоянии остановить эту дикую 
охоту королей страха.

В общем, прочитала текст про 
Сергея Сидько, вспомнила свою 
боль… Очень хочу через газе-
ту «Народная Воля» обратиться 
к жене экс-главы Белкоопсоюза 
Сергея Сидько.

Уважаемая Татьяна 
Ливерьевна!

Мужайтесь! К сожалению, мы 
стали теми, кто, как теперь при-
нято говорить, попал под раздачу. 
Почему именно мы? Увы, нам не 
дано это узнать – слишком уж все 
засекречено. И хотя борьба почти 
бессмысленна – боритесь, несмо-
тря ни на что и вопреки всему!

с уважением –
Тамара РАДИОНЕНКО,

жена бывшего главного 
архитектора г.Барановичи.

«Выполняются операции, 
которые еще 10 лет назад 

считались абсолютно 
невозможными»
Министр здравоохранения Василий Жарко  

рассказал об успехах  
онкологической службы страны.

РеГИСТРАТУРА

Развернутое интервью глава 
ведомства дал изданию “Беларусь 
сегодня”. Говорил министр в 
основном об успехах. Пообещал, 
что платного посещения 
поликлиник не будет (“Как 
можно ограничивать доступность 
амбулаторной помощи?”), что 
в 2016 году будет решен вопрос 
с электронными рецептами 
(“причем во всех регионах”),  а в 
2017-м – электронные карточки 
пациентов появятся во всех 
поликлиниках и стационарах. 
Но особое внимание Василий 
Жарко уделил тому, как работает 
онкологическая служба страны:

– Уже четверть века, как в 
Беларуси наблюдается рост забо-
леваемости злокачественны-
ми новообразованиями. И если, 
скажем, в 1990 году число вновь 
зарегистрированных больных 
составляло 26.257, то в 2014-м – 
45.887. По прогнозам специали-
стов, уже к 2030 году эта цифра 
может достичь 78.000. Но нужно 
понимать: раньше статистика не 
была достоверной, потому что не 
было современной диагностики, 
и многие онкологические боль-
ные уходили из жизни, так и не 
узнав свой диагноз. Сейчас же мы 
научились выявлять опухоли на 
ранней стадии, отсюда и рост ста-
тистики. Проблемами онкологии 
занималась недавно закончивша-
яся Государственная комплексная 
программа, и результаты налицо. 
Наши врачи занимают лидирую-
щие позиции не только в СНГ, но 
и в Восточной Европе. Благодаря 
высокой квалификации персона-
ла, модернизации хирургическо-
го оснащения, а также развитию 
анестезиологического обеспече-

ния ежедневно выполняются опе-
рации, которые еще 10 лет назад 
считались абсолютно невозмож-
ными. Далеко вперед шагнула и 
лучевая терапия. Представьте, за 
счет объемного планирования, 
стереотаксической (очень точной) 
радиохирургии теперь можно под-
вести прицельно к опухоли макси-
мально возможную дозу излучения 
с минимальным его воздействием 
на окружающие здоровые ткани. 
Что касается скрининга злокаче-
ственных опухолей, то, хоть это 
понятие вошло в медицинский 
обиход недавно, мы уже видим 
ощутимый эффект: все больше 
случаев, когда болезнь выявляет-
ся на самом раннем этапе. А это 
в свою очередь позволяет онко-
логам расширить спектр малоин-
вазивных и лапароскопических 
операций. Впрочем, нам нуж-
но еще стопроцентно убедиться, 
что пилотный скрининг, напри-
мер, ПСА, эффективен – на это 
надо несколько лет. Тогда и будем 
думать о расширении программы 
на всю страну. Надо сказать, очень 
большие надежды возлагаются 
сегодня на открытие молекулярно-
генетической лаборатории и ПЭТ-
центра на базе РНПЦ онкологии 
и медицинской радиологии имени 
Н.Н.Александрова. Это позволит 
вывести диагностику, мониторинг, 
индивидуальный подбор химиоте-
рапии и лечение целого ряда зло-
качественных опухолей на каче-
ственно новый уровень. ПЭТ–
центр вообще будет крупнейшим 
в Восточной Европе. Поражает его 
масштабность: все по последнему 
слову. И с первого дня там закипит 
работа: кадры готовы.

ЧУЛі?

Дэпардзьё 
пераязджае  
ў Беларусь?

Па крайняй меры менавіта 
пра гэта ён заявіў у інтэрв’ю 
Le Figaro. «Цяпер я жыву ў 
Італіі. І бліжэйшым часам пера-
еду ў Беларусь, буду жыць сярод 
сялян, таму што там прыгожа і 
прэзідэнт добры чалавек», – цытуе 
выданне французскага акцёра. 

Нагадаем, што Жэрар 
Дэпардзьё наведаў Беларусь у 
ліпені гэтага года ў рамках рабо-
ты над фільмам «Нармандыя – 
Нёман», а таксама сустрэўся з 
Аляксандрам Лукашэнкам, які 
правёў для Дэпардзьё экскурсію 
па сваёй рэзідэнцыі «Азёрны» ў 

Астрашыцкім Гарадку, паказаў 
сельскагаспадарчыя прылады 
і павучыў француза касіць руч-
ной касой. Напэўна, акцёру ўсё 
гэта вельмі спадабалася. Аднак ці 
надоўга?

Два гады таму Жэрар 
Дэпардзьё атрымаў расійскі 
пашпарт і заявіў пра поўную 
падтрымку расійскага прэзідэнта 
Уладзіміра Пуціна і сваю 
гатоўнасць «памерці за Расію». 
Аднак жыве Дэпардзьё не ў 
Расіі, а ў Бельгіі, куды ўцёк ад 
высокіх французскіх падаткаў «на 
багацце”, ці ў Італіі.

Валянціна БЫКАВА:

«Замуж выйшла 
позна –  

усё кавалераў 
выбірала...»

Сястра сусветна вядомага пісьменніка Васіля Быкава Валянціна жыве ў вёсцы  
Ваўчо Ушацкага раёна. З родных Бычкоў яна пераехала да мужа шмат год таму. 
Гаспадарка ў пенсіянеркі невялікая – некалькі баразён бульбы, кошка і клумбы  

з кветкамі ля дома. Прызнаецца, што вельмі любіць даглядаць  
за рамонкамі і флоксамі. 

«Народная Воля» завітала ў госці да сястры Васіля Быкава.

Уладзімір САВІЦКІ:
«Дзе яшчэ дзіця пачуе  

родную беларускую мову, як не ў тэатры?»
12 верасня Тэатр юнага гледача адкрывае новы сезон – нарэшце ў сваім родным будынку.

– За тыя амаль шэсць гадоў, што 
тэатр быў на рэканструкцыі, вырас-
ла цэлае пакаленне, якое ўвогуле не 
ведае, дзе знаходзіцца наш тэатр, – гаво-
рыць мастацкі кіраўнік ТЮГа уладзімір 
савіцкі. – І нам трэба прыкласці максімум 
намаганняў, каб выхаваць уласнага гле-
дача.

Апошнія гады нам даводзілася пра-
цаваць у даволі складаных умовах. Гэта 
ўплывала і на ўзровень спектакляў, і на 
трупу. Усё ж такі шэсць гадоў для твор-
чага лёсу акцёра – нямала. І ў некаторых 
гэтыя гады былі проста выкраслены. Таму 
што ахапіць усю трупу працай ва ўмовах 
невялікіх і выязных спектакляў было 
практычна немагчыма.

Цяпер наша асноўная задача – якас-

ны рэпертуар. Кажучы казённай мовай, 
цяпер для нас галоўнае – стварэнне 
высокамастацкіх, прафесійных спектакляў 
для дзяцей і дарослых. Добры рэпертуар 
– гэта класіка. Як нацыянальная, так і 
сусветная.

Паводле слоў Савіцкага, спектаклі ў 
Тэатры юнага гледача будуць ісці на белару-
скай мове. Гэта прынцыпова.

– Я прыйшоў у тэатр, калі тут ішлі 
спектаклі і на рускай мове, і на беларускай, 
– каментуе Уладзімір Канстанцінавіч. – 
Калі я паслухаў усё гэта, то ні роднай мовы 
не пачуў, ні рускай нармальнай. Тэатр 
юнага гледача ствараўся як нацыянальны 
тэатр для дзяцей. Паверце: калі на сцэне 
адбываецца нешта цікавае, гэта глядзяць 
на любой мове. Некалі японцы ў Мінск 

прывозілі свайго “Аладзіна” на японскай 
– усе разумелі. І не адарвацца было! І 
нават калі ў сям’і гавораць па-руску, то дзе 
яшчэ дзіця пачуе прыгожую родную мову, 
як не ў тэатры? 

Дарэчы, у тэатры нават склалі 
слоўнічак для дзяцей, якія ўпершыню трапілі 
ў беларускі тэатр.

– Мы выпісвалі словы, на наш погляд, 
самыя незразумелыя для гледача і давалі 
рускі пераклад, – расказвае загадчык 
літаратурна-драматычнай часткі ТЮГа 
Жанна Лашкевіч. – І гэтыя слоўнічкі былі 
добра ўспрыняты і дзецьмі, і дарослымі.

Новы сезон Тэатра юнага гледа-
ча адкрыецца «Сіняй птушкай» Марыса 
Метэрлінка. Спектакль разлічаны на дзяцей 
ад 10 год.

– Я лічу, што ў такім тэатры, як наш, 
павінны быць адзін-два вялікія спектаклі, 
каб акцёры хоць два разы на месяц 
сустракаліся, – і жартам, і ўсур’ёз кажа 
Савіцкі. – Таму што раней два разы на 
месяц сустракаліся ў касе, калі за заробкам 
прыходзілі. А цяпер грошы на картку пера-
водзяць, дык бывае, што некаторыя арты-
сты і па два месяцы адзін аднаго не бачаць, 
а потым сустракаюцца і палохаюцца...

Да Новага года ў афішы Тэатра юнага 
гледача з’явіцца спектакль для дзяцей па 
кнізе «Чараўнік Смарагдавага горада». У 
бліжэйшых планах таксама «Дон Кіхот» па 
п’есе Булгакава. «Я лічу, зараз гэтая п’еса 
Булгакава вельмі актуальная», – адзначае 
Савіцкі.

Марына КОКТЫШ.

фОТАфАКТ

«Я люблю  
свой герб,  

люблю свой сцяг»
На вуліцах Мінска з’явіўся 

аўтамабіль, які звяртае на сябе 
ўвагу не толькі прыгожымі 
формамі, але і нацыянальна-
гістарычнай арыентаванасцю 
гаспадара. Бел-чырвона-белы 
MINI Countryman з гербам 
«Пагоня» на даху – першы і, 
бадай, адзіны транспартны 
сродак у Беларусі, які выразна 
супрацьпастаўляецца арміі 
прыхільнікаў «георгіеўскай» 
ідэалогіі.

Беларускі нацыянальны 
характар прадукту брытанскага 
аўтапрама «прышчапіў» Ілля 
Прохараў – блогер, супрацоўнік 
аўтамабільнага холдынга 
«Атлант-М». Кажа, што ідэя 
ўвекавечыць гістарычную 
сімволіку менавіта такім чынам 
узнікла даўно, але рэалізавалася 
толькі цяпер:

– Гадоў пяць таму ў мяне была 

іншая MINI: звыклая мадэль 
Cooper, зялёнага колеру, такса-
ма з белым дахам. Мы з жонкай 
паехалі на злёт «міні-купераў» у 
Львоў, і адзін з момантаў нас про-
ста зачараваў. Гэта калі машыны 
шыхтуюцца і ёсць магчымасць 
залезці на высокі будынак, адтуль 
усё сфатаграфаваць. Гэта было 
нешта! Справа ў тым, што ў нас з 
сабой быў бел-чырвона-белы сцяг, 
мы паслалі яго на дах, і зверху 
глядзелася вельмі прыгожа. І калі 
ў мяне з’явіўся другі аўтамабіль 
– MINI Countryman, пытанне 
было вырашана. Тым больш што 
ён такога прыгожага колеравага 
спалучэння – бел-чырвона-белы. 
То бок сама па сабе ўзнікла ідэя 
нанесці на дах нацыянальную 
сімволіку – і не проста сцяг, а з 
гербам «Пагоня». Я люблю свой 
герб, лічу яго нацыянальным 
багаццем. Я люблю свой сцяг…

ПАмЯцЬ

Уладзімір Кішкурна:  
in memoriam

За тры дні да трагічнага 
здарэння на трасе Мінск–Брэст 
мы сустрэліся на Паўночных 
могілках, на пахаванні Веры 
Чуйко, жанчыны, якая ішла 
наперадзе ў кагорце адраджэнцаў 
канца 1980-х – пачатку 1990-х 
гадоў. Уладзімір Кішкурна быў 
надзвычай засмучаны, але праз 
ягоны хмарны позірк не-не ды 
прасвечвала яго непераможная 
ўсмешка. “Нас не зломіш. Лявон, 
я еду праз колькі дзён трохі 
падлячыцца, а потым сустрэнемся 
ў мяне дома: я рамонт зрабіў…”

Капітальны дом Кішкурнаў 
на Сморгаўскім тракце перажыў 
шмат што: даходзіла і да штурму 
яго АМАПам, але заўсёды над 
ім лунаў у небе бел-чырвона-
белы сцяг… Разам з Уладзімірам 
нас трымалі і ў міліцэйскім 
пастарунку: у час кампаніі 
байкоту чарговых псеўдавыбараў 
мы былі “павязаны” проста на 
праспекце Машэрава (які цяпер 
“пераможцы” над Беларуссю 
назвалі ў свой гонар…). Я так не 
ўмеў размаўляць з міліцэйскімі 
начальнікамі, як ён: “Што ты 
лезеш? Забірай сваю туфту і 
паказвай яе каму хочаш – толькі 
не мне! Ідзі адсюль і нікому не 
паказвайся!”

Ён, здаецца, умеў рабіць цуды: 
няма магчымасці нешта зрабіць, 
а ён кажа: “Зробім! Зможам!” 
Менавіта ён вывозіў цела Васіля 
Быкава з Бараўлянскай бальніцы, 

ЧУЛі?

У Музей 
беларускай 

дзяржаўнасці 
цяпер зможа 

трапіць кожны
Пачынаючы з 7 верасня для 

наведвання Музея сучаснай бела-
рускай дзяржаўнасці не патрэбны 
папярэдні запіс.

Як паведамляюць «Мінск-
Навіны», цяпер для наведвання 
музея патрэбны толькі дакумент, 
які сведчыць асобу. Арганізаваным 
групам (да 30 чалавек) неабходна 
ўнесці звесткі пра сябе ў табліцу, 
размешчаную на сайце музея, не 
пазней як за дзень да наведвання.

Нагадаем, што Музей сучас-
най беларускай дзяржаўнасці быў 
адчынены ў 2012 годзе. Ён раз-
мяшчаецца ў Мінску на вуліцы 
К.Маркса, 38, пад’езд №4.

SOS!

Чаму «растала» 
золата?

Залаты запас Нацыянальнага 
банка Беларусі па выніках перша-
га паўгоддзя 2015 года скараціўся 
на 0,1 тоны і на 1 ліпеня склаў 
36,4 тоны. 

Аб гэтым сведчаць дадзе-
ныя галоўнага банка краіны. 
У 2014 годзе залаты запас 
Нацбанка Беларусі вырас на 1,5 
тоны і на 1 студзеня 2015 года 
складаў 36,5 тоны. Залаты запас 
Нацыянальнага банка Беларусі 
вылічваецца ў тонах і ўключае 
золата (пераважная доля), а так-
сама серабро, плаціну і паладый. 
За 2013 год залаты запас вырас на 
1,7 тоны. За 2012 год залаты запас 
вырас у эквіваленце на 1,6 тоны.

СКАНДАЛ

Неприятности 
после победы

Шесть гандболистов хорват-
ской команды после воскресной 
победы над белорусским клубом 
попали в Брестскую областную 
больницу.

В воскресенье вечером коман-
да «Загреб» из Хорватии провела 
в Бресте матч SEHA-лиги (реги-
ональный европейский турнир 
по гандболу) против Брестского 
гандбольного клуба им.Мешкова 
и победила со счетом 24:21. После 
этого хорваты отправились в 
местную гостиницу «Беларусь». 
А утром в понедельник шесть 
спортсменов были доставлены 
в областную больницу с темпе-
ратурой и признаками пищевого 
отравления.

– Ребята обследуются, пока 
о диагнозе говорить рано, у них 
температура, – уточнили в боль-
нице. – Это может быть как 
пищевое отравление, так и какая-
то инфекционная патология или 
вирус.

Со стороны белорусской 
команды хорватам оказывают 
содействие.

– Да, несколько игроков 
отравились при питании в гости-
нице «Беларусь». Наш клуб ока-
зывает необходимое содействие 
по взаимодействию с больницей 
и по дипломатическим каналам 
для возможного продления визы 
в связи с задержкой, – проком-
ментировал ситуацию началь-
ник отдела маркетинга и связей 
со СМИ брестского клуба Иван 
Караичев.

Директор ресторана гостини-
цы «Беларусь» Оксана Андреева 
держится оптимистично.

– Я могу показаться само-
уверенной, но мы уже 4 года кор-
мим ребят, и никогда ничего не 
случалось. Вчера на обед они ели 
филе цыпленка, на ужин бужени-
ну. После этого 14 человек уехали 
из гостиницы. Куда? Я не знаю, 
пусть разбираются те, кому поло-
жено. Сейчас у нас работает сан-
станция. Мы ждем результатов, 
но я не представляю, чтобы что-
то подобное могло случиться по 
нашей вине, – рассказала Оксана 
Андреева.

ТОЛЬКі ЛіЧБы

Крызіс… 
НДЭІ Мінэканомікі чакае зніжэння ВУП на 2,8% у 2015 годзе.

Валавы ўнутраны прадукт 
Беларусі можа скараціцца 
сёлета на 2,8% у параўнанні 
з 2014 годам, прагназуюць 
спецыялісты Навукова-даследчага 
эканамічнага інстытута (НДЭІ) 
Міністэрства эканомікі.

Эксперты нагадваюць, 
што ў першым паўгоддзі 
паніжальны ўплыў на ВУП аказалі 
прамысловасць, будаўніцтва, 
транспарт і сувязь, аптовы гандаль. 
Нязначны станоўчы ўклад у ВУП 
унеслі толькі сельская гаспадарка і 
рознічны гандаль.

«У другім паўгоддзі 2015 года 
дзеянне негатыўных фактараў і 
наяўных тэндэнцый шмат у чым 
захаваецца і, магчыма, узмацніцца. 
Па выніках студзеня–снежня 2015 
года чакаецца скарачэнне аб’ёмаў 
рэальнага ВУП на 2,8 працэнтна-
га пункта да ўзроўню папярэдня-
га года, і тэмпы змянення ВУП, 
разлічаныя вытворчым метадам, 
складуць 97,2%», – мяркуюць 
спецыялісты НДЭІ Мінэканомікі, 

прагнозныя ацэнкі якіх 
апублікаваны ў апошнім нумары 
«Экономического бюллетеня», які 
выдаецца інстытутам. 

Нагадаем, паводле звестак за 
студзень–ліпень, ВУП Беларусі 
знізіўся на 4% (пасля зніжэння 
на 3,3% за першае паўгоддзе). 
Нацыянальны статыстыч-
ны камітэт растлумачыў, што 
адмоўная дынаміка ВУП у ліпені 
была абумоўлена больш познім 
перыядам пачатку сельскагаспа-
дарчых работ па ўборцы ўраджаю.

Як паведамлялася раней, 
афіцыйны прагноз, зацверджаны 
беларускімі ўладамі на 2015 год, 
прадугледжвае рост ВУП на 0,2–
0,7%. У той жа час міжнародныя 
фінансавыя арганізацыі (у 
прыватнасці Сусветны банк) 
прагназуюць, што ВУП Беларусі 
ўвогуле знізіцца ў 2015 годзе 
на 3,5%. Гэта сведчыць толькі 
пра адно: эканоміка ў крызісе, 
а значыць,  краіна і ўсе мы 
становімся бяднейшымі. 

ПРОДОЛЖеНИе Темы

Товары секонд-хэнд и быстропортящиеся 
 продукты избегнут экспертизы

Министерство здравоохранения дало разъяснения, касающиеся действия постановления Совета министров № 666.  В минувшем номере «Народной Воли» эксперты, 
говоря о возможных последствиях от действия этого постановления, замечали: страна уже через месяц может увидеть пустые или полупустые полки и астрономические 

ценники на все, сделанное не в Беларуси.

каб апярэдзіць “добразычліўцаў” 
з чаргінцоўскага ведамства. 
Менавіта ягоная машына 
развозіла дадому вязняў 
Акрэсціна і Жодзіна пасля 
ўладных правакацый на выбарах 
2006-га і 2010 гадоў. “Лявон! Не 
рабі складанасцяў – усё зробім і 
вырашым!” – гэтыя словы я чуў 
ад яго не раз.

У Курапацкім народным 
мемарыяле сотні крыжоў. З 
дзясятак уласнаручна паставіў 
Уладзімір Кішкурна. У тым ліку 
з надпісам – свайму дзеду. Які 
загінуў немаведама дзе ад рук 
сталінскіх бандытаў…

А цяпер яго няма. Зрабілася 
пуста. Эх, Валодзя, на каго ж ты 
нас пакінуў?

Лявон БАРШЧЭЎСКI.

Разъяснения Минздава все-
ляют надежду, что подобного не 
случится. 

Так, согласно докумен-
ту, санитарно-гигиеническое 
заключение не требуется для 
продукции, ввезенной на терри-
торию Беларуси до 27 августа 
2015 года.

Кроме того, «проведение госу-
дарственной санитарно-гигиени-

ческой экспертизы в отношении 
продукции, прошедшей в уста-
новленном порядке государствен-
ную регистрацию на соответ-
ствие требованиям технических 
регламентов Таможенного союза 
021/2011, 029/2012 в период с 1 
июля 2013 года до 15 февраля 2015 
года (тонизирующие напитки, 
пищевые добавки, технологические 
вспомогательные средства и т.д.), 

а также на алкогольную продук-
цию, сопровождающуюся свиде-
тельствами о государственной 
регистрации, оформленными до 1 
июля 2013 года, не требуется».

В Минздраве также подчер-
кивают, что санитарно-гигие-
ническая экспертиза продук-
ции зарубежного производства 
осуществляется до выпуска ее 
в реализацию, то есть для вво-

за продукции на территорию 
Беларуси санитарно-гигиениче-
ское заключение не требуется.

Целый перечень товаров 
сможет избежать экспертизы. 
Например, не попадают под 
действие постановления товары 
секонд-хенд, беспошлинной тор-
говли и гуманитарная помощь. 
Продукты с ограниченными (до 
30 дней) сроками годности и 

(или) требующие специальных 
температурных условий хранения 
(+6 градусов Цельсия и ниже) 
также проверять не станут. Но это 
не касается продукции, в отно-
шении которой одним из госу-
дарств – членов Евразийского 
экономического союза введены 
временные санитарные меры.

Не будут отдавать на экс-
пертизу свои товары и ипэш-

ники, работающие на рынках и 
в торговых центрах «в связи с 
отсутствием возможности иден-
тификации продукции из-за 
отсутствия документов, под-
тверждающих ввоз». А также не 
требует экспертизы продукция, 
ввозимая субъектом хозяйство-
вания для собственных нужд (то 
есть для промышленной перера-
ботки).
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ДАТымНеНИе

Кто он такой?
Андрей Бондаренко родил-

ся 14 апреля 1973 года в городе 
Волковыске Гродненской обла-
сти. Окончил Минский государ-
ственный лингвистический уни-
верситет, получив специальность 
преподавателя французского и 
немецкого языков. После вуза 
два года работал в Министерстве 
спорта и туризма переводчиком. 
Затем занялся строительным биз-
несом и поставками строитель-
ного оборудования.

Неприятности для Андрея 
начались в 2008 году, когда он 
решил баллотироваться в депу-
таты белорусского парламента. 
Тогда его арестовали, обвинив 
в совершении экономического 
преступления. Он провел в след-
ственном изоляторе без малого 
два года.

В 2009 году суд приговорил 
Бондаренко к семи годам лише-
ния свободы. Однако по жало-
бе осужденного приговор был 
отменен. Тогда органы следствия 
предъявили ему новое обвинение 
– в мошенничестве. На этот раз 
его осудили на шесть лет коло-
нии, хотя, по словам Бондаренко, 
правовых доказательств вины в 
ходе рассмотрения дела пред-
ставлено не было. Снова борь-
ба за справедливость, и в марте 
2011 года Минский городской 
суд признал Бондаренко невино-
вным. Более того, А.Бондаренко 
потребовал взыскать с органов 
следствия компенсацию за 22 
месяца нахождения под стражей, 
и такая компенсация в сумме 120 
миллионов рублей была взыскана 
в его пользу.

В июне 2011 года Бондаренко 
вместе с еще несколькими быв-
шими заключенными создал 
информационно-просветитель-
ское объединение «Платформа». 
Основной целью этого объедине-
ния являлась защита прав осуж-
денных и лиц, столкнувшихся с 
несправедливостью белорусской 
пенитенциарной системы. В 
то время практически ни одна 
правозащитная организация не 
изучала ситуацию в колониях, 
следственных изоляторах и изо-
ляторах временного содержания. 

Однако «Платформа» в усло-
виях белорусской действительно-
сти продержалась недолго. Она 
была ликвидирована в октябре 
2012 года решением Минского 
хозяйственного суда по причине 
формальных нарушений законо-
дательства.

Уже в декабре 2012 года 
А.Бондаренко с группой своих 
единомышленников зарегистри-
ровал новое культурно-просвети-
тельское учреждение «Платформ 
инновейшн». Оно стало право-
преемником «Платформы» и 
занималось теми же вопросами. 
Одним из важных направле-
ний деятельности организации 
являлась подготовка ежегодных 
мониторинговых отчетов, посвя-
щенных соблюдению прав лиц, 
содержащихся в местах лишения 
свободы. Таких отчетов было 
подготовлено всего два, одна-
ко их распространение сильно 
впечатлило общественность и 
белорусские власти. В них сооб-
щалось о фактах пыток, жесто-
кого, бесчеловечного обращения 
с заключенными. Отчеты были 
размещены в сети интернет как 
на русском, так и на английском 
языках (с ними можно ознако-
миться на сайте http://freeregion.
info/2148-platforma-advokaty-i-

sudi-polnostyu-zavisimy-ot-vlasti.
html).

Следует отметить, что Андрей 
Бондаренко неоднократно под-
вергался преследованию за свою 
правозащитную деятельность, 
в том числе административным 
арестам. Ему также угрожали 
возбуждением уголовного дела 
якобы за клевету в отношении 
сотрудников милиции.

За что был 
осужден?

Его задержали тайно 1 апреля 
2014 года. Только 12 апреля ста-
ло известно, что он содержится 
в столичном следственном изо-
ляторе на улице Володарского и 
обвиняется в нападении на жен-
щину. Позднее А.Бондаренко 
были предъявлены три эпизода, 
инкриминированные органами 
следствия как хулиганство.

Первый эпизод произошел 
5 февраля 2014 г. возле кафе 
«Древняя легенда» на улице 
Чкалова с участием ранее суди-
мого Артура Яворского. По вер-
сии следствия, Бондаренко нанес 
потерпевшему, попросившему 
закурить,  удар в лицо, причи-
нив легкие телесные поврежде-
ния. По данному эпизоду свиде-
телем проходила  женщина под 
вымышленным именем, к кото-
рой следствие применило меры 
защиты, опасаясь за ее жизнь и 
здоровье.

Второй эпизод представлял 
собой ссору, которая произо-
шла ночью 27 марта в подъезде 
дома по улице Чкалова, где про-
живал Бондаренко. Речь шла о 
конфликте с соседкой Татьяной 
Радион, которая укусила его за 
палец. Третий эпизод произо-
шел тогда же ночью 27 марта в 
Октябрьском РУВД Минска, 
куда Бондаренко был доставлен 
вместе с конфликтными соседя-
ми: матерью и дочерью. Находясь 
там, Бондаренко ногой выбил 
телефон из рук Радион, которая 
фотографировала его сидящим 
на скамейке, а затем ударил в 
лицо мать Радион – Наталью 
Траулько. Телесные повреждения 
потерпевших были квалифици-
рованы как легкие, не повлекшие 
кратковременного расстройства 
здоровья. Во всех случаях Андрей 
Бондаренко был выпивший и, 
как утверждает следствие, дей-
ствовал из хулиганских побуж-
дений.

29 июля 2014 г.в суде 
Октябрьского района г.Минска 
начался судебный процесс. Его 
вела судья Алла Абакунчик. 

Вот некоторые штрихи 
первого дня процесса. После 
разъяснения прав обвиняемо-
го А.Бондаренко и его адвокат 
Дарья Липкина заявили семь 
ходатайств, в том числе об изме-
нении меры пресечения. однако 
все ходатайства были отклонены.

А.Бондаренко отказался 
давать показания в суде по пер-
вому эпизоду хулиганства, пото-
му что потерпевший А.Яворский 
в суд не явился. В ходе допроса, 
поясняя  ситуацию с инцидентом 
в РУВД, А.Бондаренко сказал, 
что  женщина без его согласия 
решила его  фотографировать и 
он ногой выбил у нее  из  рук 
фотоаппарат.

Татьяна Радион и Наталья 
Траулько, дочь и мать, которых 
следствие признало потерпевши-
ми, заявили, что прощают его. 
Татьяна Радион также сообщи-
ла суду, что сначала в милиции 

писала заявление об админи-
стративной ответственности 
Бондаренко, но потом «пришел 
милиционер, забрал заявление и 
сказал писать новое – про уголов-
ную ответственность».

судебный процесс в отноше-
нии А.Бондаренко длился с пере-
рывами до 12 августа 2014 года. 
Прокурор в своей речи запро-
сил для А.Бондаренко пять лет 
лишения свободы в колонии уси-
ленного режима. Защитник про-
сила суд переквалифицировать 
обвинение на часть 1 статьи 9.1 
Кодекса об административных 
правонарушениях («Умышленное 
причинение телесного повреж-
дения»).  В итоге суд признал 
А.Бондаренко виновным в совер-
шении хулиганства, злостного 
хулиганства и особо злостного 
хулиганства (части 1, 2 и 3 статьи 
339 УК) и назначил ему наказа-
ние в виде четырех лет лишения 
свободы в колонии усиленного 
режима. Ввиду амнистии срок 
был сокращен до трех лет.

если оценивать 
факты 

объективно…
Мне довелось посетить 

несколько судебных заседаний 
по этому уголовному делу, а позд-
нее изучить кассационную жало-
бу А.Бондаренко. В результате 
у меня сложилось убеждение, 
что уголовное преследование в 
отношении А.Бондаренко было 
инспирировано и доказатель-
ственная база является сомни-
тельной и противоречивой. Более 
того, установленные факты про-
тивоправной деятельности ква-
лифицированы заведомо неза-
конно как хулиганские действия.

По этому поводу я изло-
жил свое мнение в публикации 
«Приговор отменить, осужден-
ного реабилитировать» (см.: 
газета «Народная Воля», 14 ноя-
бря 2014 г.). 

Ниже привожу фрагменты из 
данной публикации. 

«Во-первых, в действиях 
А.Бондаренко отсутствуют при-
знаки хулиганства по всем трем 
эпизодам обвинения. Для этого 
достаточно более вниматель-
но  изучить обстоятельства дела 
и сопоставить их с признаками 
состава хулиганства.

В контексте статьи 339 УК 
хулиганством признаются умыш-
ленные действия, грубо наруша-
ющие общественный порядок, 
выражающие явное неуважение 
к обществу, сопровождающиеся 
применением насилия или угро-
зой его применения либо уничто-
жением или повреждением чужо-
го имущества.

Как на предварительном 
следствии, так и в судебном засе-
дании не было доказано имен-
но хулиганских мотивов в дей-
ствиях Бондаренко. Также не 
было доказано, что эти действия 

совершались  с исключитель-
ным цинизмом (ч.2 ст.339 УК), 
а равно то, что такие действия 
были совершены с применением 
оружия или других предметов, 
используемых в качестве оружия 
(ч.3 ст.339 УК).

В последнем случае речь идет 
о том, что А.Бондаренко при-
чинил телесные повреждения 
потерпевшей Радион Т.Р. связ-
кой ключей. Эту связку ключей 
от квартиры органы следствия, а 
затем и суд, расценили как «ору-
жие». Однако из научно-прак-
тического комментария к статье 
339 УК («Хулиганство») следует, 
что предметами, используемыми 
в качестве оружия, могут призна-
ваться лишь те предметы, кото-
рые «предназначены для причи-
нения телесных повреждений» 
(с.908).

Очевидно, что ключи от квар-
тиры для причинения телесных 
повреждений никак не подходят. 
К тому же в ходе обоюдной пота-
совки у квартиры Бондаренко 
потерпевшая первая причинила 
ему телесные повреждения (уку-
сила Бондаренко за палец).

Во-вторых, в материалах 
уголовного дела, на мой взгляд, 
имеется ряд противоречий и 
недостоверных доказательств. 
Например, по эпизоду обвинения 
по ч.1 ст.339 УК нельзя принять в 
качестве достоверных показания 
потерпевшего Яворского А.Н. По 
мнению Бондаренко, ранее суди-
мый Яворский А.Н. специально 
поджидал выхода Бондаренко из 
кафе и своим поведением спро-
воцировал его на ответные дей-
ствия. В кассационной жалобе он 
обращает внимание на ряд проти-
воречий в показаниях Яворского 
А.Н., в том числе относительно 
образования у него телесных 
повреждений в области лба.

Весьма убедительно 
Бондаренко доказывает недо-
пустимость и недостоверность 
показаний свидетеля Дурмановой 
А.Э., которая якобы являлась 
очевидцем инцидента между 
Бондаренко и Яворским А.Н.

В жалобе Бондаренко указы-
вается на наличие противоречий 
в доказательствах по обвинению 
по ч.3 ст.339 УК (причинение 
повреждений Радион Т.Р. связ-
кой ключей. Кроме того, вывод 
эксперта по поводу причинения 
ссадин у потерпевшей именно 
связкой ключей носил предпо-
ложительный характер.

Что касается эпизода обвине-
ния по ч.2 ст.339 УК (инцидент с 
потерпевшей Траулько Н.Г. в рай-
отделе милиции), то Бондаренко 
настаивал на том, что нанес ей 
телесные повреждения не из 
хулиганских побуждений, а в 
связи с нахождением в эмоцио-
нальном состоянии.

В-третьих, расследование 
уголовного дела и судебное 
разбирательство были прове-
дены тенденциозно и односто-
ронне. Сразу после задержания 

Бондаренко в средствах массо-
вой информации со ссылкой 
на Следственный комитет была 
размещена информация о том, 
что в отношении директора 
«Платформ инновейшн» «уста-
новлены три эпизода совершения 
хулиганских действий, связанных с 
применением насилия, в том числе 
в отношении женщин».

При рассмотрении дела в 
судебном заседании не были обе-
спечены равные условия по пред-
ставлению и исследованию дока-
зательств, высказыванию сторо-
ной защиты мнения по вопро-
сам, имеющим значение по уго-
ловному делу. Многочисленные 
ходатайства, заявленные суду 
Бондаренко и его защитником, 
были отклонены. Так, суд отказал 
в вызове и допросе эксперта, сви-
детелей защиты.

Следует также обратить вни-
мание на то, что суд по итогам 
разбирательства вынес чрезвы-
чайно жесткий приговор – четы-
ре года изоляции в исправитель-
ной колонии усиленного режима 
(один год снят по амнистии). 
При этом не было учтено, что 
Бондаренко имел на иждиве-
нии малолетнюю дочь, ранее не 
был судим, публично извинился 
перед потерпевшими Радион Т.Р. 
и Траулько Н.Г.».

Время расставит 
точки над «i»

Прошло уже больше года 
после вынесения обвинитель-
ного приговора в отношении 
А.Бондаренко. Он успел поменять 
место «отсидки» (Бобруйскую 
колонию на Шкловскую). За это 
время он стал «злостным нару-
шителем режима» и «благополуч-
но» избежал действия закона об 
амнистии. Сейчас он томится в 
одиночной  камере, в которой 
в свое время сидел Николай 
Статкевич. Он продолжает 
бороться за свои права, направив 
куда только можно жалобы с тре-
бованием пересмотра приговора. 
Пока безрезультатно. 

За что сидит Андрей 
Бондаренко? Я лично считаю, 
что не за хулиганские действия, 
мотивов которых у него не было. 
Тогда за что? На мой взгляд, за 
свою активную правозащитную 
деятельность, которая высвети-
ла много негатива в действую-
щей пенитенциарной системе 
Беларуси.

Думаю, что пришло время 
по-иному взглянуть на Андрея 
Бондаренко, простить ему мел-
кие отступления от идеала право-
защитника и пересмотреть его 
судебное дело с соблюдением 
всех правовых нюансов.

Михаил ПАСТУХОВ,
заслуженный юрист 

Республики Беларусь, судья 
Конституционного суда 

первого состава.

Андрей БОНДАРЕНКО: 

«Политзаключенный  
или обычный зэк?»

Освобождение 22 августа с.г. Николая Статкевича, 
Николая Дедка, Игоря Олиневича, Евгения 

Васьковича, Артема Прокопенко и Юрия Рубцова 
является, на мой взгляд, поводом для того,  

чтобы обсудить вопрос о статусе правозащитника, 
бывшего руководителя частного культурно-
просветительского учреждения «Платформ 

инновейшн» Андрея Бондаренко. Кем его считать: 
политзаключенным или обычным зэком?

Ф
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??

РЭЗАНАНС

Дзякуй,  
спадар Шутаў,  

за грамадзянскую пазіцыю!
Добры дзень, “Народная 

Воля”!
Завуць мяне Тамара 

Аляксееўна Івановіч, пенсіянерка. 
Мне ўжо 76-ы год, працавала 
медыцынскай сястрой у Мінску. 
Удзельнік ліквідацыі наступстваў 
катастрофы на ЧАЭС. А пішу я 
вам вось з якой нагоды.

Так сталася, што матэрыялы 
нумара газеты за 7 жніўня я змаг-
ла прачытаць толькі 26 жніўня. 
Звярнула ўвагу на артыкул «Один 
всему виновник», які напісаў 
В.Шутаў, пенсіянер з Фаніпаля 
Дзяржынскага раёна. Яго арты-
кул – пра гісторыю Крыма, 
анексію паўвострава Пуціным 
і цяперашнія падзеі ва Украіне. 
Публікацыя настолькі мяне 
ўразіла сваёй праўдзівасцю, што 
я хачу праз вашу газету даслаць 
вялікі дзякуй і нізкі паклон гэтаму 
чалавеку. Відаць, ён ужо сталага 
ўзросту і чалавек адукаваны, таму 
што добра ведае гісторыю Крыма.

Я таксама добра знаёма з 
гісторыяй Крыма, але не па 
падручніках.

З 1972-га па 1990 год мы 
амаль кожны год з сям’ёй ездзілі 
ў Крым адпачываць. Ад Адэсы да 
Керчы я ведаю кожны казачны 
куточак паўвострава. Я не толькі 
адпачывала, але і цікавілася ўсёй 
гісторыяй.

У Місхоры ў нашай кватэрнай 
гаспадыні Харыціны Мікалаеўны 
я пыталася, чаму яны былі пера-
селены з Палтаўскай вобласці 
ў Місхор. І я даведалася пра 
трагічны лёс крымскіх татар і пра 
шмат што іншае. Хачу сказаць, 
што яшчэ ў тыя часы жыхары 
Крыма не вельмі лаяльна ставіліся 
да “маскалёў”.

У 1988 годзе, адпачываючы 
ў сяле Прыветным (да 1944 года 
гэта было татарскае паселішча, а 
знаходзіцца яно паміж Алуштай 
і Судаком), мы былі сведкамі 
вяртання крымскіх татар на 
сваю гістарычную радзіму (калі 
Гарбачоў дазволіў ім вярнуцца). 
Даводзілася размаўляць з татарамі. 
І вось тады я спазнала ўвесь жах і 
трагедыю народаў СССР. Так што 
ўсю праўдзівую гісторыю Крыма 
я, можна сказаць, ведаю з пер-
шых вуснаў. Правільна заўважыў 
В.І.Шутаў, што Крым не можа 
жыць без Херсонскага краю 
Украіны і дняпроўскай вады. 
Адпачываючы на паўвостраве, мы 
там добра гэта зразумелі.

Пра падзеі ва Украіне ён 
таксама ўсё правільна сказаў. 
Гэтую краіну я добра ведаю не з 
падручнікаў. Ва Украіне мне шмат 
дзе прыйшлося пабываць: Кіеў, 
Харкаў, Днепрапятроўск, Херсон, 
Львоў, Трускавец, Моршын, 
Івана-Франкоўск, Драгобыч, 
Каламыя, Стрый (дзе нарадзіўся 
Сцяпан Бандэра) і Карпаты.

Вельмі балюча цяпер усведам-
ляць, што такая бяда навалілася 
на гэтую шматпакутную краіну. І 
праў В.І.Шутаў, называючы таго, 
хто вінаваты ў гэтым.

Праз вашу газету жадаю 
ўкраінскаму народу выстаяць. 
Свабоды яму і вялікага шчасця!

І яшчэ раз хачу падзякаваць 
В.І.Шутаву за яго грамадзянскую 
пазіцыю. Вельмі радуе тое, што ў 
нашай Беларусі ёсць такія выса-
кародныя людзі. Прашу рэдак-
цыю: надрукуйце, калі ласка,  маё 
пісьмо.

Тамара IВАНОВIЧ.
Мінск.

ВАС ціКАВіцЬ

Засталося 
нядоўга

Ужо на працягу года 
час ад часу з’яўляюцца 
навіны, што паміж 
Беларуссю і Ізраілем 
будуць адменены візы. То 
паведамляецца, што нейкі 
дакумент падпісалі, то – 
што нейкі ратыфікавалі. 
Але я так і не зразумела: ці 
адменены візы? Ці можна 
збіраць чамаданы, каб без 
праблем трапіць у той жа 
Іерусалім?

Iрына ЗАЙЧАНКА, 
Мінск.

Чамаданы збіраць можна, але 
на дадзены момант паміж нашымі 
краінамі ўсё яшчэ дзейнічае візавы 
рэжым. Хаця засталося нядоўга… 
Пагадненне аб бязвізавых 
паездках набудзе моц 26 лістапада 
гэтага года. Пасол Ізраіля Іосіф 
Шагал перадаў беларускаму МЗС 
ноту аб выкананні ізраільскім 
бокам усіх працэдур, якія былі 
неабходны, каб пагадненне 
пачало дзейнічаць.

У адпаведнасці з тэкстам 
дакумента, ён набывае моц праз 
90 дзён пасля даты атрымання па 
дыпламатычных каналах апошняга 
пісьмовага паведамлення, якімі 
бакі інфармуюць адзін аднаго аб 
выкананні ўсіх працэдур. Гэта і 
адбудзецца 26 лістапада.

ИЗ ПИСЬмА

Не 
обдирайте 

нас…

Есть постановление 
Министерства жилищно-ком-
мунального хозяйства от 4 июня 
2014 г. (№12), которое гласит, что 
жильцы должны участвовать в 
косметическом ремонте подъез-
дов тех домов, в которых они про-
живают. Я согласен с этим. Это 
будет заставлять людей бережно 
относиться к жилищу. Но все-
му есть предел. Нельзя доводить  
разумное дело до абсудра.

В начале апреля этого года 
к нам в дом пришли представи-
тели домоуправления и заявили, 
что за ремонт подъезда, который 
они сделают, мы должны запла-
тить 28 миллионов рублей. Это 
же какая огромная сумма! Стали 
стучаться во все двери городских 
властей. В ЖКХ, видя такую ситу-
ацию, снизили цену за ремонт 
до 18 миллионов. Но и это ж не 
копейки. Я обратился в комис-
сию Государственного контроля. 
Бесполезно.

Я и все жильцы нашего дома 
считают, что это самое настоящее 
вымогательство. И мы не можем 
понять, кто дал право министру 
ЖКХ заниматься этим? Мы что, 
олигархи, богачи? Да в нашем 
доме живут в основном простые 
люди с очень скромными дохода-
ми. Это во-первых, а во-вторых, 
все мы многие годы оплачивали 
все расходы по содержанию дома. 
Так где эти деньги?

Гарри ЛЕВИН,  
житель Барановичей.

ПАмЯТЬ

Это был настоящий министр!
11 сентября первому белорусскому министру спорта Владимиру Николаевичу Рыженкову исполнилось бы 70 лет…

Убежден, что все, кто был зна-
ком, кто работал с Владимиром 
Рыженковым, не забывают добрым 
словом вспомнить этого незауряд-
ного человека, который за короткий 
срок многое успел сделать для раз-
вития спорта в Беларуси. Рыженкову 
удалось создать конкурентоспособную  
национальную команду, которая могла 
достойно защищать спортивную честь 

нашей страны.
Владимир Рыженков родился на 

Гомельщине, он имел высшее спор-
тивное образование и был доступным 
для всех – двери его кабинета никогда 
не были закрыты. Это был настоящий 
министр! Он был спортивным страте-
гом, который стоял у истоков создания 
спортивных федераций, был одним из 
тех, кому тогдашний президент МОК 

Хуан Антонио Самаранч вручил сви-
детельство о признании белорусского 
НОКа и о его полноправном членстве 
в составе мировой олимпийской семьи. 
Он же начал отсчет первыми медалями 
главных стартов четырехлетия…

Владимир Николаевич рано ушел 
из жизни, но всегда останется то, что 
незыблемо и вечно: добрые дела и 
память!

Прошу считать эти строки данью 
памяти Человеку с большой буквы, 
который действительно желал боль-
ших успехов белорусскому спорту и 
заботился о тех, кто трудился на этом 
поприще.

с уважением –
Юрий ЯСИНСКИЙ,

ветеран спорта, заслуженный 
тренер Беларуси.

КАЛОНКА АЛеСЯ НЯЎВеСЯ

Бананы і крэветкі  
не возім да суседкі

Апошнім часам на расійска-беларускай мяжы паток грузавікоў з 
сельгаспрадукцыяй з нашага боку зменшыўся ў дзесяць разоў.

Як рускія “наклалі вета”
На еўрапейскія харчы,
Дык мы падумалі пра гэта:
Нам Бог рашыў дапамагчы!
Расіі малако і мяса
Дасюль савалі ў барацьбе.
Цяпер яна глядзецьме ласа,
Усё, што маем, падграбе.
Цераз мяжу пайшлі калоны,
Стагналі аж грузавікі.
Няхай у іх не нашы тоны,
Затое нашы ярлыкі…
Сумненні меліся ў суседкі,
Што мы магнаты па ядзе:
“Узяць, да прыкладу, крэветкі.

Вы іх вырошчваеце дзе?”
Ды мы кляліся апантана,
Прыклаўшы да грудзей руку,
Што ў нас ужо растуць бананы,
Ну а крэветак – як пяску.
Усё ў нас “made Belarasha”…
Не верыла Расія ўсё ж,
Таму сказала:
– Што не ваша,
Пускацьму тое я пад нож.
Чаму ж паток машын не гэткі
І спад у гандлі, а не ўздым?
Куды падзеліся крэветкі?
Напэўна, самі іх ядзім…

Шыкуюць нашы «служкі»,  
а мы – як папялушкі

Аб’яву на закуп камплекту посуду размясціла на сайце дзяржза-
купак Упраўленне капітальнага будаўніцтва Мінгарвыканкама. Кошт 
камплекту, выкананага золатам, складае каля 5 мільярдаў рублёў.

Пачуццяў узнікае гама –
Ад гневу і да смехаты:
Чыноўнікі гарвыканкама
Закупяць посуд залаты.
А ці ж пярэчыць хтосьці стане,
Што ледзь не галадаем мы?
Дык гэты жэст – як баляванне
У час бязлітаснай чумы,
Насмешка над людзьмі нібыта
Ці, можа, нават проста здзек:
Аб тым заяўлена адкрыта,
Каб ведаў кожны чалавек.
Калі былі яшчэ Саветы
І панаваў ва ўсім падман,

Дык нам даводзілі газеты,
Сцвярджаў услед тэлеэкран:
“Чыноўнікі – народа служкі!”
Цяпер яны – гаспадары.
І мы для іх – як папялушкі,
Што парабкуюць “пры двары”.

* * *
Калі чынам высокай масці
Шыкоўны посуд па нутру,
Дык што ж яны, 
 каб зведаць шчасце,
Збіраюцца ў той посуд класці?
Не баклажанную ікру…

Дапетрыць не магу ніяк, 
чаму да нас прыбег паляк 
Пад Брэстам нашы памежнікі затрымалі 35-гадовага паляка, які ў 

другі раз зрабіў спробу трапіць у Беларусь, каб працаваць тут будаўніком. 
Вырашаецца пытанне аб узбуждэнні крымінальнай справы.

Усім, бадай, вядома сёння
(Тым болей знаюць маракі),
Што з карабля, які патоне,
Найперш збягаюць пацукі.
З чым нашу параўнаць краіну?
Яна – той самы карабель,
Што не патоне праз хвіліну,
Але трывала сеў на мель.
Не ўздзіў, што з “карабля” такога
Збягаюць людзі за мяжу –
Будаўнікоў, дзялкоў замнога 
(Пра навукоўцаў не кажу).
Яны ўцякаюць ад галечы
(А хто – наогул ад турмы)
І хочуць жыць па-чалавечы…
Аднак празналі раптам мы,
Што хтосьці жыць 
 і ў нас ахвочы:
Хацеў патрапіць так і сяк
(Рабіў, прынамсі, 
 спробы двойчы)

З Еўропы сытае паляк.
Ён не злачыннай нейкай масці,
Не са зладзейскае гурмы:
Не забіваць хацеў, не красці,
А будаваць у нас дамы!
Не здзейсніць мару небарака…
Памежнікі няўцямна нат
Дзівіліся з таго паляка,
Бо ён, падобна, не вар’ят.
Яго службоўцы нашы, мусіць,
Заканапацяць у турму,
Хоць за рэкламу Беларусі
Патрэбна даць медаль яму.

* * *
Жывём, нібыта ў захалусці,
Пусты амаль у нас рубель,
А пацукі бягуць чамусьці
На той, што тоне, карабель…

Елена 
МОЛОЧКО

С мОеЙ КОЛОКОЛЬНИ

Демографическая 
катастрофа  

в России

В ЗеРКАЛе ПРеССы

Times приводит прогнозы, 
согласно которым население 
России сократится почти вдвое 
за одно поколение, так как уро-
вень смертности, связанный со 
злоупотреблением алкоголем и 
с суицидами, растет, а уровень 
рождаемости падает.

Население России может 
упасть со 143,5 млн до 80 млн 
к 2050 году, заявляет Юрий 
Крупнов, глава Института демо-
графии, миграции и региональ-
ного развития.

Низкие доходы даже в реги-
онах неподалеку от Москвы в 
совокупности с широко рас-
пространенным пессимизмом 
по поводу будущего приводят к 
тому, что молодые пары с неохо-
той создают семьи.

В первой половине 2015 года 
уровень смертности повысил-
ся на 5,2% по сравнению с тем 
же периодом год назад, соглас-
но данным, опубликованным 
Министерством здравоохране-
ния. Одной из главных причин 
является рост смертности среди 
людей от 30 до 45 лет.

По словам министра 
здравоохранения Вероники 
Скворцовой, при вскрытии в 
70% случаев в крови умерших 
обнаруживается алкоголь. По ее 
словам, в 40% смертей детей в 
возрасте до 1 года виноваты пья-
ные мамы, которые придавлива-
ют их собой.

Согласно докладу, опубли-
кованному ОБСЕ ранее в этом 
году, смерть трети мужчин в 
России связана с алкоголем.

Средняя продолжитель-
ность жизни российского муж-
чины достигает 63 лет – на год 
меньше, чем в Руанде, согласно 
данным Всемирной организации 
здравоохранения.

Женщины в России живут 
на 12 лет дольше мужчин. 
Подобная разница в продолжи-
тельности жизни между полами 
наблюдается лишь в Беларуси и 
охваченной войной Сирии.

Злоупотребление алкоголем 
также привело к неожиданно-
му росту числа самоубийств. 
В некоторых регионах Сибири 
уровень самоубийств достигает 
60 на 100 тысяч человек, что в 
три раза выше уровня, который 
ВОЗ считает критическим.

В России также самый высо-
кий в Европе уровень само-
убийств среди подростков.

Коллапс цен на нефть и 
жесткие западные санкции, 
наложенные на Россию в связи 
с ее действиями в Украине, при-
вели к рецессии. Согласно офи-
циальным данным, 23 миллио-
на россиян живут ниже уровня 
бедности, что на три миллиона 
больше, чем в прошлом году.

Газета отмечает, что 
Патриарх Кирилл решил предо-
ставить населению духовное 
утешение. Глава РПЦ, которого 
в прошлом фотографировали с 
часами на руке стоимостью в 30 
тысяч долларов, призвал народ 
России обогащаться духовно, 
а не гнаться за материальными 
благами, пишет Times.

Годовщина  
Минских соглашений: 
конфликт на годы?

В субботу 5 сентября испол-
нился год с того дня, как в Минске 
был подписан первый протокол о 
перемирии в Донбассе. О мирном 
плане договорились накануне 4 
сентября 2014 года, на заседании 
Трехсторонней контактной груп-
пы под эгидой ОБСЕ. 

Положения первого протокола 
были позже развиты в меморан-
думе от 19 сентября и уточнены в 
феврале 2015-го, когда в столице 
Беларуси ночь искали пути реше-
ния украинского кризиса главы 
Германии, России, Франции и 
Украины, напоминает Би-Би-Си.

Спустя год после достиже-
ния Минских соглашений экс-
перты говорят о почти полном 
невыполнении их положений. 
Однако его инициаторы, а также 
лидеры европейских стран, кото-
рые выступают посредниками 
в урегулировании конфликта в 
Донбассе, альтернативы минско-
му процессу не видят.

Вот некоторые из заявлений, 
сделаных за последние полгода.

Президент Украины петр 
порошенко, март 2015 г.: «Наша 
четкая и общая позиция: альтер-
нативы Минску не существует. 
Минск должен работать, и все 
стороны должны четко выполнять 
все взятые на себя обязательства».

олеся Яхно, украинский 
политолог:

«Как «Минск-1», так и 
«Минск-2» имеют не стратеги-
ческие, а тактические цели. Это 
скорее площадка, где можно о чем-
то говорить, а не реальный меха-
низм решения конфликта».

Президент России Владимир 

путин, июнь 2015 г.: «Мы счита-
ем эти соглашения справедливы-
ми и сбалансированными и оказы-
ваем возможное влияние на одну 
из сторон этого конфликта – на 
Донецкую и Луганскую непризнан-
ные республики. И вы не можете 
не заметить, что в их позициях 

многое изменилось. Они готовы и 
хотят вести переговоры по всем 
пунктам Минских соглашений».

Лидер самопровозглашенной 
ДНР Александр Захарченко, июль 
2015: «Минск» – это единственное 
решение конфликта мирным путем. 
Это та возможность, при которой 

мы можем забрать временно окку-
пированные противником земли без 
большого кровопролития».

Федеральный канцлер 
Германии Ангела Меркель, август 
2015 г.: «Минские соглашения оста-
ются фундаментом мирного урегу-
лирования в Украине».

Основные положения мирного плана
12 пунктов, которые не остановили конфликт

Минский протокол включал в себя следующие 
12 пунктов, состоящих из предложений президен-
тов Украины и России.

– Обеспечить немедленное двустороннее пре-
кращение применения оружия.

– Обеспечить мониторинг и верификацию со 
стороны ОБСЕ режима неприменения оружия.

– Осуществить децентрализацию власти, в том 
числе путем принятия закона Украины «О времен-
ном порядке местного самоуправления в отдельных 
районах Донецкой и Луганской областей» (закон об 
особом статусе).

– Обеспечить постоянный мониторинг на рос-
сийско-украинской государственной границе и 
верификацию со стороны ОБСЕ с созданием зоны 
безопасности в приграничных районах Украины и 
Российской Федерации.

– Немедленно освободить всех заложников и 
незаконно удерживаемых лиц.

– Принять закон о недопущении преследова-
ния и наказания лиц в связи с событиями, кото-
рые произошли в отдельных районах Донецкой и 
Луганской областей Украины.

– Продолжить инклюзивный общенациональ-
ный диалог.

– Принять меры для улучшения гуманитарной 
ситуации в Донбассе.

– Обеспечить проведение досрочных местных 
выборов в соответствии с законом Украины «О вре-
менном порядке местного самоуправления в отдель-

ных районах Донецкой и Луганской областей».
– Вывести незаконные вооруженные формиро-

вания, военную технику, а также боевиков и наем-
ников с территории Украины.

– Принять программу экономического возрож-
дения Донбасса и восстановления жизнедеятель-
ности региона.

– Предоставить гарантии личной безопасности 
для участников консультаций.

Нарушение первого пункта Минских соглаше-
ний – о прекращении огня – произошло сразу же 
после подписания договоренностей 5 сентября.

Украинская сторона утверждала, что обстрелы 
и столкновения не прекратились. Лидеры само-
провозглашенных ДНР и ЛНР также обвиняли 
Вооруженные силы Украины в возобновлении бое-
вых действий.

По данным управления Верховного комиссара 
ООН, за время перемирия – только за полтора 
месяца после подписания Минских договоренно-
стей – на востоке Украины погибли 957 человек.

Профессор Киевского национального универ-
ситета им.Шевченко Григорий Перепелица счи-
тает, что «Петр Порошенко оказался заложником 
собственных инициатив». Сейчас, с изменениями 
в Конституцию, мы видим путь к замораживанию 
конфликта, в чем заинтересован Кремль. «Если 
Конституция закрепит «особый статус», это перей-
дет в конфликт на долгие годы, и никакие Минские 
соглашения его не решат», – считает эксперт.

О путешествии  
с глазами на затылке
Минск мечтает об ино-

странных туристах, не зная, 
как выгоднее преподне-
сти то, что сохранилось на 
историческом ландшафте. 
А в Барселоне иностран-
ный турист – это у местных, 
пожалуй, уже как ругатель-
ное слово. Жители города 
даже вышли на акции про-
теста – туристы нарушают 
нормальное течение их жиз-
ни! И новый мэр Барселоны 
Ада Колау, поддерживая сво-
их избирателей, предприни-
мает сейчас жесткие меры, 
чтобы ограничить туристиче-
ский поток в этот один из 
лучших европейских городов. 
А конкретно: она запретила 
(пока только на год) выда-
вать новые лицензии гости-
ницам, апарт-отелям и част-
никам, сдающим в аренду 
свои квартиры. И я, минчан-
ка, ее горячо поддерживаю! 
Только что побывав в столице 
Каталонии, я определенно 
поняла причину столь реши-
тельных действий барселон-
ского мэра. Туристы губят 
этот красивейший город. 
Скажу даже резче: туристы – 
их стада, стаи, табуны, кося-
ки и вереницы – оскверняют 
его. Своим ошеломляющим, 
запредельным количеством. 

Прочувствуйте цифры. 
В Барселоне живет 1,7 мил-
лиона человек. А вал гостей 
более чем в 4 раза больше: 7,5 
миллиона человек в год! Ну, 
представьте: вы выглядываете 
в окно, а там – демонстрация. 
И так каждый день. Поэтому 
в глазах местных мы, путе-
шественники, уже не доро-
гие гости, несущие копейку 
в их бюджет, а чужестранное 
месиво, от которого не продо-
хнуть. «Чудище обло, озорно, 
огромно, стозевно и лаяй». К 
тому же чудище существует 
по своим законам, часто не 
считаясь с местными обы-
чаями. Этот многомиллион-
ный клубок из человеческих 
организмов издает сверх-
звуки, занимает, естествен-
но, сверхплощадь, да и все-
го остального, важного для 
души человека, потребляет  
сверх: живой энергии горо-
да, его поэтической ауры, его 
сложного культурного релье-
фа, этнографической, веками 
нажитой почвы. 

В общем, в Барселоне я 
увидела воочию, как циви-
лизация побеждает культуру. 
Культура аристократична, 
индивидуальна. Цивилизация 
демократична, доступна и 
массова. Вот и результат: мы 
покончили с неграмотными 
людьми, но увеличили число 
необразованных. Прошлепал 
в кедах к Саграда Фамилия 
– и Гауди уже у тебя в кар-
мане. Hola! Видел – значит, 
овладел. Потолкался в музее 
Дали – значит, несомненно, 
побывал у алтаря искусства. 
Как же, американцы ведь 
заплатили за его выкрутасы 
миллионы!.. Так что будете 
кушать «гения Дали» и вос-
хищаться им как миленькие 
до скончания веков.

И пролетела бы я над 
Каталонией, как та фанера 
над известной столицей, не 
почувствовав запаха, не уло-
вив настоящего цвета этой 
благородной стороны, если 
бы не одна встреча. Правда, 
неслучайная – запланиро-
ванная встреча. ольга улевич, 
наша соотечественница и в 
прошлом наша коллега-жур-
налистка из одного очень 
популярного издания, теперь 
живет на этой красивой зем-
ле. Человек она яркий, дело-
вой, витальный, не сидит без 
дела на своей новой родине 
за границей, хоть живет за 
мужем, как за каменной сте-
ной. Ольга Улевич на своем 
пятиместном ситроене возит 
путешественников на экс-
клюзивные экскурсии.

Так мы попали в запо-
ведный край испанских 
Пиренеев. В дом предков ее 
мужа. Они были крестьяна-
ми. Но за такие крестьян-
ские дома XVIII века теперь 
на рынке недвижимости в 
Испании платят под миллион 
долларов. Старина! Да при-
том настоящая, суровая, а не 
подкрашенная, как печатный 
пряник, для развлечения без-
дельников-туристов.  

Ехали не быстро, оста-
навливались в средневе-
ковых городках Безалу и 
Кастельфольит-де-ла-Рока. В 
одном из них сделали при-

вал – зашли пообедать в 
самую обычную рабочую 
столовую, хотя на вывеске и 
значилось слово «restaurant». 
В принципе, вывеска ничего 
не значит для качества блюд, 
потому что в Испании еда – 
отменная повсюду, еда – это 
культ, счастье и наслажде-
ние повсеместно. Там даже 
рабочие не перекусывают 
домашними ссобойками. Все 
идут в «restaurant». И цены 
за комплексный обед (в него 
входят два блюда) примерно 
одинаковые что на курортном 
побережье, что в горах – от 
11,50 до 14,50 евро. 

Сиеста длится несколько 
часов – климат диктует свои 
правила. За столами с часу 
до трех можно увидеть много 
людей в одинаковой спец-
одежде. То есть обедают в 
одном и том же месте целыми 
фирмами, целыми бригадами. 
Причем я говорю не о «белых 
воротничках», не о служа-
щих, а именно о рабочих, о 
людях суровых профессий. 
Вот в такой компании мы и 
оказались в Кастельфольит-
де-ла-Рока. Шумно, жарко, 
темновато, но по-свойски 
уютно и приветливо. И глав-
ное – очень быстро, ловко, 
как-то по-хозяйски справно. 

Заказала наша компания 
из пятерых человек следу-
ющее: тушеного кролика, 
кальмара на гриле, канелоне, 
жареные свиные щеки, суп из 
кабачка с пармезаном, салат 
с овощами на гриле с козьим 
сыром, треску на гриле под 
белым соусом… То есть каж-
дый по-своему, индивидуаль-
но. Плюс литр красного сухо-
го вина на всех и, естествен-
но, вода и рan con tomate, то 
есть хлеб с помидорами и чес-
ноком по-каталонски. Прошу 
заметить: эти все блюда из 
меню самого стандартного 
комплексного рабочего обеда 
за 14,50 евро – два наимено-
вания на каждого человека. 
Чертовски вкусная, обильная 
и разнообразная еда, насто-
ящее кулинарное ликование. 
И каталонскому рабочему по 
карману, вот вам и «Испания 
– бедная страна Евросоюза». 

Но впереди нас ждал 
крестьянский дом испанских 
родственников нашего гида 
Ольги. Мы потораплива-
лись. Кофе – обязательный 
акцент любого застолья – 
пили, уже сидя за старинной 
тяжелой деревянной мебе-
лью в комнате, где выросло 
не менее шести поколений 
коренных каталонцев. Ну 
что сказать вам об убран-
стве их крестьянского дома? 
Это как декорации для кино. 
Добротно, эксклюзивно. За 
такой «дизайн» теперь платят 
тысячи. Самое важное: очень 
многое в доме сохранилось 
нетронутым более чем за 
200 лет. И это поражает: как 
сохранилось? И архитектура 
(могучие каменные стены в 
три этажа, на первом этаже 
зимовал скот, на втором жили 
люди, а через пол шло к ним 
тепло от овец и коз, третий 
этаж был для всякого скарба), 
и этнография: мебель, утварь, 
старинные тканые занавески. 
Ну, холодильник с газовой 
плитой, конечно, современ-
ные. Но мойку, чтобы помочь 
Ольге вымыть чашки, я не 
нашла. «Да вот же она, вот!» 
А я стою, как столб, смотрю 
на уникальный каменный 
артефакт XVIII века и пред-
ставить себе не могу,  что он 
– действующий, что, как и 
200 лет назад, – это мойка 
для посуды!

Конечно, мыслями я 
постоянно переносилась в 
свою милую Беларусь. Каюсь, 
сравнивала. Нет у нас таких 
крестьянских домов XVIII 
века (дерево – не камень, 
горит быстро и ярко), нет 
таких богатых рабочих столо-
вых-ресторанов и тем более 
зарплат, чтобы ежедневно 
платить за роскошные обе-
ды… Нет уникальных тури-
стических приманок. Но 
мы-то все равно дети своей 
земли. И, разъезжая по загра-
нице, восхищаясь, науча-
ясь чему-то, по-настоящему 
живем все равно только дома. 
Собственно, путешествия 
тем и хороши, что ты всегда 
ездишь с глазами на затылке. 
Видишь чужое – вспомина-
ешь свое. Потому что за спи-
ной у путешественника самое 
главное – его родина.

ПРОИСШеСТВИЯ

Бродит по городу 
медведь

В Хабаровске сотрудники 
полиции и охотоведы в послед-
ние дни вели поиск гималайского 
медведя, который разгуливал по 
городу. Впервые медведя увидели 
на прошлой неделе, утром 4 сен-
тября, жители Краснофлотского 
района – хищник бродил в рай-
оне улиц Мостовая, Портовая 
и Кирова. Предполагалось, 
что зверь покинул черту горо-
да, однако он снова появился в 
том же районе – на этот раз на 
Правобережной улице.

Как сообщил ИА AmurMedia 
временно исполняющий обязан-
ности начальник пресс-службы 
УМВД по Хабаровскому краю 
Кирилл Блинов, приехавшие на 
место полицейские хищника не 
обнаружили.

По словам Блинова, инфор-
мация о новом появлении медведя 
в Краснофлотском районе посту-

пила в дежурную часть полиции 
в воскресенье в 03.00 утра. «По 
словам очевидца, хищник пере-
бегал дорогу и чуть не попал под 
машину. На место происшествия 
прибыли два экипажа патрульно-
постовой службы, но хищника 
обнаружить не удалось», – заявил 
представитель пресс-службы. По 
данным Khabara.ru, в минувшую 
пятницу местные жители видели 
медведя сразу в нескольких местах 
– в зоне промышленной застрой-
ки, на нефтебазе, в частном секто-
ре, на автозаправке и на террито-
рии судоремонтного завода.

Медведи, как бурые, так 
и гималайские, иногда выхо-
дят к жилью в поисках пищи. 
Гималайский медведь на 85% 
питается растениями, также упо-
требляет в пищу муравьев и дру-
гих насекомых, моллюсков, лягу-
шек. На людей не нападает.

У СУСеДЗЯЎ

Польшча купляе 
 ўдарныя верталёты

У Польшчы аб’яўлены старт 
праграмы “Kruk”. У вынiку яе 
рэалiзацыi праз тэндар будуць 
выбраны ўдарныя верталёты для 
Войска Польскага.

Новыя верталёты будуць купле-
ны, каб замянiць старыя савецкiя 
Мi-24, 30 штук якiх знаходзяцца 
на ўзбраенні ў Войску Польскiм. 
I хоць гэтыя машыны, якiя назы-
ваюць “Лятаючымi танкамi”, 
вельмi добра сябе зарэкамендавалi 
ў многiх канфлiктах (напрыклад, у 
Iраку i Афганiстане), прыйшоў час 
iх замянiць, сказаў галоўны рэдак-
тар часопiса “Skrzydlata Polska” 
(“Крылатая Польшча”) Гжэгаж 

Собчак. 
Пра намер узяць удзел у тэн-

дары заявiлi 4 вытворцы. Гэта 
амерыканскi Boeing, якi пра-
пануе машыну AH-64, таксама 
амерыканскi Bell з верталётам 
AH-1 Z (Zulu), французска-
нямецкi канцэрн Airbus 
Helicopters (верталёт Tiger) ды 
Тurkish Aerospace Industries з 
машынай T-109 Atak.

Дарэчы, апошнi верталёт 
з’яўляецца мадэрнiзаванай 
версіяй iтальянскай машыны 
Agusta A129 Mangusta, якую 
вырабляе брытанска-iтальянскi 
канцэрн AgustaWestland.

У НИХ
Мэр Бухареста Сорин 

Опреску арестован в своем доме 
в рамках расследования обвине-
ний во взятках.

Опреску, который уже вто-
рой срок находится на посту 
мэра румынской столицы, обви-
нен в получении «откатов» от 
компаний, получавших муници-
пальные контракты. Прокуроры 
утверждают, что мэр брал 10% от 
суммы сделок. Сам он отвергает 
обвинения в свой адрес.

Это лишь один из недав-
них коррупционных скандалов, 
затрагивающих ведущих румын-
ских политиков.

Арестован в своем доме

АВТОРИТеТНОе мНеНИе

Что будет с ценой на нефть?
Об этой  ситуации “Евроньюс” говорит с 

Нур Эльдином Аль-Хаммури, стратегом-ана-
литиком рынков компании ADS securities. 

– Цены на нефть продолжают скакать то 
вверх, то вниз. Могут ли они стабилизироваться 
в ближайшем будущем? Или они уйдут ниже 30 
долларов за баррель, как прогнозируют некото-
рые аналитики?

– Нужно просто взглянуть на текущую 
ситуацию. Фундаментальные факторы оста-
ются прежними. Всем понятно, что заме-
нить нефть пока нечем, по крайней мере в 
ближайшие 10 лет. Мировой спрос на нефть 

высок, и ничто не предвещает его серьезного 
снижения. Падение цены, вероятно, вско-
ре остановится, и она снова пойдет вверх. 
Тренд на повышение, зафиксированный на 
этой неделе, – тому свидетельство, и он, 
возможно, является вестником стабилизации 
ситуации. 

– Но до каких значений может упасть цена?
– До тех значений, которые уже достиг-

нуты. Мы не готовимся к падению большему, 
чем то, что было зафиксировано в последние 
дни. 

– почему опеК лишь выразило сожаление 

относительно происходящего, но предпочло не 
вмешиваться в ситуацию?

– Все-таки дело не дошло до полного 
обвала. Некоторые действительно считали 
происходящее своего рода глубоким кризи-
сом. В последние дни все больше говорили о 
вероятном вмешательстве со стороны ОПЕК, 
о возможно чрезвычайном заседании, при-
званном найти решение проблемы нефтяных 
цен. Но изменившийся тренд, повышение 
рыночной цены отсрочило такую реакцию. И 
теперь, видимо, заседание состоится, как и 
планировалось, в декабре.

ШОК

Гибель в море 3-летнего мигранта потрясла Европу
Гибель 3-летнего Айлана 

Курди, чье тело вынесло на 
пляж турецкого фешенебельного 
курорта Бодрум, стало символом 
трагедии мигрантов из Сирии, 
которые любыми путями пытают-
ся покинуть страну, где уже четы-
ре с лишним года идет война. 

Фотография с погибшим 
маленьким беженцем и его тра-
гическая история были опубли-
кованы большинством ведущих 
европейских газет.

Семья Айлана: отец, мать, 
пятилетний брат Галип – бежа-

ла из Кобани в Турцию и вместе 
с другими мигрантами пыталась 
ночью на надувном катере пере-
сечь Средиземное море и добрать-
ся до греческого острова Кос. 

Как минимум для 12 человек 
путешествие оказалось послед-
ним. Из семьи Курди выжил 
только отец – Абдулла. Теперь он 
вернется в Кобани, чтобы похо-
ронить своих близких. Его сестра 
Теэма, проживающая в Канаде, 
рассказала журналистам о путе-
шествии Абдуллы: 

“Их было 12 человек. Брат 

расстроился… Он сказал контра-
бандисту: мол, я заплатил в два 
раза больше, чем стоит эта лод-
ка… Ты не можешь посадить туда 
12 человек. Это слишком много. 
Контрабандист ответил: “Не вол-
нуйся, лодка надежна, мы на ней 
уже сотни раз перевозили людей».

“Я занял место у руля но 
волны были такие высокие, что 
лодка перевернулась. Я подхва-
тил жену, детей, но понял, что 
они уже мертвы, – рассказывает 
Абдулла Курди. – Единственное, 
чего я хочу, – остаться рядом с 

моими детьми, с их могилами”. 
Из тех, кто пытался вместе 

с семьей Курди перебраться в 
Европу, удалось спасти семерых, 
еще двое сами добрались до бере-
га в спасательных жилетах, двое 
пропали без вести. 

Всего с начала года в 
Средиземном море погибли 
свыше двух с половиной тысяч 
беженцев. Маленький Айлан 
Курди – один из них.

Турецкий президент Эрдоган 
заметил: “В Средиземном море 
утонула наша гуманность”.

СЛыШАЛИ?
Новый командный 
центр в Вильнюсе

В Литве будут размеще-
ны военнослужащие НАТО, это 
один из шести подобных цен-
тров, которые размещаются в 
Болгарии, Эстонии, Латвии, 
Польше и Румынии. Отношения 
между Россией и Западом вступи-
ли в полосу охлаждения в резуль-
тате конфликта в Украине.

По словам генсека НАТО 
Столтенберга, новый центр ста-
нет важным шагом в направлении 
большей солидарности и большей 
боеготовности.

CТАЛО ИЗВеСТНО

В Казахстане ликвидирована 
Коммунистическая партия
Соответствующее реше-

ние принято специализирован-
ным межрайонным экономиче-
ским судом Алма-Аты по иску 
Министерства юстиции, которое 
в ходе проверки деятельности 
партии установило нарушения 
требований законодательства.

Таким образом, в Казахстане 
в настоящий момент осталось 
восемь политических партий, 
три из них представлены в пар-
ламенте страны, в том числе 
Коммунистическая народная пар-

тия коммунистов (КНПК), соз-
данная после раскола компартии 
в 2004 году. Коммунистическая 
партия Казахстана, которую воз-
главлял Газиз Алдамжаров, счита-
лась оппозиционной.

Впервые деятельность КПК 
была приостановлена судом в 
октябре 2011 года, впоследствии 
данное решение продлевали 
несколько раз.

Коммунистическая партия 
Казахстана была зарегистрирова-
на 27 августа 1998 года.
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ЧУЛі?
Легендарны беларускі фестываль вяртаецца ў новым фармаце 

Найстарэйшы музычны 
фэст краіны «Рок па вакацы-
ях» пройдзе ў Мінску 9 верасня. 
Імпрэза ў фармаце рок-пікніка 
будзе базіравацца на адкрытай 
пляцоўцы мінскага рэстарана 
«Друзья» («Біргардэн»).

Нязменнай застаецца 
асноўная ідэя фэсту – нефар-
мальная тусоўка для школьнікаў, 

студэнтаў і ўсіх аматараў добрай 
музыкі.

Арганізатары фестывалю і 
музычная ініцыятыва «Даём рады» 
прапануюць разам праводзіць час 
з самымі яскравымі, драйвовымі 
і актуальнымі гуртамі гэтага года. 
Сёлета на сцэне «Рока па вака-
цыях» сыграюць маладыя гурты 
:B :N, Nizkiz, «Мутнаевока» і 

Sciana.
Фестываль «Рок па вакацы-

ях» упершыню прайшоў 1 верас-
ня 1993 года і карыстаўся вялікай 
папулярнасцю цягам наступных 
5 гадоў. На ім выступалі зоркі 
і пачынальнікі беларускага 
року: «Мроя» (пасля N.R.M.), 
«Уліс», «Крама», «Новае неба», 
Rouble Zone, «Тарнада», Аляксей 

Шадзько і іншыя. У 1996-м была 
запісана відэаверсія фэсту, якая 
працяглы час паказвалася на 
тэлебачанні і распаўсюджвалася 
на відэакасетах. А з 1998 года быў 
перапынак і адраджэнне ў 2008 
годзе.

І вось сёлета фэст адбудзецца 
ў чарговы раз і з новымі героямі.

Несвижский дворец на день превратится в Форт Баярд
26 сентября во дворце 

Радзивиллов в Несвиже пройдет 
музыкально-театральный квест 
«Двенадцать апостолов». Если 
коротко – нужно будет разгады-
вать загадки, бегать по дворцу, 
выполнять разные задания, выку-
пать подсказки и т.д. – по обра-
зу и подобию программы «Форт 
Баярд». Все это для того, чтобы 
найти статуи апостолов, которые 
Радзивиллы спрятали несколько 
веков назад. 

Роль одного из хозяев замка – 

Кароля Станислава Радзивилла, 
известного как Пане Коханку, 
– играет ведущий программы 
«Падарожжы дылетанта» Юрий 
Жигамонт. Организаторы квеста 
обещают пустить участников в 
комнаты, закрытые для туристов, 
в подземелья дворца, на оборони-
тельные валы, в башню. А во вну-
треннем дворике развернут зону 
отдыха и развлечений.

«Популярный вид отдыха – 
квест – мы перенесли во дворец 
Радзивиллов, в действующий 

музей, бывшую резиденцию могу-
щественного рода. Надеемся, что 
квест станет во дворце постоян-
ным и понравится туристам как 
альтернативный способ посеще-
ния музея, когда человек, выпол-
няя задания и переходя на новые 
уровни, сам будет искать и нахо-
дить информацию про Несвиж, 
род Радзивиллов, истории и тай-
ны дворца. Это принесет дворцу 
и стране новый имидж и новых 
туристов», – говорят авторы кве-
ста – ребята с сайта shukaj.by. И 

уточняют, что сайт будет иметь на 
этой игре только вспомогатель-
ное значение – проверка ответов, 
получение подсказок. Все осталь-
ное будет происходить в реаль-
ности.

Квест начнется 26 сентября в 
15.00. Включиться в игру можно 
в течение трех часов. Играют в 
«Двенадцать апостолов» коман-
дами от одного до семи человек. 
Стоимость билета немалая – 230 
тысяч с одного участника. Будем 
надеяться, оно того стоит.

Пятніца, 4 верасня,  
9.57 раніцы, Бабруйск.  

Чарга ля кніжнай крамы  
на плошчы Леніна…

ПРОСЬБА ЧыТАЧА

Раскажыце  
пра Iвана 

Алфёрава...
Беларусь часта наведвае лаўрэат Нобелеўскай 

прэміі, сусветна вядомы фізік Жарэс Алфёраў. Ён – 
наш зямляк. А значыць, і яго бацька меў беларускія 
карані. Але я не помню, каб на старонках “Народнай 
Волі” расказвалася пра Івана Карпавіча Алфёрава. 
Хаця ад аднаго дасведчанага сябра чуў, што ён быў 
неардынарным чалавекам. Пазнаёмце, калі ласка, 
мяне і ўсіх чытачоў з біяграфіяй бацькі нобелеўскага 
лаўрэата.

Максім ПЯКАРСКI, служачы.

мОцНыЯ ДУХАм

Як вядома, у 2000 годзе 
лаўрэатам Нобелеўскай прэміі 
па фізіцы стаў наш зямляк, 
санкт-пецярбургскі акадэмік 
Жарэс Алфёраў, адзін з карыфеяў 
навукова-тэхнічнай рэвалюцыі 
сучаснасці, віцэ-прэзідэнт РАН, 
дэпутат Дзяржаўнай думы Расіі. 
Што і казаць, прысуджэнне 
такой пачэснай прэміі – навіна 
выключнай важнасці для краіны, 
грамадзянін якой яе заслужыў.

У тыя дні, калі палітычнае 
жыццё Расіі заставалася 
напружаным і трывожным, 
журналісты звярнулі ўвагу 
на прыналежнасць лаўрэата 
да Камуністычнай партыі. У 
Пецярбургу ў сувязі з гэтым 
Ж.І.Алфёраў адкрыта адказаў:

– Мае бацькі былі 
рэвалюцыянерамі, і я хачу быць 
іх годным сынам.

У газете “Труд” 
паведамлялася: бацька акадэміка 
Іван Карпавіч Алфёраў уступіў 
у партыю бальшавікоў яшчэ 
да кастрычніка 1917 года і да 
канца жыцця быў перакананым 
камуністам, аказаў моцны ўплыў 
на сына.

Іван Алфёраў… Ён паходзіць 
з рэдкай пароды беларусаў, якія 
выказваюць сваю выключную 
энергічнасць і таленавітасць 
асабліва тады, калі гэта зусім 
неабходна. Сын малапісьменнага 
бедняка, які стаў пецярбургскім 
рабочым, унтэр-афіцэрам, у 
гады грамадзянскай вайны 
камандаваў палком. Пасля вайны 
кіраваў цэлюлозна-папяровай 
прамысловасцю рэспублікі. 
Калі сёння чытаю пра яго 
сына-лаўрэата, буйнейшага 
вучонага сучаснасці, які 
па-ранейшаму прытрымліваецца 
сацыялістычных прынцыпаў, 
я знаходжу ў ім лепшыя рысы 
характару яго бацькі: адданасць 
адной ідэі, прынцыповасць, веру ў 
сілу ведаў, нежаданне аглядвацца 
на супраціўніка. І яшчэ – 
здзіўляючыя працаздольнасць, 
павага да простага чалавека, 
чалавечая годнасць.

Нарадзіўся Іван Алфёраў ў 
1894 годзе ў мястэчку Чашнікі 
Лепельскага павета Віцебскай 
губерні ў сям’і сплаўшчыка лесу. 
Дзед будучага акадэміка ганяў 
плыты па наравістых рэках Ула 
і Заходняя Дзвіна аж да самай 
Рыгі. Якая б небяспека яго ні 
падпільноўвала, якімі б крутымі 
павароты ні былі, ён прыганяў 
лес да прызначанага месца. 
Памёр дзядуля Карп у 1924 годзе і 

пахаваны на чашніцкіх могілках.
Яго ўнук Жарэс, носьбіт 

навуковых традыцый, сваю 
Нобелеўскую прэмію атрымаў за 
буйнейшыя адкрыцці ў сферы 
вытворчасці камп’ютарнай 
і лазернай тэхнікі, сродкаў 
і сістэм сучаснай сувязі, 
энергетыкі, фотаэлементаў. Усяго 
не пералічыш. Імем Жарэса 
Алфёрава названа адна з планет 
у далёкай Галактыцы. Сапраўды, 
ён дасягнуў касмічных вышынь 
у навукова-тэхнічным пазнанні і 
сусветным прызнанні.

А яго бацька прабіваўся да 
святла, да самастойнага жыцця з 
вялікімі цяжкасцямі. У Чашніках 
бедны Іван не скончыў нават 
поўнай пачатковай школы. 
З 13 год ён – падзёншчык у 
панскім маёнтку Валадковіча. 
Праз тры гады, калі падрос і 
ўзмужнеў, пайшоў па слядах 
бацькі – сплаўляў па рэках 
лес. Нядоўга працаваў на 
мясцовай папяровай фабрыцы 
“Скіна” (цяпер “Чырвоная 
зорка”). Падлетку цікава было 
паглядзець, як робіцца папера, 
хацелася зарабіць хоць нейкія 
грошы, аднак хутка на фабрыцы 
яму не знайшлося месца. Не мог 
ён тады ведаць, што праз нейкі 
час лёс прывядзе зноў да гэтай 
важнай галіны прамысловасці і 
яна стане справай і сэнсам усяго 
яго жыцця.

Першыя спробы зарабіць 
сабе на кавалак хлеба побач з 
бацькоўскім домам закончыліся 
правалам. У 1912 годзе Іван 
Алфёраў вымушаны быў паехаць 
у Пецярбург. На працягу двух 
год ён зарабляў дзе прыйдзецца: 
чорнарабочым на канвентарнай 
ф а б р ы ц ы ,  п а р т о в ы м 
грузчыкам, слесарам мінна-
снараднага завода “Старый 
Парвиайнен” у Выбаргскім 
раёне. Несумненна, піцерскія 
пралетарыі аказалі моцнае 
ўздзеянне на фарміраванне яго 
палітычных поглядаў, на яго 
адносіны да царызму. У горадзе 
на Няве беларус шмат займаўся 
самаадукацыяй, блізка сышоўся з 
загартаванымі рабочымі, чуў ад іх 
старую прымаўку: “Пскоўскі ды 
віцебскі – народ самы піцерскі”. 
На ўсё жыццё запомніліся іх 
падтрымка, сяброўскія адносіны 
да яго лёсу.

Пачалася Першая сусветная 
вайна, ён быў прызваны ў 
царскую армію і адпраўлены на 
Паўночны фронт. Алфёраў трапіў 
у гусарскі полк кавалерыйскай 

дывізіі і арміі, якая знаходзілася 
на тэрыторыі Латвіі. Тут ужо не 
трэба было думаць пра кавалак 
хлеба, яго сюды дастаўлялі, трэба 
было самааддана ваяваць, ці, як 
тады гаварылі, абараняць цара-
бацюхну. Вайсковыя абставіны 
хутка мяняліся, у баю стваралася 
шмат цяжкіх сітуацый, у якіх 
можна было загінуць. Івана 
часцей за ўсё выратоўвалі 
вынослівасць, храбрасць, 
кемлівасць – каштоўныя якасці, 
на якія камандзіры звярнулі 
ўвагу. На трэцім годзе службы 
Алфёрава ўзвялі ў чын унтэр-
афіцэра. У палку ён стаў вядомым 
як салдацкі самародак, чалавек, 
выхадзец з глыбінь народа, які 
не атрымаў неабходнай адукацыі, 
але ў баі дзейнічаў пісьменна, 
умела, вынаходліва. І сябе 
зберагаў, і другім дапамагаў.

Адрачэнне цара ад прастола, 
прыход да ўлады буржуазіі 
нічога не змянілі на фронце. 
Вайна па-ранейшаму калечыла 
і знішчала людзей. І змораныя 
салдаты сталі пратэставаць 
супраць яе. На стыхійна ўзнікшым 
мітынгу член салдацкага камітэта 
палка Іван Алфёраў заклікаў 
спыніць крывавую вайну і 
падтрымаць рэвалюцыйныя 
выступленні, якія пачаліся ў 
Петраградзе. Адразу ж у ліпені 
1917 года ён быў арыштаваны як 
бальшавіцкі агітатар і адпраўлены 
ў дзвінскую турму. На пачатку 
верасня Алфёраў быў вызвалены 
з турмы, і ў той жа дзень быў 
прыняты ў партыю бальшавікоў у 
Дзвінску камітэтам 5-й арміі, які 
ўзначальваў ваенны ўрач Эфраім 
Склянскі.

Калі Іван Алфёраў вярнуўся на 
пазіцыі, яго выбралі старшынёй 
палкавога камітэта, членам 
дывізіённага камітэта салдацкіх 
дэпутатаў. Рэвалюцыйная вайна 
ўскалыхнула армейскія масы, 
якімі трэба было кіраваць, 
каб пазбегнуць анархіі і 
самаўпраўства. Салдаты 
яго любілі і паважалі. У 
кастрычніцкія дні яго выбралі 
членам і намеснікам старшыні 
рэўкама дывізіі.

Пасля перамогі рэвалюцыі 
5-я армія расфарміравалася. 
Іван Алфёраў паехаў на радзіму і 
добраахвотна ўступіў у Віцебску 
ў толькі што створаны першы 
латышскі кавалерыйскі полк. Яго 
як унтэр-афіцэра прызначылі 
камандзірам узвода. На роднай 
беларускай зямлі ён атрымаў сваё 
першае павышэнне па службе.

У жаркіх баях грамадзянскай 
вайны камандзір эскадрона 
чырвонай конніцы Іван Алфёраў 
прамчаўся па землях Украіны, 
Кубані, Каўказа. У 26 год ён – ужо 
камандзір 104-га кавалерыйскага 
палка, 25 лістапада 1918 года, 
яшчэ на пачатку вайны, у час 
ліхой атакі каня Алфёрава 
забілі. Белагвардзейцы скруцілі 
яго і замкнулі ў хляве. Але ўжо 
назаўтра ён удала збег ад канвою. 
Дзясяткі разоў быў на валаску 
ад смерці, два разы паранены, 
кантужаны.

Іван Алфёраў праявіў 
сябе смелым і самаадданым 
байцом, баявым камандзірам. 
Аднак заставацца ваенным 
ён не збіраўся. А тут і строгая 
ваенкамісія на Каўказе 
пастанавіла: дэмабілізаваць 
кавалерыста па стане здароўя. 
Ваяваць яму больш не давялося, 
але ўсё сваё жыццё ён сумленна 
абараняў інтарэсы дзяржавы.

23 сакавіка 1923 года ЦК 
КП(б) Беларусі накіраваў 
Івана Алфёрава на Полацкую 
мытню, дзе яго ўладкавалі 
старшым кантралёрам. Шмат 
што цікавіла былога камандзіра 
на старажытнай полацкай зямлі 
– радзіме Сімяона Полацкага 
і Францыска Скарыны. Ён усё 
ведаў пра краязнаўчы музей, які 
тады рыхтаваўся да адкрыцця, 
заходзіў у бібліятэку. У Полацку 
ён пазнаёміўся з абаяльнай 
дзяўчынай-актывісткай Ганнай 
Уладзіміраўнай (была загадчыцай 
бібліятэкі), якая хутка стала яго 
жонкай.

Першы сын у Алфёравых 
нарадзіўся ў 1924 годзе ў 
Полацку. Назвалі яго Марксам 
– у гонар заснавальніка 
навуковага камунізму. Другі 
сын, які нарадзіўся ў 1930 годзе 
ў Віцебску, атрымаў імя Жарэс – 
у гонар выбітнага французскага 
сацыяліста, стваральніка газеты 
“Юманітэ”.

Пасады Івана Карпавіча 
часта мяняліся, таму сям’і 
прыходзілася вандраваць, 
мяняць месца жыхарства. У 1926 
годзе Віцебскі абкам накіраваў 
яго ў Гарадок, дзе ён працаваў 
намеснікам, потым старшынёй 
райвыканкама, а з 1929 года 
– дырэктарам Гарадоцкага 
лесапільнага завода. Дадому 
(сорак кіламетраў!) ездзіў на 
прыгарадным цягніку. У Віцебску 
падрасталі дзеткі, за якімі 
старанна глядзела маці. Троху 
абжыліся.

Але паклікала далёкая даро-
га – Алфёрава паслалі вучыц-
ца. Разам з сям’ёй ён едзе да 
Белага мора, у Архангельск, 
дзе становіцца студэнтам нова-
га лесатэхнічнага інстытута. У 
горадзе, які празвалі “ўсесаюзнай 
лесапілкай”, ён вучыўся вышэй-
шай кваліфікацыі ў галіне 
прамысловасці па механічнай і 
хімічнай апрацоўцы драўніны. 
Тут шмат што ўрэзалася ў памяць 
дапытлівага Івана: і марскі 
порт, і драўляная архітэктура, 
і гісторыя вайны са шведамі, і 
абеліскі героям грамадзянскай 
вайны. Вельмі здзівіла, што 
і тут яго землякі пакінулі след. 
У музеі дазнаўся, як у маі 1918 
года ад куль белагвардзейцаў 
загінуў Андрэй Зяньковіч – 
ваенны камісар Архангельскай 
губерні, член Савета абароны 
горада. Нарадзіўся ён у вёсцы 
Паршчэўшчына Чашніцкага раё-
на. Недалёка ад Архангельска яму 
ўзведзены помнік.

Там, на зямлі Ламаносава, 
Іван па-сапраўднаму рэалізаваў 
сваю патрэбнасць у вышэйшых 
навуковых ведах. Не абмежаваўся 
лекцыямі выкладчыкаў: шмат 
чытаў спецыяльнай, палітычнай 
і мастацкай літаратуры.

Каб хтосьці праехаў па тых 
мясцінах, дзе вучыўся, ваяваў, 
працаваў Алфёраў, ён вывучыў 
бы геаграфію СССР і без 
падручніка. Бывай, Паўночная 
Дзвіна, і добры дзень, Ніжняя 
Волга! У 1935 годзе выпускнік 
інстытута быў прызначаны 
дырэктарам Сталінградскага 
лесакамбіната. Алфёраў 
дапамагаў будавацца і развівацца 
старому гораду. 11-гадовы Маркс 
і пяцігадовы Жарэс упершы-
ню ўбачылі вялікую Волгу, аб 
якой складаліся песні і леген-
ды. Калі Жарэс збіраўся пайсці 
ў першы клас, бацьку перавялі 
працаваць у Новасібірск, 
дзе ён стаў начальнікам 
“Запсібтранслеса”. Сімвалічна, 
што будучы нобелеўскі лаўрэат 
Жарэс Алфёраў пачаў сваю 
вучобу менавіта ў Новасібірску, 
які потым сталі называць гора-
дам ВНУ, вучоных і студэнтаў. 
Там ён скончыў толькі два кла-
сы, і зноў – новае прызначэн-
не для бацькі, зноў збірайся ў 
дарогу. Праз кожныя два гады 
(маці даўно прыкмеціла гэтую 
фатальную арыфметыку) сям’я 
мяняла сваё месца жыхарства. 
Дзяржпрызначэнне было неаб-
ходным, пачэсным, і яно такса-

ма павышала аўтарытэт сям’і і яе 
галавы.

Два гады Іван Карпавіч 
працаваў дырэктарам цэлю-
лозна-папяровага камбіната ў 
Ленінградскай вобласці, недалё-
ка ад родных мясцін. Да райцэн-
тра Чашнікі – рукой падаць. Пры 
першай магчымасці Алфёраў ехаў 
з сям’ёй да сваякоў, сустракаўся 
з землякамі, наведваў магілу 
бацькі, ахвяр грамадзянскай вай-
ны. Любіў ён падыхаць родным 
паветрам, прайсціся па знаёмых 
вуліцах, заўважыць адметныя 
перамены. Цікавіўся жыццём 
местачкоўцаў, гатоў быў слухаць 
кожнага прахожага. Радаваўся, 
што людзі абжываліся, дзеці 
вучыліся ў школе, што пад 
вечар ля хат гучалі песні. І сам 
расказваў землякам, што справы 
ў яго на рабоце ідуць нядрэнна і 
ён хацеў бы і надалей працаваць 
на камбінаце.

У першыя дні вайны з 
фашысцкай Германіяй Алфёраў 
(з захаваннем пасады) быў 
накіраваны ў далёкі таёжны пасё-
лак Турынск – да рэвалюцыі гэта 
было месца палітычнай ссылкі. 
Яму было даручана кіраваць 
буйным цэлюлозна-папяро-
вым заводам і наладзіць выпуск 
пораху для снарадаў. Гэта было 
надзвычай важным урадавым 
заданнем, якое кантралявала-
ся Дзяржкамітэтам абароны. 
Стаўшы інжынерам-тэхнолагам, 
Алфёраў заўсёды думаў толькі пра 
тое, як рацыянальней выкары-
стаць хвойны лес, ператварыць 
яго ў вялікае багацце.

Як перакананы чалавек, 
Алфёраў ніколі не скардзіўся 
на цяжкасці і не прызнаваў 
зморанасці. Цяпер жа ён 
працаваў з трайной энергіяй. 
Ведаў, што людзі ў экстрэмаль-
ных умовах здольны на цуды. 
Урадавае заданне было своечасо-
ва выканана, і ў 1942 годзе, калі 
немцы былі пад Сталінградам, 
дырэктар завода І.К.Алфёраў 
атрымаў ордэн “Знак Пашаны”.

Пасля разгрому фашыстаў 
Іван Карпавіч Алфёраў летам 1945 
года прыехаў у Мінск з жонкай і 
15-гадовым Жарэсам. Старэйшы 
сын Маркс – добраахвотнік, 
гвардыі малодшы лейтэнант, 
удзельнік Сталінградскай і 
Корсунь-Шаўчэнкаўскай бітваў – 
гераічна загінуў каля ўкраінскай 
вёскі Хількі ва ўзросце 20 год. 
Там ён і пахаваны.

Прызначаны кіраўніком трэ-
ста папяровай прамысловасці 

БССР, у першыя дні І.К.Алфёраў 
не ведаў, за што брацца. Старанна 
высвятляў, у якой ступені разбу-
рана цэлюлозна-папяровая пра-
мысловасць рэспублікі, дзе трэба 
асвойваць новыя тэхналогіі, як 
рыхтаваць новых спецыялістаў. 
Нельга было губляць ні адной 
хвіліны. Ва ўстановах – ні аркуша 
паперы, у прыстасаваных шко-
лах – ні аднага сшытка. Усе сілы 
Алфёраў накіраваў на аднаўленне 
Добрушскага цэлюлозна-папяро-
вага камбіната, які ўжо вярнуўся з 
эвакуацыі. Ён часта выязджаў на 
“свае” прадпрыемствы ў Барысаў, 
Віцебск, якія трэба было ўзнімаць 
з руін і ўзводзіць нанова. Часам 
прыязджаў і ў Чашнікі, на ста-
рэйшую папяровую фабрыку, дзе 
калісьці сам пачынаў працаваць. 
Жывое аператыўнае ўмяшанне 
вельмі дапамагала.

Адзінаццаць год на пасад-
зе кіраўніка трэста папяровай 
прамысловасці, такой неспакой-
най і адказнай. І гэты нялёгкі 
экзамен Іван Алфёраў вытрымаў 
на выдатна. У 1956 годзе, пас-
ля рэарганізацыі, ён стаў 
начальнікам аддзела паперы і 
лесахіміі Міністэрства папяровай 
і дрэваапрацоўчай прамысловасці 
БССР.

Сын Жарэс тым часам 
вучыўся ў Мінскай мужчынскай 
школе №42, якая тады тулілася 
ў паўразбураным памяшканні на 
плошчы Свабоды. У гэтай шко-
ле быў сапраўдны настаўнік, які 
разбудзіў яго душу і ўцягнуў у 
таямнічы свет навукі. Стаўшы 
нобелеўскім лаўрэатам, 
Ж.І.Алфёраў успамінаў: 
“Велізарную ролю ў маім 
жыцці адыграў Якаў Барысавіч, 
настаўнік фізікі. Ён выключ-
на любіў свой прадмет і, думаю, 
перадаў сваю любоў мне, свай-
му вучню. У нашай школе не 
было фізічнага кабінета. Якаў 
Барысавіч арганізаваў здвоеныя 
ўрокі і чытаў нам лекцыі. Мы 
слухалі, стаіўшы дыханне, бо 
ведалі: акрамя свайго прадмета, 
для настаўніка нічога не існавала. 
Ён здолеў выхаваць у нас любоў 
да навукі”. У 1947 годзе Жарэс 
скончыў школу з залатым 
медалём і паступіў у Беларускі 
політэхнічны інстытут, адкуль 
хутка перавёўся ў Ленінградскі 
электратэхнічны інстытут.

Найвялікшым шчасцем сына 
было тое, што пасля інстытута 

яго размеркавалі ў Фізіка-
тэхнічны інстытут – унікальную 
навуковую ўстанову, якая выха-
вала цэлую плеяду нобелеўскіх 
лаўрэатаў: Пятра Капіцу, Льва 
Ландау, Мікалая Сямёнава. 
Ж.І.Алфёраў быў у сяброўскіх 
адносінах з І.В.Курчатавым, 
Л.А.Арцымовічам, Я.Б.Зяльдо-
вічам (нарадзіўся ў Мінску) і 
іншымі выдатнымі вучонымі 
свайго часу. Калі Жарэс Алфёраў 
стаў акадэмікам, дырэкта-
рам Ленінградскага фізіка-
тэхнічнага інстытута, віцэ-
прэзідэнтам Расійскай акадэміі 
навук, бацька зразумеў: яго сын 
валодае рэдкімі здольнасцямі 
ў навуцы і абавязкова дасяг-
не яшчэ большага. Жарэс 
вывучаў фізіку паўправаднікоў, 
паўправадніковых гетэраструк-
тур і магчымасці стварэння 
на іх аснове розных прыбораў. 
Вялікай была радасць бацькі, калі 
сын удастоіўся звання лаўрэата 
Ленінскай прэміі (1972 год).

Іван Карпавіч Алфёраў 
вытрымаў выпрабаванні свай-
го часу, пражыў сумленна сваё 
жыццё і памёр у 1990 год-
зе. А праз дзесяць год яго сын 
Жарэс, фізік з сусветным імем, 
стаў лаўрэатам Нобелеўскай 
прэміі, самай прэстыжнай у 
навуковым свеце. Ён перавысіў 
спадзяванні бацькі-ветэрана і 
яшчэ раз пацвердзіў: не збядне-
ла наша зямля на вялікія тален-
ты, якія здзіўляюць нават самыя 
цівілізаваныя краіны.

Акадэмік Ж.І.Алфёраў усю-
ды нязменна падкрэслівае: яго 
бацька быў выдатным высака-
родным чалавекам, які мараль-
на і інтэлектуальна падрыхтаваў 
яго да новых захапляльных 
адкрыццяў у сферы сучасных 
інфармацыйных тэхналогій, якія 
прыводзяць да сур’ёзных сацы-
яльных вынікаў.

Удзячны сын і сёння тры-
маецца жыццёвых прынцыпаў 
свайго бацькі. Памяць пра баць-
ку для яго свяшчэнная. Як і 
бацька, Жарэс Іванавіч Алфёраў 
высока цэніць адукацыю, 
духоўнае здароўе людзей, верыць 
у веліч чалавека і прыгажосць 
жыцця. Гэта, напэўна, і дапамаг-
ло яму стаць буйнейшым вучо-
ным ХХ стагоддзя, лаўрэатам 
Нобелеўскай прэміі, гордасцю 
беларускага і рускага народаў.

Эдуард КАРНIЛОВIЧ.

АД РЭДАКцыі
Спачатку мы хацелі 

звярнуцца да самога Жарэса 
Алфёрава з просьбай 
падзяліцца ўспамінамі пра 
бацьку, расказаць пра свой 
радавод. Але выпадкова 
наткнуліся на нарыс вядома-
га беларускага гісторыка 
эдуарда Карніловіча пад 
назвай “Бацька нобелеўскага 
лаўрэата”. І, як нам падалося, 
ён дае поўнае ўяўленне пра 
продка знакамітага вучонага. 
Друкуем з невялікімі 
скарачэннямі.

Бацька 
нобелеўскага 

лаўрэата

ВіНШУем!

«Тайбаксёр у вышыванцы»  
Дзмітрый Валент зноў стаў чэмпіёнам свету
Нацыянальная зборная Беларусі па муай-

тай вярнулася з чэмпіянату свету.
Найлепшым байцом чэмпіянату прызнаны 

беларус Андрэй Герасімчук (катэгорыя +91 
кг). Пра гэта паведаміў старшыня Беларускай 
федэрацыі кікбоксінга і тайскага боксу Юрый 
Караеў.

Знакаміты беларускі баец Дзмітрый 
Валент стаў чэмпіёнам свету ў вазе 81 кг. 
Нагадаем, што Валент з’яўляецца адным з 
самых патрыятычных беларускіх спартсменаў. 
Увосень 2014 года на прафесійным турніры 
ў Мінску, які трансліравалі на ўвесь свет, 
беларус выйшаў на рынг у нацыянальнай 

вышыванцы.
Яшчэ адзін легендарны беларус Андрэй 

Кулебін узяў срэбраны медаль, саступіўшы ў 
фінале тайцу. Таксама мужчынская зборная 
атрымала яшчэ адно срэбра і бронзу. 

Сярод жанчын беларускі Марыя Валент і 
Алена Ляшкевіч узялі срэбраныя медалі.

мАЙце НА ЎВАЗе!

Хочаш журавін – ідзі па дазвол 
Міністэрства па над-

звычайных сітуацыях пры-
няло рашэнне дазволіць 
грамадзянам нарыхтоўку 
дзікіх ягад, але абавяза-
ла ахвочых паведаміць у 
бліжэйшае лясніцтва пра 
свой намер і атрымаць 
станоўчы адказ.

Аднак калі пажаране-
бяспечная сітуацыя пагор-

шыцца, то сезон закрыюць.
За парушэнне тэрмінаў 

і правіл збору дзікарастучых 
ягад грамадзяніну пагра-
жае пакаранне па арты-
куле 15.26 Кодэкса аб 
адміністрацыйных правапа-
рушэннях – да 20 базавых 
велічыняў. 

Зараз дазволена збіраць 
брусніцы і журавіны.

Вячеслав НИКИФОРОВ:

«Ищу работу!»
Такое объявление на днях разместил в интернете известный режиссер, 

заслуженный деятель искусств,  
лауреат Госпремии СССР Вячеслав Никифоров. Как оказалось, киномэтр уже 

больше года сидит без дела.  
И вопрос элементарного выживания сегодня для него стоит особенно остро…
«Народная Воля» расспросила Никифорова не только о том, готов ли он пойти 

работать сторожем, чтобы прокормить семью.

– На моих плечах сегод-
ня фактически шесть чело-
век, – рассказывает Вячеслав 
Александрович. – Последние 15 
лет я работал в России, вынуж-
ден был оформить там ИП. И 
теперь получаю российскую пен-
сию – на наши деньги это три 
с небольшим миллиона. Пенсия 
могла бы быть  и больше, но 
из-за того, что в основной доход 
по недоразумению не включили 
постановочные (а в свое время 
это были весьма солидные сум-
мы), получилось вот так. У роди-
телей пенсия еще меньше моей. 
Жена сейчас не имеет постоян-
ной работы.  Одна дочка толь-
ко что окончила институт – она 
психолог, сейчас ищет работу, а 
другая заканчивает учебу в Чехии 
– будет аниматором. В общем, 
чтобы свести концы с концами, 
приходится фактически на всем 
экономить. Объявление напи-
сал, потому что подошли уже к 
какой-то черте… И если бы была 
хоть какая-то работа, конечно, 
стало бы легче…

– Вячеслав Александрович, 
вы же один из лучших белорус-
ских режиссеров! почти все ваши 
фильмы – рейтинговые. Как полу-
чилось, что оказались не у дел?

– Это, можно сказать, фир-
менный знак белорусского 
кино. Тренд, который держится 
уже больше 15 лет. Такое ведь 
не только со мной происхо-
дит. Раньше, когда слышал, что 
какой-то режиссер годами сидит 
без работы, сам думал: ну, види-
мо, не повезло человеку. Тот 
же Игорь Добролюбов, кото-
рый снял «Белые Росы», 15 лет 
ждал, что ему предложат какую-
то работу. Хотя бы в Академию 
искусств пригласят преподавать. 
Игорь Михайлович был очень 
педагогичным человеком, назы-
вал студентов саженцами, любил 
возиться с ними. Он очень сни-
мать хотел, и идеи у него были. 
Но не дождался предложений – 
умер…

Другой талантливейший 
режиссер европейского уровня 
Валерий Рыбарев – тоже не пер-
вый год без работы. Тоже ждет, 
что о нем вспомнят. И не надо 
говорить, что, мол, этим режис-
серам уже седьмой десяток. Для 
творческой профессии годы не 
помеха. Тем более что 15 лет 
назад нам было гораздо меньше, 
это был самый расцвет – и жиз-
ненный, и творческий. Но мы 
ведь и тогда никому не нужны 
были…

– получается, в Россию вы не 
от хорошей жизни поехали?

– Как сейчас помню: 2000 
год, дело шло к осени, и я думал, 
что делать. Машины перегонять 
не могу, грузчиком пойти – здо-
ровье не то. А зарабатывать на 
жизнь надо было. И вдруг зво-
нок с Первого канала – срочно 
требовался режиссер на съем-

ки фильма «Империя под уда-
ром». Приступить к работе надо 
было вчера. Естественно, я сразу 
согласился. С тех пор мне посто-
янно что-то предлагали, воз-
можно, на меня работал имидж 
после успеха «Отцов и детей» и 
«Государственной границы» в 
1980-е годы.

Кстати, совсем недавно одно 
российское агентство состави-

ло список лучших режиссеров 
России – всего около 500 чело-
век. Как думаете, на каком месте 
я?

– В первую пятидесятку, ско-
рее всего, точно вошли!

– Седьмое место. Я сде-
лал немало рейтинговых филь-
мов за последние годы. Мелочь 
типа отдельных серий «Убойной 
силы» я даже не считаю. А вот 
«Безымянная высота», «Знахарь», 
«Побег-2», «Капитанские дети», 
«Палач» – это были заметные, 
рейтинговые фильмы. Но сейчас 
и в России финансовые возмож-
ности скукожились почти вдвое. 
Меньше стало продукции выпу-
скаться. Конечно, там и своих 
режиссеров полно, но при этом 
и я не самый последний. Осенью 
прошлого года созвонился и про-
вел переговоры с российскими 
продюсерами. Думал, хоть где-то 
зацеплюсь. Они обещали: да-да, 
будем иметь в виду, но пока все  
тихо.

– Знаю, что вы и 
«Беларусьфильму» предлагали 
свои услуги…

– У меня есть добротный 

современный сценарий на зло-
бу дня. Про украинскую войну, 
про Беларусь и ее миротворче-
скую миссию. Мог бы получить-
ся неплохой фильм про нашу 
жизнь, я ведь плохо работать уже 
не умею. Я приложил немало 
усилий, чтобы протолкнуть этот 
сценарий вперед. Говорили, что 
будет конкурс сценариев, но в 
итоге выяснилось, что киносту-

дия «Беларусьфильм» даже не 
представила его на конкурс. Я 
ведь трижды пытался пробить-
ся наверх. Писал и самому пер-
вому лицу, но меня все время 
отправляют в Минкульт. Теряя 
скромность, я говорил нынешне-
му министру культуры, что мне 
хотелось бы какой-то определен-
ности, потому что трудно жить, 
не имея перспектив. Был готов 
ждать месяц, три. Но в конце 
концов сколько той жизни! Я 
понимаю, что уже подошел к 
итогу. И три-пять-семь лет для 
меня уже много значат.

Беда белорусского кино в 
том, что у нас прервались тради-
ции. Есть молодые талантливые 
люди, но они нуждаются в высо-
копрофессиональной студийной 
среде, порой в наставничестве. 
Они делают картины, но крайне 
редко достигают качественного 
уровня как по тематике, так и по 
ремеслу. Киноязык в большин-
стве своем – 80-х годов, сегодня 
профессионалы так уже не сни-
мают. Сценарии пишут далекие 
от этого дела люди… И мы имеем 
то кино, которого заслуживаем.

– А вам не предлагали набрать 
курс в Академии искусств?

– Те, кто там преподает, 
периодически заводят такие раз-
говоры: мол, здорово, если бы 
ты пришел к нам! Я вначале 
поддавался на такие разговоры, 
а потом стал спрашивать: вы от 
имени руководства кафедры или 
Академии меня приглашаете? 
Нет? Тогда и говорить не о чем! 
Причем я не раз посылал сигна-
лы в Академию искусств, гово-
рил, что мог бы набрать актер-
ский или режиссерский курс, – у 
меня есть готовая концепция, 
план, как воспитать смену, пере-
дать им традиции. Но никто ко 
мне не обращается. Выходит, это 

никому не нужно… 
– Вячеслав Александрович, а 

вы ищете работу по профилю или 
согласитесь на первое, что пред-
ложат? Неужели даже в сторожа 
пойдете?

– Я дал объявление в интер-
нете, потому что оказался в экс-
тремальной ситуации. Кстати, 
почти сразу начали откликать-
ся коллеги: мол, может, мне 
тоже дать такое объявление? Я 
не сомневаюсь, что сегодня и в 
Москве многие режиссеры ока-
зались в такой же ситуации, как 
и я. А про Беларусь даже и гово-
рить не приходится…

Мне в Москве недавно пред-
лагали снимать сериал – но там 
нужно делать серию в смену, 
это бешеный темп! И за такой 
гонкой всегда стоит проблема 
качества… Кстати, и заработ-
ки в Москве сильно упали. Для 
сравнения: в Беларуси режиссе-
ру платят раз в 20 меньше, чем 
в России. Правда, здесь мож-
но рассчитывать на процент от 
проката – его можно оговорить 
заранее. В Москве такого нет. 
Но разовая выплата – несоиз-
мерима. Правда, в Москве на эти 
деньги больше двух лет прожить 
семьей трудно. Поэтому не знаю, 
что делать… Может, и правда, в 
сторожа пойти? Сидишь себе, 
сторожишь, мемуары или стихи 
пишешь…

Знаю людей, которые, поте-
ряв работу, угасали на глазах. 
Я раньше думал: как это мож-
но оказаться не у дел? И когда 
самого коснулось, понял: самое 
паршивое – это когда ты полон 
идей, энергии, но сидишь без 
работы. Дело даже не столько в 
драме выживания в физическом 
смысле, сколько в драме невос-
требованности…

Считаю себя причастным к 
белорусскому кинематографу вот 
уже 45 лет – это ровно половина 
его истории! Знаю, чего не хва-
тает, что нужно сделать, чтобы 
ситуация изменилась. Сейчас на 
«Беларусьфильме» новое руковод-
ство, но ведь и оно пока не дает 
мне никакой надежды. И пока 
новый гендиректор разберется, 
что к чему, могут пройти годы… Я 
могу принести еще немало пользы 
нашему кинематографу, но време-
ни на долгое ожидание, у меня, к 
сожалению, нет…

Марина КОКТЫШ.
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Вячеслав 
Никифоров 

вместе  
с дочками 

Ариадной и 
Валентиной.

Из личного дела
Вячеслав Никифоров 

родился в 1942 году. 
Кинорежиссер, актер, сце-
нарист, педагог. В кино –  
с 1968 года.

В 1986–1994 годы 
– первый секретарь 
Правления, председа-
тель, сопредседатель 
Белорусского союза кинема-
тографистов.

Известность Никифо-
рову принес фильм «Зимо-
родок».

ЗАПРАШЭННе

Аляксандр Анісімаў пабяжыць марафон
У новым сезоне Белдзяржфілармонія прадэманструе, куды ўкладае грошы адзін з заснавальнікаў ЕРАМ,  

запросіць у госці французскага Бетховена, а таксама пакажа мемарыял памяці Рыгора Барадуліна і Генадзя Бураўкіна.

эйнштэйн,  
Агінскі і новы буфет

На пачатку 1990-х Леанід Лознер, 
адзін з двух сузаснавальнікаў кампаніі 
ЕPAM, укладаў грошы ў ІТ-галіну. 
Цяпер жа ён прыдумаў праект, у якім 
перапляліся Старажытная Грэцыя і 
Альберт Эйнштэйн. Леанід Лознер 
выступіў прадзюсарам і спонсарам 
праекта “Ікар на краі часу” па кнізе 
прафесара Калумбійскага ўніверсітэта 
Браяна Грына і драматурга Дэвіда Генры 
Хвана, які будзе паказаны на сцэне 
Белдзяржфілармоніі сёння, 8 верасня, 
падчас афіцыйнага адкрыцця сезона.

Як кажа дырэктар філармоніі 
Аляксандр гарбар, імпрэза абышлася 
Лознеру нятанна. Плаціць не давялося 
толькі за пераклад кнігі: ганна Камар 
увасобіла “Ікара” па-беларуску цалкам 
бясплатна. Падчас імпрэзы на экране 
прадэманструюць фільм, зняты Алам 
Холмісам і Алам Тэйларам (аўтарскія 
правы на стужку знаходзяцца ў 
Лондане). Аркестр на чале з маэстра 
Аляксандрам Анісімавым выканае 
музыку Філіпа Гласа, а акцёр Дзмітрый 
Кахно прачытае ўслых кнігу Браяна 
Грына (аўтарскія правы на музыку – у 

Амерыцы, права на кнігу – у Лондане).
“Ікар на краі часу” стартуе а 18-й 

гадзіне. Праз 50 хвілін – антракт 
(заўважым, што ў новым сезоне ў фае 
філармоніі адкрыўся камфартабельны 
буфет з цікавым меню). А ў 19.30 
пачнецца канцэрт у двух аддзяленнях, 
падчас якога прагучыць музыка Міхаіла 
Клеафаса Агінскага, Фрыдэрыка 
Шапэна і Карла Орфа (знакамітая 
кантата “Карміна Бурана”). Публіка 
можа прыйсці як на абодва канцэрты, 
так і на адзін з іх. А вось Дзяржаўны 
сімфанічны аркестр Рэспублікі 
Беларусь на чале з Аляксандрам 
Анісімавым застанецца на сцэне ўвесь 
час. “Такі вось сімфанічны марафон”, – 
каментуе падзею маэстра.

Французскі  
Бетховен у Мінску
Адной з разынак будучага сезона 

стане прыезд у Мінск 24-гадовага 
французскага піяніста Люка Дэбарга, 
які атрымаў сусветную вядомасць 
на нядаўнім ХV конкурсе імя 
Чайкоўскага. Як расказаў “Народнай 
Волі” кіраўнік Дзяржаўнага камернага 
аркестра Рэспублікі Беларусь Яўген 
Бушкоў, Дэбарг стаў вучыцца іграць 

на фартэпіяна толькі ў 11 гадоў 
(вельмі позна для піяніста), а ў 15 
гадоў вырашыў паступіць у Парыжскі 
ўніверсітэт. Прычым адразу на два 
факультэты: тэхнічны і літаратурны. 
Толькі калі яму споўнілася 20 гадоў, 
Дэбарг зразумеў, што не можа без 
фартэпіяна, і вярнуўся да заняткаў. 
Ніхто са сваякоў (акрамя бабулі) не 
падтрымлівае Люка (сваякі Бетховена 
таксама не разумелі яго). Ён не мае 
ўласнага фартэпіяна, таму кожны дзень 
вымушаны шукаць, дзе займацца. 
Трапіўшы на конкурс Чайкоўскага, 
Дэбарг першы раз у жыцці іграў з 
аркестрам. Ды так перахваляваўся, 
што пазней, каб зняць энергетычнае 
напружанне, вярнуўся ў нумар і 
некалькі гадзін іграў сам для сябе джаз. 
Магчыма, менавіта з-за адсутнасці 
вопыту ён атрымаў у Маскве толькі 
чацвёртую прэмію. Хоць дагэтуль на 
мінскім конкурсе яго нават не пусцілі 
ў другі тур…

31 кастрычніка Дэбарг прывязе 
ў сталіцу Беларусі праграму, з якой 
выступаў у Маскве. Прычым Бушкоў 
заманіў Люка досыць проста – падышоў 
да яго падчас конкурсу і сказаў: “Мяне 
не цікавіць, якую прэмію вы атрымаеце. 
Я хачу, каб вы выступілі ў Мінску”. 

Цяпер Бушкову ўвесь час тэлефануюць 
замежныя менеджары і просяць 
падказаць тэлефон французскага 
самародка.

«песня пра долю» – 
некамерцыйны 

праект?
Народны аркестр імя Жыновіча 

пакажа адразу некалькі праграм, 
прысвечаных памяці выбітных творцаў. 
На 10 лістапада запланаваны канцэрт-
мемарыял Рыгора Барадуліна і генадзя 
Бураўкіна “Струны сэрца чыстага”. 
“Гэта два нашы лепшыя паэты”, – 
упэўнены мастацкі кіраўнік і галоўны 
дырыжор калектыву Мікалай Казінец. 
У першым аддзяленні прагучаць песні 
на вершы гэтых паэтаў. У другім – 
“Полацкія пісьмёны” айчыннага 
кампазітара Андрэя Мдзівані. “І 
Барадулін, і Бураўкін нарадзіліся блізка 
ад полацкага краю. Мяркую, гэты твор 
будзе да месца”, – кажа Казінец.

А 19 снежня адбудзецца канцэрт, 
прысвечаны 85-годдзю самога аркестра. 
На ім Казінец плануе паказаць асобныя 
фрагменты з праектаў, што аркестр ладзіў 
разам з кампазітарам Ларысай сімаковіч 

(дарэчы, колішняй ўдзельніцай 
легендарнай “Майстроўні”). Разам 
яны ўвасобілі на сцэне мулявінскіх 
“Гусляра” і “Песню пра долю”, “Дзень 
Максіма Багдановіча” (прычым ролю 
славутага паэта ўвасабляла жанчына 
– зорка Купалаўскага тэатра святлана 
Зелянкоўская), а таксама “Люцыяна 
Таполю” Максіма Танка. Амаль усе 
праекты прайшлі ўсяго адзін раз і 
больш не паўтараліся. А для пастаноўкі 
новых праектаў патрэбна занадта 
шмат сродкаў. Дарэчы, як прызнаўся 
Мікалай Казінец, філармонія падавала 
заяўку для паказу “Песні пра долю” на 
“Славянскім базары”, але безвынікова: 
“Нам сказалі, што гэта некамерцыйны 
праект”. 

Зала пад адкрытым 
небам

У ліпені наступнага года філармонія 
плануе адкрыць сваю трэцюю пляцоўку. 
Але калі дзве першыя (Вялікая і Малая 
залы) размешчаны пад дахам, дык трэцяя 
будзе на вуліцы. “Паставім 500 крэслаў і 
будзем іграць пад адкрытым небам”, – 
кажа дырэктар філармоніі Аляксандр 
Гарбар. Праўда, месца пляцоўкі яшчэ 
не вызначана. Адзін з варыянтаў – 

плошча перад будынкам установы, якая 
глядзіць на праспект Незалежнасці. 
Але гул машын можа перашкаджаць 
канцэртам. Таму, хутчэй за ўсё, крэслы 
паставяць з супрацьлеглага боку.

Яшчэ адна навінка – плазменны 
экран, што з’явіцца перад філармоніяй. 
“Мы дзесяць год жылі гэтай ідэяй, – 
кажа Гарбар. – Але не маглі ўзгадніць 
праект. Тым часам адна расійская 
кампанія шукала месца, дзе бы 

ўсталяваць светадыёдны экран. Мы 
пераканалі іх, што лепшай пляцоўкі 
не знайсці. У выніку яны плацяць нам 
за арэнду, а мы паказваем праз экран 
уласную рэкламу”. Паводле слоў 
Гарбара, усяго павінна з’явіцца пяць 
такіх экранаў: ля філармоніі, цырка, 
яшчэ тры ў іншых частках горада. 
Цяпер філармонія вядзе перамовы, каб 
праз экраны можна было паказваць 
самыя аншлагавыя канцэрты.

Што яшчэ можна будзе ўбачыць  
на сцэне філармоніі?

14 верасня – канцэрт да 140-годдзя з дня нараджэння выбітнага літоўскага 
кампазітара Мікалоюса Чурлёніса. З сольнай праграмай выступіць яго ўнук – 
літоўскі піяніст Рокас Зубовас.

10 кастрычніка – Дзень адчыненых дзвярэй. Трапіць на канцэрт 
сімфанічнага аркестра можно будзе бясплатна.

У маі 2016 года будзе ўрачыста адзначана 60-годдзе кампазітара Канстанціна 
Кузняцова. Прагучыць яго сюіта “Вітаўт”, напісаная на аснове аднайменнага 
балета і прысвечаная дзейнасці вялікага князя літоўскага. Чаму сюіта, а не 
сімфонія? “Кузняцоў і так напісаў шмат сімфоній, хопіць!” – жартуе Аляксандр 
Анісімаў.

Максім ПЛОТНIКАЎ.

Не ПРАПУСціце!

НеСТАНДАРТ

51 кот,  
19 собак

Во дворе одного дома
Людмила Сергиевич живет в частном доме в поселке Боровуха недалеко  

от Новополоцка. На своем участке женщина содержит 19 бездомных собак и 51 кота.
Такая необъемная любовь к животным нравится далеко не всем жителям поселка.  

На днях Людмилу пригласили на встречу с местными властями… 
Корреспондент «Народной Воли» встретился с любительницей животных.

Людмила работает продавцом 
на городском рынке. В Боровуху 
из Новополоцка Людмила пере-
ехала вместе с мамой девять лет 
назад. Животным женщины 
помогают не первый год. 

– Сначала у нас появилась 
собака и несколько кошек, – рас-
сказывает Людмила Сергиевич 
о том, как завела первых питом-
цев. – Знакомые попросили прию-
тить на пару недель, но потом про 
животных забыли. А усыпить или 
выбросить их на улицу я не смогла. 

Вспоминать о том, как дер-
жала котов и собак в городской 
квартире, Людмила не хочет. 
Проблем с соседями хватало. 
Чтобы не ругаться, Людмила с 
мамой купили дачный участок 
под Новополоцком. 

– В городе, конечно, не такое 
количество котов и собак у нас 
было, – рассказывает Людмила. 
– Их со временем все больше ста-
новилось. То под машину кошка 
попадет и лежит на дороге, то 
специально мне люди в мешках 

животных через забор подбрасыва-
ли. А я не могу мимо пройти…

С новыми соседями Людмила 
договаривается как может. В 
основном люди настроены друже-
любно. Кто-то калитку поможет 
поставить, кто-то трубу в колонке 
поменяет. Многие даже подкарм-
ливают многочисленных сосед-
ских кошек.

Правда, находятся и недо-
вольные. Некоторые жалуют-
ся на то, что собаки бегают по 
чужим огородам. Хотя, по сло-
вам Людмилы, собаки дальше ее 
участка не выходят.

– Некоторые жалуются на 
шум: мол, по ночам лай слышен, 
– говорит Людмила. – Но в 10 
вечера все собаки уже спят…

Практически весь свой зара-
боток Людмила Сергиевич тратит 
на питание и медикаменты для 
животных. Признается, что про-
кормить такую ораву – дело хло-
потное. Часто приходится даже в 
чем-то отказывать себе. Смотреть 
за котами и собаками раньше 
помогала мама, но в последнее 
время у женщины начались про-

блемы со здоровьем. Слава Богу, 
есть несколько волонтеров, кото-
рые привозят еду, выгуливают 
собак, оказывают медицинскую 
помощь. 

– Все питомцы привиты, – 
говорит Людмила. – Если кого-
то с улицы подбираем – в первую 
очередь или сами смотрим, или к 
ветеринару отвозим.

Несколько раз женщина обра-
щалась в местные приюты для 
бездомных животных с просьбой 
принять хотя бы часть кошек или 
собак. Но везде слышала отказ. А 
в благотворительном обществен-
ном объединении «Здравствуй, 
мир» Людмиле и вовсе предложи-
ли усыпить животных. 

– обращаются к вам с прось-
бами взять собаку или кота в 
добрые руки? – интересуюсь у 
хозяйки участка.

– Найти хороших людей очень 
трудно. Если щенка еще могут 
взять, то взрослый пес никому не 
нужен! Для забавы только ищут… 
Многих вообще пристроить невоз-

можно, есть же слепые собаки и 
коты, с травмами конечностей, 
беззубые… 

– Для забавы – это как?
– Звонит мне недавно девуш-

ка и говорит: «Мне срочно нужен 
котенок! Можете ли прямо сей-
час его привезти?» Я поинтересо-
валась, почему такая срочность. 
Оказалось, что сейчас она с 
маленьким ребенком сидит дома и 
умирает от скуки! Если люди обра-
щаются и просят животных на 
время, как в аренду, я отказываю, 

а меня потом обвиняют, что я не 
хочу отдавать собак или котов! С 
такими людьми я никаких дел не 
имею… Хотя с таким количеством 
питомцев уже возникают пробле-
мы. Открыть и зарегистрировать 
приют для животных я не могу – 
нужна большая территория.

По словам Людмилы, в нашей 
стране отношение людей к без-
домным животным оставляет 
желать лучшего. И оно не изме-
нится, пока этой проблемой не 
займется местная власть. 

Недавно информация о 
животных на дачном участке в 
Боровухе попала в интернет. По 
словам Людмилы Сергиевич, 
после этого на нее обрушился ряд 
негативных комментариев. Кроме 
того, ее пригласили на беседу в 
местный сельсовет. 

– С председателем сельсовета 
мы спокойно поговорили, – расска-
зывает Людмила. – Мне предло-
жили зарегистрировать животных 
и платить за них! Правда, доку-
ментально пока не решили, какую 
именно сумму. Я ведь в частном 
секторе живу, за что я должна 
платить? И если все-таки придет-
ся платить – я разорюсь! И так из 
долгов не вылезаю… 

С деньгами у Людмилы дей-
ствительно сложно. Она даже 
начала поиски второй работы. 
Чтобы поставить забор с внешней 
стороны улицы, пришлось взять 
кредит. Соседи в свою очередь 
требуют, чтобы Людмила поста-
вила ограждение по всему участку.

По словам Людмилы, на 
сегодняшний день она и ее питом-

цы оказались в сложной ситуа-
ции. Решить проблемы силами 
нескольких девушек-волонтеров 
пока не получается.

– Тот же забор поставить 
сама не смогу – помощь нужна, 
– вздыхает Людмила Сергиевич. 
– К тому же у мамы проблемы 
со здоровьем случились, в больницу 
на некоторое время придется поло-
жить. Но и животных я не могу 
бросить или убить…

Роман ВАСЮКОВИЧ.
Фото автора.



Детство 
– В хоккей я пришел не сразу, 

уже в школе, когда учился в первом 
классе. А детство было, наверное, 
обычным, как у всех. В четырех-
пятилетнем возрасте у меня были 
товарищи, их звали Шурик (фами-
лию подзабыл) и Сергей Зубик. 
Мы много играли во дворе, мой 
старший брат Вадим тоже иногда 
к нам подключался. Шурик был 
маленьким хитрым мальчишкой, 
Серега – попроще. Потом появи-
лись новые друзья. Одного из них 
звали Виталик. С ним у нас посто-
янно возникали какие-то детские 
мечты – купить, например, игру «За 
рулем». Или что-то типа гонок на 
мотоциклах. Она походила на «За 
рулем», но стоила дороже – 25 или 
26 рублей. 

Мы с Виталиком разработали, 
скажем так, бизнес-план: собрать на 
эту сумму пустых стеклянных буты-
лок, сдать их и приобрести-таки 
игру. И, чтобы воплотить нашу меч-
ту в жизнь, создали с ним неболь-
шую «фирму». Кстати, когда мы 
собирали бутылки, у нас даже слу-
чались стычки с «конкурентами» – 
пожилыми людьми, которые также 
занимались подобным промыслом. 

…Старший брат и старшая 
сестра нам тоже помогали – Вадим 
и Анжела давали иногда по рублю-
два. В итоге мы накопили необходи-
мую сумму и купили игру, стоившую 
26 рублей. На то время это была моя 
самая большая и ценная покупка. 

…Я никогда не любил ходить в 
детский сад. И хотя он находился 
буквально через дорогу, мама всег-
да отводила меня туда кричащего 
и плачущего. Я в детстве не особо 
любил общаться с детьми – был, 
наверное, типа волка-одиночки. 
Угрюмый. Даже не знаю почему… 
Поэтому плакал, когда меня остав-
ляли в детском саду. Вероятно, при-
чина в том, что был сильно привя-
зан к родителям, брату, сестре и не 
мог оставаться без них. 

Кроме того, у нас в садике были 
жесткие и даже жестокие воспитате-
ли. Возможно, я был крайне непо-
слушным ребенком, либо причина 
в чем-то ином, однако меня часто 
таскали за уши. Даже не так: одна 
воспитательница таскала за уши, а 
другая – била линейкой по пальцам. 
Порой мама даже ходила в сад и 
давала им втык за то, что они так 
ко мне относились: очень часто я 
приходил домой с надорванными 
мочками ушей – воспитательница 
не просто таскала за уши, а одновре-
менно выкручивала их… То есть в 
детском саду мне пришлось пройти 
школу небольшого садизма… 

Школа 
– Потом жизнь нас с 

Шуриком, Серегой, Виталиком 
разбросала. Я пошел в среднюю 
школу №7, что на проспекте 
Пушкина, хотя Вадим и Анжела 
учились в 38-й, рядом с домом. 
Сначала мы с мамой отправились 
в СШ №38 – то ли к завучу, то 
ли к директору или директрисе, 
точно не помню, но меня не при-
няли. Маме объяснили, что не 
могут этого сделать, поскольку в 
школу берут с семи – я же родил-
ся в ноябре, в сентябре мне было 
шесть лет. Однако причина, скорее 
всего, заключалась в другом: здесь 
учился Вадим, и в плане поведения 
репутация у него была не самой 
положительной. Думаю, это обсто-
ятельство и стало определяющим, 
почему меня не взяли: нашли фор-
мальный повод, чтобы отказать. 
Но если бы мне уже исполнилось 
семь лет, то никуда они не делись 
бы. В 126-ю школу меня также не 
приняли, и в итоге я попал в 7-ю. 
Она тоже располагалась рядом, но 
немного дальше – относилась к 
другим домам, расположенным по 
улице Янки Мавра. 

От 1 сентября отложилось в 
памяти только то, что нас, перво-
клашек, фотографировали, а у 
меня в руках был букет гладиолу-
сов. Помню, когда ходил в детский 
сад, то очень хотел в школу. Хотя 
и брат, и сестра говорили, что я 
глубоко заблуждаюсь и потом буду 
жалеть о том, что хожу в школу, а 
не в садик. В ответ Вадим и Анжела 
слышали: «Ненавижу детский сад, 
ненавижу воспитателей, которые 
таскают меня за уши и линейками 
колбасятся!»

Моя первая учительница, 
Подофалова Лилия Николаевна, 
хорошо ко мне относилась – воз-

можно, я даже был ее любимчиком. 
Но, как и у брата, у меня име-
лись проблемы с дисциплиной. 
Мне постоянно делали замечания 
за разговоры на уроках, за поведе-
ние на переменах, однако в плане 
учебы никаких проблем никогда 
не возникало. Учительница часто 
говорила о моем поведении родите-
лям, и за это мне влетало… 

Футбол? Картинг? 
Хоккей! 

– До хоккея увлекался футбо-
лом и картингом. Хотя и не исклю-
чаю, что футбол и хоккей какое-то 
время шли параллельно. А картинг, 
в секцию которого записался в сен-
тябре с началом занятий в школе, 
родители совершенно не одобри-
ли. Даже не помню, почему решил 
пойти на картинг – наверное, кто-
то из приятелей или однокласс-
ников пригласил. Прозанимался 
месяц-два, не больше: мама не 
поддержала эту идею, поскольку 
приходилось далеко ездить – поч-
ти через весь город. Кроме того, 
тренировки проводились вечером, 
то есть возвращался домой всег-
да затемно. Иногда приходилось 
отправляться и на Боровую – это 
вообще за чертой Минска. Когда 
же время приблизилось к зиме и 
темнеть стало совсем рано, мама 
категорически запретила мне зани-
маться картингом. 

«Мы тактично объяснили сыну, 
что не сможем сопровождать его в 
Зеленый Луг, – вспоминает мама 
Тамара Гавриловна. – Да и не прак-
тиковалось это в те годы. Руслан 
все понял и через какое-то время 
сообщил, что уже поступил в хок-
кейную школу. Я спросила: «А где 
она располагается?» – «Во Дворце 
спорта». Разумеется, никаких воз-
ражений ни со стороны папы, 
Альберта Викторовича, ни с моей 
не последовало – центр города и от 
дома недалеко». 

– С наступлением зимы я 
решил научиться кататься на конь-
ках. Однако нормальных коньков 
не имел, да и в магазинах с ними 
наблюдался серьезный напряг – в 
продаже были только коротень-
кие коньки с невысокими, как у 
конькобежцев, ботинками. Помню, 
отправился как-то в них на каток, 
но голеностопы такие ботинки 
совершенно не держали, поэтому 
мне жутко не понравилось – у меня 
почти ничего не получилось.

Выйти из создавшейся ситуа-
ции помог случай. Однажды раз-
говорился с Анжелой на эту тему, 
и ее тогдашний бойфренд Володя 
Цынкевич сказал, что у него то ли 
есть настоящие хоккейные конь-
ки, то ли он может их достать. И 
Володя принес мне чехословацкие 
«Ботас» – на то время, пожалуй, 
лучшие коньки, которые можно 
было купить в Советском Союзе. 
Предел роскоши! Они, правда, 
были 43-го размера, а какая стопа 
у семилетнего ребенка, догадаться 
нетрудно: мне приходилось под-
кладывать в ботинок газеты, наде-
вать несколько пар носков. Но как 
только вышел в этих коньках на 
лед – сразу поехал! Все получилось 
само собой – в «Ботасах» научился 
кататься буквально за два дня.

Когда научился кататься, или 
Володя Цынкевич, или братела, 
точно не помню, подарил клюш-
ку «Эфси» – на тот момент тоже 
предел мечтаний. И однажды один 
из одноклассников сказал мне и 
моему другу Диме Расовскому: «А 
почему мы играем где получится? 
Я занимаюсь в школе возле Дворца 
спорта. Поехали со мной, на конь-
ках вы держитесь вроде уверенно». 

Тренером СДЮШОР-12 был 
Алексей Сергеевич Цуриков. Он 
посмотрел, как мы катаемся: по его 
словам вышло, что чуть ли не луч-
ше всех! Алексей Сергеевич сразу 
предложил нам заниматься хокке-
ем, определив Диму в нападающие, 
а меня – в защитники. 

– Я плотно увлекся хоккеем, 
но пока все было на любительском, 
скажем так, уровне. Команды же 
создавались с четвертого класса. То 
есть четыре года я отучился в СШ 
№7, а уже с пятого класса перешел 
в 23-ю школу – там организовался 
хоккейный спецкласс. В этой шко-
ле было три хоккейных спецкласса: 
два нашего года рождения и один 
– ребята на год старше. Также был 
спецкласс пловцов, футболистов. И 
все, по-моему. 

В те годы мама работала инже-
нером, папа – начальником про-

изводства. Жили скромно, а хок-
кей – занятие не из дешевых. Но 
выручало то, что амуницию, клюш-
ки выдавали в спецклассе бесплат-
но: в те годы Советский Союз еще 
довольно крепко стоял на ногах. По 
большому счету единственное, за 
что надо было платить, – это когда 
отправлялись в поездки. 

«Руслан с детства был очень 
внимательным, – говорит Тамара 
Гавриловна. – Из каждой поездки 
он обязательно что-нибудь привоз-
ил. Причем не безделушку, а нуж-
ную в хозяйстве вещь: шкатулку, 
нож, терку… К сладкому всегда был 
равнодушен, а вот дорогие игрушки 
жаловал. И относился к ним крайне 
бережно. Между прочим, игрушки 
Руслаши перешли по наследству к 
детям Анжелы, я им сказала, чтобы 
они берегли их так же, как это делал 
их дядя». 

«юность»
Талантливого паренька из 

СДЮШОР-12 не могли не заме-
тить в минской «Юности» – шко-
ле, громко заявившей о себе на 
весь Советский Союз. 

«Однажды ко мне подошел 
Сергей Красновский и сказал, что 
у него на примете есть одаренный 
парень, зовут Руслан Салей, посмо-
три, дескать, на него, – вспомина-
ет Эдвард Милушев, работавший 
тогда тренером в школе «Юности». 
– И действительно, беглого взгля-
да хватило, чтобы понять: у маль-
чишки незаурядный талант. Плюс 
потрясающее трудолюбие. Я при-
гласил Руслана в «Юность». Он 
согласился, но через некоторое вре-
мя перестал посещать тренировки. 
По забавной, казалось бы, причи-
не: не хочу, мол, изменять прежним 
товарищам, тренеру. Однако лично 
я увидел в этом проявление край-
не ценных человеческих качеств – 
верности, порядочности... Если не 
изменяет память, больше месяца 
ушло на то, чтобы убедить Руслана 
в ошибочности принятого реше-
ния. В конце концов Салей понял, 
что, во-первых, переходом в нашу 
школу он никоим образом не пре-
дает друзей, а во-вторых, перед ним 
открываются куда более широкие 
перспективы... » 

– В пятом классе нас, Виталика 
Довгаля и меня, пригласили в 
«Юность» – школу уровнем выше, 
нежели СДЮШОР-12. По-моему, 
возможность попасть в «Юность» 
имелась также у Димы Расовского, 
но потом его почему-то отцепи-
ли. Короче, хотели переманить 
меня и Довгаля. Но поскольку в 
СДЮШОР-12 мы все крепко 
дружили, то не имели морально-
го права предать своих и перейти 
в другую спортивную школу – у 
нас существовала неофициаль-
ная вражда между классами. Дело 
в том, что мы часто играли даже 
не с ровесниками, а с ребятами из 
«Юности» 1975 года рождения: они 
нас постоянно побеждали, оттого и 
изображали из себя эдаких «звезд-
ных». За это мы их и недолюбли-
вали. 

Когда нас туда позвали пер-
вый раз, мы наотрез отказались. 
Нас долго уламывали, Эдвард 
Милушев приходил домой, часами 
разговаривал со мной, родителя-
ми. Но я отказался. Коллектив в 
СДЮШОР-12 был сплоченный, 
хотя градация по авторитету в 
классе имелась – слабый игрок не 
мог «качать права» против сильно-
го. Нет, «дедовщиной» это назвать 
нельзя – был костяк, который 
руководил остальной командой. 

В «Юности» же, куда меня звали, 
в этом плане наблюдался полный 
беспредел. Там было все настолько 
неорганизованно, что любой мог 
подойти к тебе и послать на три 
известные буквы. Ты же в ответ 
ничего сделать не мог – в против-
ном случае тебя начинали наказы-
вать, называть хулиганом… 

…Когда первый раз пришел 
в спецкласс «Юности» и в мой 
адрес посыпались всякие словес-
ные гадости, я, естественно, начал 
драться. Разумеется, меня стали 
наказывать, что сильно бесило, да 
и друзей тоже больше не станови-
лось. А учитывая, что между клас-
сами и так существовала непри-
язнь, перейдя из СДЮШОР-12 в 
«Юность», ты автоматически попа-
дал в «гнездо врагов», с которыми 
приходилось уживаться… Первая 
попытка мне не удалась: пробыл 
в спецклассе «Юности» какое-то 
время, а потом ушел. 

…Но вскоре все-таки оказал-
ся в «Юности». У нас в команде 
начались какие-то разлады, и меня 
пригласил съездить с «Юностью» 
на турнир в Днепропетровск 
помощник Милушева Владимир 
Ярославович Король – в коман-
де не хватало игроков, поехал не 
только я, еще несколько ребят из 
СДЮШОР-12. После его заверше-

ния Король вновь порекомендовал 
меня Милушеву. Но тот, как пока-
залось, начал меня «поддушивать»: 
«Вот, перешел бы раньше, уже 
играл бы в первой пятерке, а сей-
час – в четвертую едва попадаешь». 
Думаю, где-то в глубине души он 
затаил на меня небольшую личную 
обиду. Хотя могу и ошибаться – в 
том возрасте сложно четко расста-
вить акценты. 

почти 
по-взрослому 

– Мой первый гол? Не ска-
жу, была ли это моя первая шай-
ба вообще, но помню, что, когда 
СДЮШОР-12 играла с «Юностью», 
я забил в одном из важных поедин-
ков – по-моему, во встрече за зва-
ние чемпиона Минска. Ну да не 
суть. «Юность» играла годом моло-
же, это был какой-то решающий 
матч, и при счете 4:4 я, защищав-
ший цвета СДЮШОР-12, забро-
сил победную шайбу. В тот момент 
счастье меня переполняло, и я был 
готов поделиться радостью со все-
ми партнерами, а также с теми, кто 
болел и переживал за нас. 

И в те годы, и в последующие 
самой преданной моей болельщи-
цей оставалась мама – папа при-
ходил на матчи реже: работал боль-
ше, потому и свободного времени у 
него было меньше. А мама – ярый 
болельщик с самого детства, она 
присутствовала на всех моих играх: 
с трибуны всегда был слышен 
ее голос. В этом плане она меня 
очень сильно поддерживала. А вот 
Вадим и Анжела мои детские матчи 
частенько игнорировали, если это 
только не были какие-то принци-
пиальные и важные поединки. 

«Я старалась не пропускать ни 
одной игры с участием Руслана, 
– вспоминает Тамара Гавриловна. 
– Поначалу располагалась сразу 
за бортиком – малышей тяжело 
было рассмотреть с трибуны. А еще 
всегда готовила трехлитровую бан-
ку морса – клюква плюс лимон. 
Правда, Милушев как-то попро-
сил, чтобы приносила этот напиток 
после матча, а то ребята выпивали 
все уже в первом перерыве, оттого 
им сложнее было играть во втором 
и третьем периодах».
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Время неумолимо. Уже четыре года прошло со дня той страшной трагедии, когда погибла  
вся хоккейная команда «Локомотив» и вместе с ней – один из самых ярких, самых талантливых,  

самых перспективных белорусских хоккеистов Руслан Салей. 
Напомним, что через год после трагедии в минском издательстве «Медисонт» вышла книга журналиста 

Сергея Олехновича «Просто лучший. Simply the Best» о хоккеисте Руслане Салее, отрывки из которой  
мы предлагаем сегодня читателям «Народной Воли». Идея совместного проекта возникла у двух друзей – 

Салея и Олехновича – в 2003 году, когда защитник белорусской сборной первым из отечественных игроков 
дошел до финала Кубка Стэнли – в составе «Анахайма». Но безжалостная действительность такова, что  

ни Руслан, ни Сергей свою книгу так и не увидели. Салей вместе со своей командой «Локомотив» (Ярославль) 
погиб в авиакатастрофе 7 сентября 2011 года, а Олехнович, писавший книгу к годовщине этой трагедии,  

ушел из жизни 27 июля 2012 года. Вот такая несправедливость, вот такой рок… Но у нас остается память.

Просто лучший
Тамара Гавриловна Салей о сыне: 

– Со дня трагедии прошло 
довольно много времени, но не 
могу и не хочу говорить и думать 
о сыне в прошедшем времени: 
Руслаша для меня по-прежнему 
живой, он просто находится 
где-то далеко, но непременно 
приедет погостить, как делал 
это, начиная с 1995 года, каж-
дое лето. Видимо, это какая-то 
самозащита: я как не смогла 7 
сентября принять весть о смерти 
Руслана, так до сих пор не вос-
принимаю случившуюся в аэро-
порту Туношна трагедию. И если 
вдруг откуда-то издалека начина-
ет возникать мысль, что Руслаша 
погиб, появляется резкое, вплоть 
до истерики, отторжение: нет!.. 
Нет!.. И еще раз – нет!!! Нет, и 
не может этого быть!.. Я все так 
же жду его звонка с привыч-
ным вопросом: «Привет, ма! Как 
дела?» И как же давно не слышу 
его голоса… 

Я не могу понять, как это 
могло случиться. Тысячи вопро-
сов: как, зачем, почему и за что 
забрали у меня моего любимо-
го сынулю, моего «киндера», 
«поскребыша», как я его очень 
часто называла? Ответа на них 
нет и никогда не будет… 

7 сентября 2011 года все пере-
вернулось за считанные минуты, 
потускнело до неузнаваемости, 
пропало желание жить. Как жить 
без моего любимого Русланчика, 
за которого мы все всегда боле-
ли и переживали, радовались и 
огорчались? Который всегда был 
с нами. О сыне могу говорить 
только в превосходной степени, 
хотя, конечно же, у него, как у 
каждого человека, были недо-
статки. Но нынче они кажутся 
настолько незначительными, что 
вспоминать о них не хочется. И я 
не стану этого делать. 

Руслаша был третьим ребен-
ком в нашей семье. Вадим стар-
ше его на двенадцать лет, Анжела 
– на десять. Руслан рос в окру-
жении взрослых и сам быстро 
взрослел. Оттого уже в детстве 

был спокойным, не по годам рас-
судительным, очень аккуратным, 
хотя немного замкнутым. Он сам 
выбрал свой жизненный путь – 
никто не водил его за руку, не 
направлял. 

Руслаша сделал себя сам – 
никто ни в чем ему не помогал: 
не было ни блата, ни протекции, 
ни «мохнатой лапы». Все, чего 
он добился в жизни, достигнуто 
его трудом, потом и кровью. Еще 
школьником он поставил перед 
собой цель играть в НХЛ. И 
Руслан ее достиг! Хоккей был для 
него и любимой работой, кото-
рую Руслаша обожал и относился 
к ней со всей ответственностью, 
и хобби. 

Хоккей – это игра муже-
ственных, смелых, выносливых 
и несгибаемых мужчин. И мой 
сын был именно таким. Эрнест 
Хемингуэй как-то сказал: «Спорт 
учит честно выигрывать, спорт 
учит с достоинством проигры-
вать. Итак, спорт учит всему – 
учит жить». Это все – о Руслане. 
Хоккей научил его достойно 
жить. Научил, как преодоле-
вать трудности, как добиваться 
поставленной цели, как бороть-
ся и побеждать. Повторюсь: все, 
чего сын достиг в своей корот-
кой жизни, он добился сам – 
через тяжелый труд, пот и кровь. 
Профессиональная карьера была 
смыслом его жизни номер один, 
но только до той поры, пока не 
появилась семья. И тогда семья 
заняла главенствующее место в 
жизни Руслаши, особенно после 
рождения детей.

Алексис, Александро и Эйва 
были для него всем. Он делал все, 
чтобы дети материально ни в чем 
не нуждались, ну а любви, ласки, 
заботы и доброты папа и мама 
дарили им столько, что многим и 
не снилось. Руслан был прекрас-
ным отцом, очень хотелось бы, 
чтобы дети всегда помнили свое-
го папу. Уверена, так оно и будет 
– об этом позаботится Бэтанн. 
Благодаря поддержке родных, 

близких и знакомых эта малень-
кая хрупкая женщина выстояла 
перед обрушившимся на ее плечи 
горем, не упала, не сломалась. Но 
никому, кроме Бэтанн, не извест-
но, каких сил ей стоило пережить 
гибель любимого мужа, как ей 
трудно… Тяжело не просто пере-
живать горе, а переживать его 
все время, постоянно. Дай Бог ей 
силы, терпения, выдержки, жен-
ской мудрости все это вынести 
и вырастить деток, достойных их 
папы.

«Жизнь – гора: поднима-
ешься медленно, спускаешь-
ся быстро», – написал Ги де 
Мопассан. Да, жизнь – действи-
тельно гора. Каждый поднимает-
ся по своей тропе вверх. И доро-
га у каждого своя: прямая или 
извилистая, широкая или узкая, 
светлая или темная, пологая или 
крутая, ведущая на простор или в 
тупик. И каждый должен осилить 
собственный жизненный путь, а 
Руслан не достиг своей вершины 
– его жизнь оборвалась на полпу-
ти… Оборвалась жизнь дорогого 
нам человека, который, стремясь 
вперед, оберегал всех членов сво-
ей семьи. 

Поднимаясь вверх по сво-
ей дорожке, Руслану надо было 
думать не только о собственной 
безопасности, но и страховать 
жизнь бесценных сердцу людей – 
жены и деток. И страховка была 
нужна сверхнадежная. Внезапная 
смерть основного защитника 
семьи разорвала эту страховоч-
ную связь, ударила наотмашь по 
супруге, дочерям, сыну… Как же 
тяжело было Бэтанн выдержать 
этот неимоверной силы мораль-
ный удар, не упасть и не потянуть 
за собой осиротевших в одно 
мгновение ни в чем не повинных 
детей… За что такая кара? Чем 
дети провинились? Ни на один 
вопрос ответа тоже нет…

Боль снова поднимается 
откуда-то из глубины души, серд-
це разрывается, слезы застилают 
глаза… Господи, ну почему ты 

забрал от нас любимого сына, 
любимого мужа, любимого отца, 
любимого брата?! И сделал это 
на самом взлете, ведь Руслану не 
исполнилось и 37 лет… Почему 
ты оставил родителей без сына, а 
детей без отца? Почему?! Он ведь 
так любил Алексис, Александро 
и Эйву! И младшая его доченька, 
Эйвочка, которой 16 марта 2012 
года исполнился всего годик, не 
будет помнить папу… За что такое 
испытание, такое наказание нам? 

Руслан был исключительным 
сыном – добрым, заботливым, 
внимательным. Разве можно 
забыть его первые письма из Лас-
Вегаса? Они были полны люб-
ви, доброты и заботы о родных, 
оставшихся в Беларуси. Он ску-
чал по дому, переживал за нас. 
Все его письма из США я храню 
и иногда перечитываю. Не могу 
поверить, что больше никог-
да по случаю приезда «нашего 
американца» мы не соберемся 
всей нашей большой семьей за 
обеденным столом… Неужели я 
больше не приготовлю Руслаше 
его любимые вареники и кута-
бы? Не могу поверить, что он 
не переступит порог своего дома 
– калифорнийского и минского. 
Он всегда говорил: «У меня два 
дома – Беларусь и Калифорния». 

Руслан очень любил жизнь! 
Он так любил нас всех! Нет, пове-
рить в его смерть невозможно. 
Его гибель – это ночной кошмар, 
который стал явью… И гроб с 
телом моего любимого сыночка 
вспоминаю как страшный сон. 
На непохожее и незнакомое лицо 
Руслана смотреть не могла – 
смотрела только на портрет. Но 
трогала его руки, а они, всегда 
до этого такие теплые, добрые 
и ласковые, были холодными… 
Господи, за что?! Похороны 
помню очень смутно: нескон-
чаемый поток людей с цветами 
и траурными венками, кладби-
ще… Больше всего потряс венок 
от болельщиков – небольшой, 
скромный, с двумя свечами в 

центре и надписью: «Великому 
Руслану от болельщиков». 
Неподдельная искренность при-
сутствовала в каждом слове на 
черной ленте. 

Руслаша всегда и везде был 
независимым, он ни под кого не 
подстраивался, не лебезил, но и 
на рожон не лез – оставался спо-
койным, выдержанным, рассуди-
тельным, ироничным, честным и 
порядочным человеком. А еще к 
нему всегда льнули дети – чем-
то, значит, он был для них при-
тягательным, чем-то располагал 
к себе. Для меня ответ очевиден: 
своей добротой.

Есть такое высказывание: 
«Счастливые обстоятельства 
создают друзей, печальные – 
испытывают их». Почему такое 
испытание выпало на долю род-
ных, близких, друзей, товарищей 
и тысяч болельщиков этих, не 
побоюсь высокопарного слова, 
легендарных мальчиков, погиб-
ших на взлете в ярославском 
аэропорту? Почему, чтобы стать 
легендарными, надо было погиб-
нуть? Как же жестока судьба! Как 
хоть чуть-чуть унять боль, сле-
зы, печаль, раздирающую душу в 
клочья, в ошметки?.. 

Слезы, слезы, слезы… 
Внучка Виктория как-то сказа-
ла: «Бабушка, не плачь, это твой 
крест, и тебе его надо нести». – 
«Викочка, он – неподъемный». 
– «Не можешь поднять, тащи». 
Тащу, но как же тяжел этот крест 
потери…

А еще обратила внимание, 
что цифра 7 в короткой жиз-

ни моего младшего сына была 
непростой, магической и какой-
то контрольной, начиная со дня 
рождения и до последнего дня:

1974 – год рождения; 
СШ №7 – в эту минскую 

школу он пошел в первый класс; 
7 января 1993 года – переход 

в минское «Динамо»; 
7 октября 1996 года – дебют 

в НХЛ; 
7 ноября 1997 года – первая 

шайба в НХЛ; 
после 7 баллов по системе 

«гол + пас» наступал застой в 
наборе результативных очков; 

171 балл в 777 матчах регу-
лярных чемпионатов НХЛ; 

917 матчей в регулярных чем-
пионатах НХЛ; 

77 матчей за сборную 
Беларуси; 

7 сентября 2011 года – самая 
черная «семерка», поставившая 
точку в жизни Руслаши.

…Теперь я понимаю смысл 
выражения: «жизнь разделилась 
на «до» и «после». У меня она 
разделилась на до 7 сентября 2011 
года и после… Если «до» была 
жизнь, полная желаний, светлая 
и радостная, то «после» она слов-
но остановилась, затянулась тем-
ными тучами печали, горя, слез, 
огромной душевной боли. Я поч-
ти не верю, что лучи света ког-
да-нибудь пробьются сквозь эту 
темноту. И все-таки надежда на 
это есть, а лучиками света, верю, 
станут Алексис, Александро и 
Эйвочка – продолжение Руслана 
на Земле. 
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